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Инцидентът на 25 ноември в Чер-
но море, когато два украински во-
енни кораба и един влекач грубо на-
рушиха териториалните води на Ру-
сия и последвалите го действия на
президента Порошенко, по недвус-
мислен начин показа, че режимът в
Киев става опасен не само за стра-
ните от черноморския район, но и
за цяла Европа.

Не останаха съмнения, че притис-
нат от неблагоприятните за него вът-
решнополитически условия и загуба-
та на каквото и да е доверие от стра-
на на населението, Порошенко е го-
тов на всичко, за да спаси себе си.
Преди повече от четири години, ко-
гато дойде на власт с доказано не-
честни избори, той обеща да спре
войната в Донбас за броени дни.
Направи обратното - разпали я още
по-силно, предприе действия, които
доведоха до противопоставяне на
гражданите по етнически, езиков и
религиозен принцип, въведе откро-
вена неонацистка диктатура. Потъп-

ка елементарни човешки права, вклю-
чително свободата на словото, дове-
де страната до просешка тояга. Днес
в Украйна се питат защо народът
слабее, а президентът тлъстее - са-
мо за последната година е увеличил
богатството си 8 пъти! За него вече
казват: "има такава професия - ро-
дината си да предаваш и продаваш".

Пред него все по осезаемо се очер-
тава нерадостно бъдеще: да загуби
поста си, в най-добрия случай да ус-
пее да избяга, или да бъде съден.
Затова като хванат в клопката звяр,
предприема отчаяни стъпки. Такава
бе провокацията в Черно море и въ-
веденото военно положение. С морс-
ката си авантюра той искаше да пра-
ти на сигурна смърт 24-ма моряци,
за да предизвика с гибелта им нова
вълна от русофобия. Защото това е
единствената "стока", с която разпо-
лага и която може да продаде на за-
падните си спонсори - на онези, кои-
то сами го доведоха на власт, през
цялото време затваряха очи за прес-

тъпленията му и до днес го крепят.
Подкрепата обаче става все по-вя-

ла. Водещите западни медии този път
не подхванаха събитието, за да поде-
мат поредната антируска кампания.
Редица от тях посочиха явната причи-
на за инцидента - крайно ниския му
рейтинг, който не би му позволил с
честни избори да излезе дори на вто-
ри тур. За първи път обективно обри-
суваха трагичното икономическо със-
тояние на страната и потъпканите там
свободи. Повечето държавни лидери
се ограничиха да "изразят безпокойс-
тво" и да призоват и двете страни "да
проявят сдържаност". На заседание на
Европейския съвет бе отхвърлен при-
зивът на Киев за нови санкции срещу
Русия. Вчера Ангела Меркел открито
подкани Порошенко "да прояви разу-
мен подход" по инцидента.

Украинският лидер обаче всеки ден
напира с все по-безумни идеи. Него-
ви дипломати молят Тръмп да не се
среща с Путин, както това е плани-
рано за тази събота.        На стр. 2
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Тюмен,Грозни и Москва са трите града с най-добро качество на живот (виж стр. 3). Българите, които навремето
работеха в Тюмен, едва ли днес могат да познаят града. Особено красив е той в зимната си премяна. Главният Дядо
Мраз, който започна  третото си поред пътешествие из страната, на 21 и 22 ноември даде старт на новогодишните
тържества в Тюмен. В града Дядо Мраз поздрави малките пациенти на детския психоневрологичен дом-интернат,
изпълни най-искрените и трогателни желания на деца от многодетни и семейства с по-ниски доходи, чиито писма
получи в резиденцията си във Велики Устюг. Тюменци посрещната Добрия старец с флаш-моб "Танцувай, Тюмен".
За трите години, откакто пътува заедно с телевизия НТВ, Дядо Мраз е изминал 35 000 км, посетил е над 200
социални учреждения и 150 семейства, подарил е 175 тона подаръци

Фестиваль русской песни соб-
рал балканских певцов   Стр. 7

Канатка от Воробьевых гор до
Лужников                   Стр. 8

Вводят новые таможенные пра-
вила                        Стр. 10

Славянские сказки Лилии
Стр. 12

Турецкий марш русской армии
Стр. 13

День христианской семьи в Шу-
мене                       Стр. 15

След провокацията
край Керч
Порошенко поиска
затваряне на
Босфора и НАТО да
иде в Азовско море
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В Киевско-Печорската
лавра в столицата на Украй-
на започна описване на иму-
ществото на манастира. Ве-
черта в сряда на територи-
ята на лаврата са нахлули
"длъжностни лица", които за-
явили, че имат разпорежда-
не от украинското Министер-
ство на културата да извър-
шат опис. Това съобщиха от
манастира за "Вести".

"Не разбираме защо неиз-
вестни хора без предупреж-
дение буквално нахлуха при
нас, размахвайки някаква
хартия. Те казаха, че ще пра-
вят опис на имуществото. Не
сме получавали никакви офи-
циални писма за това, че ще
се извършват такива дейст-
вия, но бяхме принудени да
пуснем тези хора", разказа-
ли монасите. По думите им,

На 1 декември Подворието на Патриарха на Москва и
цяла Русия в София организира мероприятия, посвете-
ни на 100-годишнината от трагичните събития по време
на Гражданската война в Русия.

Тържественото откриване на фотоизложбата "Царстве-
ните страстотерпци. По повод 100-годишнината от мъче-
ническата кончина" ще се състои в Мраморната зала на
Руския културно-информационен център (РКИЦ) в 10:00 ч.

По-късно в 11:00 ч в Малката зала в РКИЦ ще започ-
не научно-богословската конференция "Руската Голгота:
страстотерпци, новомъченици, изгнаници". В конферен-
цията ще участват богослови и историци от Москва,
Санкт Петербург и София.                    Вход свободен!

Ôðàíöèÿ è Ãåðìàíèÿ ñà ïðîòèâ
çàòÿãàíåòî íà ìåðêèòå ñðåùó Ðóñèÿ

Редица страни членки на Европейския съюз, включи-
телно Франция и Германия, са се изказали против затяга-
нето на антируските санкции на фона на инцидента в Кер-
ченския проток. Това съобщи "РИА новости", позовавайки
се на дипломатически източник в Брюксел.

Председателят на Европейската дипломация Федерика
Могерини от името на Европейския съюз изрази загриже-
ност за положението в Керченския проток и намерението
да се действа адекватно в координация с международните
партньори. Тя призова всички да "проявяват максимална
сдържаност и незабавно да намалят ескалацията на ситу-
ацията", както и незабавно да бъдат освободени задър-
жаните украински плавателни съдове и екипажите им.

"Това изявление се е съгласувало три дни. Полша пред-
ложи в него да бъде включена фразата за нови санкции
срещу Русия, но редица страни-членки на ЕС, включител-
но Франция и Германия считат за преждевременно на
този етап да декларират налагането на нови ограничител-
ни мерки срещу Русия", споделя източникът на агенцията.

По думите му, това обаче не означава, че Европейският
съюз е решил да не въвежда санкции срещу Русия заради
инцидента. По-рано вестник Welt написа с позоваване на
източници в ЕС, че Берлин и Париж са против затягането
на санкциите срещу Руската федерация на фона на инци-
дента в Керченския проток. Френското външно минис-
терство, потърсено за коментар не даде отговор по този
въпрос.                                                      /"Русия днес"/

Â Êèåâñêî-Ïå÷îðñêàòà ëàâðà
îïèñâàò èìóùåñòâîòî íà ñâåòèíÿòà
подобни разпореждания из-
разяват "пълно неуважение
към светините и вярващите".

Монасите се оплакали, че
вярващите, дошли от различ-
ни краища на страната, не
могат да се поклонят на све-
тите мощи, защото в Ближ-
ните пещери се прави опис.
По-късно се оказа, че ин-
вентаризацията на имотите
се извършва от представи-
тели на Киевско-Печорския
природен резерват, който е
подчинен на Министерство-
то на културата на Украйна.

През септември ведомст-

вото уж поискало от музей-
ните работници да проведат
пълен опис на икони и други
културно-исторически цен-
ности в храмовете на кано-
ничната Украинска правос-
лавна църква (УПЦ). От УПЦ
нарекоха решението на Ми-
нистерството на културата
незаконно, защото имущест-
вото, намиращо се в храмо-
вете на УПЦ е собственост
на религиозни общности.

Ръководителят на стопанс-
ката служба на Украинската
православна църква митро-
полит Борисполски и Бровар-

От стр. 1
Водят неуморна битка сре-

щу изграждането на "Севе-
рен поток-2" и продължава-
нето на "Турски поток" към
Европа. Това няма да стане,
бе отговорът от няколко ев-
ропейски столици. Вчера ко-
мандващият украинските
ВМС поиска Босфорът да бъ-
де затворен за руски воен-
ни кораби, "за да разберат
руснаците какво означава да
се нарушават нормите на
международното право". То-
ва изрича човек, отдал за-
повед на свои подчинени да
нарушат чужди териториал-
ни води.

Но и това не е всичко: по-
тъващият Порошенко се
обърна пряко към НАТО да
изпрати още кораби в Черно
море. Говорител на алианса
му отговори светкавично:
"Присъствието на НАТО там
вече и без това е значител-
но". Напомнено беше, че съ-
юзниците в региона - Бълга-
рия, Румъния и Турция, ре-
довно извършват разузнава-
телни полети", а от началото

ски Антоний заяви, че в сре-
дите на духовенството и вяр-
ващите на УПЦ расте "някак-
ва антипатия към всичко
гръцко" и недоумение във
връзка с това, че Атон досе-
га не реагира на незаконни-
те действия на Константино-
полската патриаршия в Ук-
райна. По думите му, вярва-
щите се чувстват предадени
от страна на Константинопол-
ския патриарх Вартоломей.

В сряда украинският теле-
визионен канал "Прямой" съ-
общи, че въпросът за пре-
доставяне на автокефалия

(църковна независимост) в
Украйна е включен в днев-
ния ред на заседанието на
синода на Константинополс-
ката патриаршия в четвър-
тък (29 ноември). От Фана-
ра обаче никой не коменти-
ра официално хода на засе-
данието, а окончателните ре-
шения най-вероятно ще бъ-
дат оповестени в късния сле-
добед в четвъртък /след ре-
дакционното приключване на
броя/.

Миналата седмица прези-
дентът на Украйна Петро По-
рошенко  заяви, че негови-
ят съветник Ростислав Пав-
ленко ще бъде в Истанбул
на 28 ноември, за да участ-
ва в заседанието на Свеще-
ния синод на Константино-
полската патриаршия.

/"Русия днес"/

Â Ìîñêâà ñ êîíöåðò ïî÷åòîõà
ïàìåòòà íà Áèñåð Êèðîâ

На 29 ноември в Залата на Храм "Христос Спа-
сител" се състоя концерт под наслов "Нищо не
жаля за приятели", посветен на Бисер Киров (1942
- 2016).

Легендите на руската и българската сцена се
събраха заедно, за да споделят с московската
публика творчеството на своя приятел, певец и
композитор, заслужения артист на Руската фе-
дерация и България Бисер Киров. Това съобщи
Български културен център в Москва.

В концерта участваха: Лев Лешченко, Нелли
Кобзон, Йорданка Христова, Бедрос Киркоров,
Формация "Волшебные струни", Владимир Гла-
зунов, Мария Жекова,Владимир Исайчев, Миха-
ил Евтюхов, солист на ансамбъла "Александров",
хор "Радост", Съюз на приятелите на България,
Заур Тутов, Михаил Ножкин, Максим Дунаевс-
кий, Николай Дроздов, Ренат Ибрагимов

Ансамбъл "Българска роза", Ивайло Филипов
и други.

Концертът е организиран от Евразийския Съ-
вет на композиторите и музикалните дейци.

/"Русия днес"/

Покана

на годината кораби на НАТО
- извън тези три страни, са
се намирали в черноморска-
та акватория общо 120 дено-
нощия, което е близо два пъ-
ти повече от преди. Тогава
Порошенко поиска друго -
щом не може в Черно, нека
НАТО заповяда в Азовско мо-
ре. Тази налудничава идея не
е от вчера, но засега остава
без отговор. Това не означа-
ва обаче, че в щаба на пак-
та няма ентусиасти, готови да
откликнат на идиотизма на
Порошенко. И сред елита на
САЩ не са малко възпале-
ните мозъци. Още повече, че
техният украински наемник
отдавна се крепи само на
тяхна милостиня и на техни-
те щикове, а те в замяна кон-
тролират и управляват стра-
ната му.

С въвеждането на военно
положение за 30 дни в 10
украински области Поро-
шенко цели да смаже опо-
зицията пред изборите. Пра-
ви впечатление, че въпрос-
ните 10 области са по гра-
ницата с Русия и по крайб-

режието на Черно и Азовс-
ко море. Освен това именно
там Петро получи най-слаба
подкрепа на предишните из-
бори. Военното положение
забранява митинги, предиз-
борна пропаганда, дава пра-
во на властите без съд да
закриват медии, да конфис-
куват частна и обществена
собственост - включително
жилища и автомобили, да
призовават всеки на военна
служба. В Мариупол вече бя-
ха мобилизирани 12-16-го-
дишни деца да копаят окопи
край града. А самият дър-
жавен глава, министри и
прочее особи от властта де-
монстративно облякоха ка-
муфлажни дрехи и тръгнаха
из страната да обясняват на
неселението, че Русия все-
ки момент ще нападне и че
страната е на прага на "пъл-
номащабна война". С други
думи, Европа е изправена
пред реалната опасност ед-
на обезумяла от алчност и
властолюбие особа да под-
пали целия континент.

/"Русия днес"/

Ðåæèìúò â Êèåâ ñòàíà îïàñåí çà öÿë ñâÿò

В четвъртък, 29 ноември, Държав-
ната гранична служба на Украйна е
взела решение да затвори грани-
цата за влизане в Крим от нейна
територия за всички чужденци, са
съобщили от ведомството за укра-
инската служба на Би-Би-Си. Текс-
тът гласи, че от четвъртък граница-
та могат да преминават само граж-
дани на Украйна.
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Тюмен, Грозни и Москва са признати за градове с най-
високо качество на живот, показва изследване на Финан-
совия университет към правителството на РФ, съобщи за
медиите зам.-ректорът на вуза Алексей Зубец. При изс-
ледването са отчетени показатели като качество на ме-
дицинското обслужване, състояние на пътната мрежа, раз-
витието на културата и образованието, работата на жи-
лищно-комуналните служби и обемът на жилищното стро-
ителство. Освен това експертите са взели предвид рабо-
тата на градските власти, оценката на самите граждани
за равнището на доходите им и удобствата на града, как-
то и миграционните настроения.

Въпреки че Тюмен не е лидер по нито един от критери-
ите, във всички рейтинги на Финансовия университет гра-
дът е в десетката най-добри руски градове. Ето защо
според крайния индекс градът е получил първо място. На
второ е Грозни. Столицата на Чечня лидира по показате-
ли като качество на пътната мрежа, работата на жилищ-
но-комуналните служби, обемът на строителство и удобс-
твата за гражданите. "Жителите на Грозни са фанатици
по отношение на града си и го оценяват много високо",по-
яснява Зубец.

В петорката на рейтинга са още Москва, Казан и Сочи.
"Москва е лидер по такива показатели като медицина,

жилищно-комунално стопанство, равнище да доходи на на-
селението", отбеляза зам.-ректорът.

Що се отнася до Казан, градът е получил високи оценки
почти по всички параметри. Но в столицата на Татарстан
има "някои проблеми с достъпността до образование и
култура", както и в Сочи.

В първата десетка влизат Екатеринбург, Санкт-Петер-
бург, Череповец, Тула и Сургут.

Изследването е проведено в 78 града с население над
250 хиляди души, използвани са и данни от статистиката.

Това ще решава Държав-
ната дума на РФ. Законода-
телната инициатива за усъ-
вършенстване на системата
за даване на разрешение за
притежание на ловно, спор-
тно и оръжие за самоотбра-
на е на зам.-председателя на
Държавната дума Ирина
Яровая и на депутати от Дър-
жавния съвет на Република
Татарстан. По темата са да-
ли свое мнение и участници
в експертния съвет към Рос-
гвардия, където влизат над
100 представители на раз-
лични организации - от оръ-
жейни дружества до частни
охранителни фирми.

Не е задължително бъде-
щите промени да имат заб-
ранителен или ожесточаващ
характер, а по-скоро уточ-
няващ или конкретизиращ.
Главното е да се предотвра-
ти възможна трагедия. Имен-
но такива - с профилакти-
чен характер - са предло-
женията на Яровая и татар-
станските депутати.

Ирина Яровая е предложи-
ла да се изисква от младе-
жите претенденти за прите-
жание на оръжие, характе-
ристика от местоработата

 На 28 ноември в спортния комплекс
"Олимпийски" се състоя голям московски
форум за предприемачи "Трансформа-
ция".Цял ден пред участниците се изявява-
ха експерти, бизнес треньори, психолози,
просто успешни бизнесмени, които безп-
латно споделяха тайните как да изградиш
кариера, да откриеш фирмата на мечтите
си и да станеш щастлив човек. Форумът се
провежда всяка година в режим нон-стоп-
12 часа непрекъснато обучение и общуване
с реално работещи бизнес технологии, ин-
тензивен курс за всички желаещи да полу-
чат умения, навици и да станат по-добри в
работата си. Защото успехът на фирмата
до голяма степен зависи от силата на духа
и на личния талант на ръководителя.

Специален гост на форума "Трансформа-
ция" бе кметът на Москва Сергей Собя-
нин, който разказа за настоящето и бъде-
щето на града, за това как отговаряйки на
съвременните предизвикателства Москва
се трансформира.

Преди словото си кметът общува с осо-
бена гостенка - гражданката на Саудитска
Арабия робота-андроид София, която в раз-
говора със Собянин му каза, че много е
пътешествала и че Москва е един от най-
иновационните градове на света.

"Може би няма да мине много време и
на сцената ще се изказва кмет с изкуст-
вен интелект - пошегува се Собянин. - А
засега аз ще ви разкажа за реалните тран-
сформации в града, за нашето настояще".

Москва отделя особено внимание на раз-
витието на бизнес обществото, защото от
това до голяма степен зависи благосъстоя-
нието на града. За да могат предприемачи-
те да се чувстват комфортно в града, да не
се тормозят заради провалени срещи, дос-
тавки на стоки или материали в столицата
се решава транспортният проблем. Всяка
година в Москва се строят над 100 кило-
метра нови пътища. Развива се обществе-
ният транспорт. Собянин даде за пример
т.нар. преди "ръждив пръстен". Сега това е
Московският централен пръстен, който да-
ва развитие на целия град. Почти половин
милион души всеки ден използват този път,
по който сега се стига от единия край на
града до другия само за 15 минути, а не за
час и половина. Следващата стъпка е съз-
даването на московски централни диамет-

Ùå ìîæå ëè âñåêè äà ñè êóïè îðúæèå?
Мнозинството граждани са
против свободната му продажба

или учебното заведение и
справка за доходите, за да
се разбере с какви средст-
ва ще бъде закупено оръ-
жието. Предвижда се таки-
ва изисквания да има към
хората от 18 до 21 години. А
депутатите от Татарстан
предлагат да не се дава раз-
решение за придобиване на
оръжие на хора с админист-
ративни наказания за нана-
сяне на побой или извърш-
ване на други насилствени
действия.

Не може да се отрече, че
има проблем с оръжието за
гражданите. 5 милиона души
легално притежават над 6,2
милиона най-различни видо-
ве оръжие. На всеки 100 жи-
тели има до 9 единици огнес-
трелно оръжие. Не че това е
най-високият показател - Ру-
сия е на 68-о място в света,
но проблемът е налице. Вся-
ка година нарастването на
въоръжаването на цивилни-
те е средно по 5%, т.е. еже-
годно руснаците придобиват
около 300 хиляди огнестрел-
ни оръжия. Не е малко коли-
чеството и на травматичните
пистолети - 1 360 000. Соци-
ологическо изследване по-

Мнозинството руснаци - 89% - подкрепят забраната
за свободна продажба на оръжие. Това сочи социологи-
ческо изследване на фонд "Обществено мнение". 90%
от респондентите смятат, че отмяната на действащите
ограничения за продажба на оръжие ще доведе до на-
растване на престъпността. Само 7% са на мнение, че
свободната продажба на оръжие - както е в САЩ - ще
балансира ситуацията със сдържането на престъпност-
та, а действащата забрана е неправилна.

Същевременно само 4% от запитаните - малко над
статистическата грешка - смятат, че свободната про-
дажба на оръжие би спомогнала да се намали равнище-
то на престъпността.

казва, че 56% от запитани-
те биха искали да се сдоби-
ят с повече от две единици
травматични пистолети, а
80% собственици на по два
пистолета биха искали да за-
купят още няколко - за ко-
лекции, за спортна стрелба.

Една трета от оръжието в

ръцете на цивилни е в Мос-
ква. Всяка година столича-
ните купуват около 40 хиля-
ди различни видове оръжия.
Като цяло в столицата са
регистрирани 683 хиляди
стрелящи единици - не вся-
ка европейска армия би мог-
ла да се похвали с подобен

арсенал.
Увеличаването на възрас-

товата граница няма да е в
сила за спортисти и горски,
както и за народите на Се-
вер, Сибир и Далечния из-
ток.

Най-болният въпрос е уве-
личаването на възрастовия
ценз за придобиване на оръ-
жие - до 21 години. Автори-
те на законопроекта пред-
лагат такова увеличение, ма-
кар засега  обществото да
няма единно мнение. Едни
доказват, че оръжие може
да притежава човек, достиг-
нал 21 година, други са ка-
тегорично против.

Официалният представител
на Росгвардия генерал-майор
Валерий Грибалкин съобщи
за медиите, че предложени-
ята за бъдещия закон ще бъ-
дат акумулирани и анализи-
рани от два експертни съве-
та - към Росгвардия и към
зам.-председателя на Дума-
та Ирина Яровая, разбира се,
при пълно взаимодействие.
Грибалкин съобщи също, че
в Росгвардия вече са полу-
чени над 70 предложения от
граждани какво да се про-
мени в законодателството за
оръжието. Идеите са разно-
образни - от пълна забрана
на всякакво оръжие до ши-
рока либерализация.

Грозни е красив през
всички сезони Â Ìîñêâà ùå èìà íîâî íàçåìíî ìåòðî

Това обяви кметът Сергей Собянин на форума "Трансформация"

ри, което, по думите на кмета, означава
появата на ново наземно метро.

Преобразява се и обликът на града, по-
явяват се комфортни обществени прост-
ранства, откриват се нови кафенета по бла-
гоустроените площади и пешеходни улици,
организират се празници и фестивали, ко-
ито събират милиони гости.

В града се създават промишлени пло-
щадки от ново поколение - технопаркове.
Сега в столицата има 33 технопарка, в ко-
ито работят на 40 хиляди души.

Сабянин обърна особено внимание на
факта, че разходите за благоустройство са
включително и за сметка на увеличения
поток туристи (почти два пъти)и се връщат
за една-две години, а по-нататък са чиста
печалба. Средствата отиват за развитие
на инфраструктурата, създаване на качес-
твена медицина, повишаване равнището на
образование. Благосъстоянието на мегапо-
лиса пряко зависи от това доколко ком-
фортно се чувстват жителите.

Особено внимание Москва обръща на
бизнеса и по развитие в тази сфера заема
31 място в света и второ в Русия. "Реаги-
райки на инициативите на предприемачи-
те, Москва става все по-съвременна и по-
лучава като бонус реален ръст на инвес-
тициите в основния капитал - на нивото на
76%", каза Собянин.

Сергей Собянин общува с гостенката от Сау-
дитска Арабия робота андроид София
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Часовникарят Константин Чайка е първият представител
на Русия, който получи специална награда на часовни-
ковата премия Grand Prix d'Horlogerie de Geneve
(GPHG) - една от най-важните професионални наг-
ради в сферата на часовникарското изкуство.
Чайкин е награден "За дързост" като създател
на оригиналния модел "Клоун". По думите на
автора "Клоун" е създаден като реверанс
към любимия му писател Стивън Кинг. Ци-
ферблатът на часовника е лице на клоун,
индикатори са устата и очите му. Часовникът
е изработен от стомана в ограничена серия
- 27 екземпляра и струва 9800 франка. Чайка
е единственият руски член на Международна-
та академия на независимите часовникари
(AKCI).През 2016 година е избран за срок от
две години за президент на организацията. Ав-
тор е на патентовани изобретения в областта
на точната механика. През 2003 г. основава в
Москва манифактурата Konstantin Chaykin.

На много места в Москва се подготвят новогодишни програми. В зала
"Олимпиийска" например ще се състои най-голямото мултимедийно три-
измерно шоу по мотиви на приказките за руските доблестни богатири и
веселия кон Юлия. Зрителите ще "пътуват" до загадъчната Азия и до

Египет, ще се "потопят" в Подводното царство. Децата ще помагат на
героите да разгадават магически тайни, да победят злото и весело да
посрещнат Новата година. В Голямата зала на Руската академия на
науките зрителите ще стигнат до Космоса заедно с Дядо Мраз, както и
до неговата загадъчна планета - това предлага главната научна елха в
страната WOW! HOW?. В шоуто, заедно с Добрия старец и Снежанка, ще
участват изкуственият интелект Снего-WIKI, роботът-учен Волт и други
герои.

В средата на ноември
в Красноярск студът
стигна до минус 25 гра-
дуса. Сред леко затоп-
ляне, в края на месе-
ца отново скова града
и околностите. Това
обаче не пречи на
участниците в клуба
"Криофил" да се пото-
пят в ледените води на
Енисей и да си напра-
вят ефектни снимки.

В парка "Айвазовски" в Крим бе открита Японска градина. Куратор на
всички дейности е ландшафтният архитект Широ Накане, който продъл-
жава традициите на баща си Кинсаку Накане. С участието на гениалния
художник Анатолий Анненков проектът на Японската градина е успешно
осъществен на сложен планински релеф. Японската градина е разно-
видност на градина или частен парк, чиито принципи са разработени
през VІІІ-ХVІІІ век. През ХХ век изграждането на японски паркове става
популярно и извън пределите на страната.

В парка "Соколники" се
проведе изложение на
котки "КоШарики Шоу"
участието на 120 домашни
любимци от 20 породи. По-
бедителите се определят
чрез зрителски вот. Все-
ки желаещ имаше възмож-
ност да намери свой до-
машен приятел сред мно-
гообразието от варианти.
Изложението се провеж-
да всяка година от 2013-а.



30 ноември - 6 декември 2018
5. СВЕТЪТ

Кремъл продължава
подготовката на сре-
щата между президен-
тите на Русия и САЩ
Владимир Путин и До-
налд Тръмп по време
на срещата на най-ви-
соко равнище на Г-20
в Аржентина.

"Подготовката про-
дължава, срещата е
съгласувана. Нямаме
никаква друга инфор-
мация за американски
отказ" , заяви пред
журналисти прессек-
ретарят на руския
държавен глава Дмит-
рий Песков.

Така той коментира
думите на Тръмп за
възможността за отмя-
на на неговата среща
в Аржентина с руския
му колега.

"Обърнахме внима-
ние на това изявление
на Тръмп по повод ин-
цидента с украинските
кораби в Керченския
пролив, също така
обърнахме внимание и
на изявлението на моя
колега от Белия дом,
която каза, че в Ар-
жентина Тръмп плани-
ра да проведе редица
срещи, включително и

Руският министър на вън-
шните работи Сергей Лав-
ров има във вторник съдър-
жателни преговори в Па-
риж, по време на които от-
стояваше позицията на рус-
ката дипломация по цяла ре-
дица международни въпро-
си, както и правото на рус-
ките журналисти. По време
на срещата със своя френ-
ски колега Жан-Ив льо Дри-
ан бяха обсъдени най-акту-
ални и злободневни теми и
в частност - провокацията
на Украйна в Керченския
пролив. Лавров посети офи-
са на телевизионния канал
RT, разходи се с Льо Дриан
из Версай и се изказа на
форума "Трианонски диалог".

"Няма ги в списъците"
На входа на зданието на

френското Министерство на
външните работи имаше
опашка от журналисти.
Френските кореспонденти
преминаваха бързо, а някои
руски имаха проблеми с ак-
редитацията. Сред тях бяха
и представителите на френ-
ската редакция на RT. Из-
вестно е, че френските влас-
ти ги обвиняват в разпрост-
ранение на лъжлива инфор-
мация. Руското посолство бе-
ше изпратило предварител-
но до външното министерст-
во на Франция списък с
участниците в пресконфе-
ренцията. До последния мо-
мент руските дипломати бя-
ха във връзка с протокола
на приемащата страна.

Само личната намеса на
руския министър помогна
положението да бъде поп-
равено. "Ситуацията се про-
мени едва след като Сер-
гей Лавров каза, че няма
да излезе на пресконферен-
цията, ако руските медии не

Президентът на САЩ Доналд
Тръмп няма да коментира допъл-
нително ситуацията в района на
Керченския пролив и да осъжда Ру-
сия, сигнализира във вторник на
брифинг за журналисти в Белия дом
помощникът на американския пре-
зидент по въпросите на национал-
ната сигурност Джон Болтън.

На конкретен въпрос дали Тръмп
има намерение да осъди руската
агресия в Украйна по време на
предстоящата двустранна среща с
руския президент Владимир Путин
по време на срещата на Г-20 в Ар-
жентина, Болтън отговори, че ад-
министрацията на САЩ вече е из-
ложила публично своята позиция и
смята темата за изчерпана. "Ники
Хейли, която заема почетната длъж-
ност на постоянен представител на
САЩ при ООН, озвучи позицията
ни по време на заседание на Съ-
вета за сигурност и ние ще се при-
държаме към тези изявления", под-
черта Болтън.

Като заяви, че излага позицията
на Тръмп и държавния секретар
Майкъл Помпео, Хейли обвини Ру-
сия в нарушаване на нормите на
международното право и поиска де-
ескалация на ситуацията в района
на Керченския пролив. Както тя
твърди, международната общност
трябва да осъди действията на Ру-
сия. Хейли изрази "дълбока загри-
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бъдат допуснати", съобщи
източник от делегацията на
Русия. По време на визита-
та си ръководителят на рус-
кото дипломатическо ведом-
ство засегна темата за сво-
бодата на медиите още ня-
колко пъти.

Без посредници
Във встъпителното си

слово Льо Дриан премина
към положението в Керчен-
ския пролив, като призова
страните "да проявят сдър-
жаност". Според него мили-
таризацията на тази зона
може да доведе до нови ин-
циденти. "Призовавам също
така моя украински колега
да търси способи за деес-
калация в района, било то
в Азовско или в Черно мо-
ре", добави френският ми-
нистър.

Лавров подчерта, че ин-
цидентът е съзнателно про-
вокиран - ако Киев предва-

рително се беше обърнал за
разрешение за преминава-
не на корабите, всичко би
минало мирно и кротко. Ос-
вен това Москва не вижда
необходимост от посредни-
ци за урегулирането на си-
туацията, граничарите могат
да обсъдят техническите
въпроси "очи в очи". "Ако ук-
раинската страна и нейни-
те партньори в Европа са
заинтересувани да няма по-
вече подобни инциденти, те-
зи, които поддържат много
тесни контакти с украинс-
ките власти трябва да изп-
ратят много силен сигнал до
Киев, за да няма повече та-
кива провокации", посъвет-
ва ръководителят на руска-
та дипломация.

Европейската
сигурност
Москва е готова за възс-

тановяване на пълноценни
контакти с НАТО по военна

линия, замразени по иници-
атива на алианса. Според
руския министър Париж
споделя подобен подход.

Льо Дриан увери, че
Франция ще продължи диа-
лога с Русия по въпроса за
гарантиране на стратегичес-
ка сигурност в Европа. "На-
помних на Сергей Лавров за
нашата привързаност към
стратегическата стабилност
в Европа, за привързаност-
та към борбата срещу из-
ползването на химическо и
кибер оръжие. По всички
тези въпроси Франция е го-
това заедно с Русия да се
придържа към подход, ос-
нован върху сътрудничест-
во със спазване на склю-
чените договорености и нор-
ми на международното пра-
во", каза той. Всеки диалог
е по-добър от неговото от-
съствие. И както стана яс-
но страните мислят за въ-
зобновяване на срещите във
формат "2+2" - министри на
външните работи и на отб-
раната.

Къде завършва свобо-
дата на медиите
До Лавров беше адреси-

ран въпрос за британския
проект Integrity Initiative, чи-
ято цел е информационно
противодействие на Русия.
"Единствената негова зада-
ча, както разбираме от ко-
ментарите на структурите
на Integrity Initiative, е очер-
нянето на Руската федера-
ция в очите на чуждестран-
ната общност", отбеляза
руският министър. Той под-
черта, че не е уверен в
представените данни за про-
екта, но, ако се вярва на
експертите, изучили профе-
сионално документите, "ста-
ва дума за дезинформация

на територията на суверен-
ни държави с пари на бри-
танското правителство".

"С тревога наблюдаваме
редица инициативи, които не
скрито, а публично се реа-
лизират на Запад, в това
число и в Европа, инициа-
тиви, които се генерират от
известната структура "Ре-
портери без граници", идеи,
които се заключават в това
да се изработват някакви
индикатори за доверие към
журналистиката, бели спи-
съци и т. н. - каза Лавров. -
Фактът, че много правител-
ства в Европа започват да
подкрепят такива подходи,
навежда на много неприят-
ни мисли - че имаме рабо-
та с разновидност на поли-
тическа цензура."

По време на посещението
си в офиса на RT в Париж
Лавров съобщи, че по време
на срещата на министрите на
външните работи на Органи-
зацията за сигурност и сът-
рудничество в Европа, която
ще се състои на 6 и 7 декем-
ври в Милано, Русия ще
предложи да бъде потвърде-
но правото на журналистите
за достъп до информация. Той
добави, че е обсъждал въп-
роса за накърняване на пра-
вата на руските медии с Льо
Дриан, като изтъкна, че Ру-
сия няма да отмъщава на
френските журналисти, акре-
дитирани в Москва. "Ние сме
вежливи хора", резюмира ми-
нистърът.

По време на пресконфе-
ренцията министърът на
външните работи на Фран-
ция Жан-Ив льо Дриан под-
черта, че да се обсъждат
големи международни въп-
роси без Русия е невъзмож-
но. В началото на следва-
щата година той ще посети
Москва и Санкт Петербург.

Ïðîäúëæàâà ïîäãîòîâêàòà çà ñðåùàòà
Ïóòèí-Òðúìï

с Путин", отбеляза
представителят на
Кремъл.

Песков обърна вни-
мание и на думите на
Тръмп за агресията по
време на инцидента в
Керченския пролив.
"Зависи какво Тръмп
нарича агресия. Ако
той нарича агресия
действията на украин-
ските военни кораби,
това е едно, може да
се спори имало ли е аг-
ресия или не. Ако оба-
че той нарича агресия
действията на руските
граничари за пресича-
не на опитите за нару-
шаване на руската
държавна граница, то-
ва е друго. С това не
сме съгласни", подчер-
та прессекретарят на

руския президент.
Песков добави още,

че графикът на прези-
дента Путин за петък
и събота е разписан по
минути като се имат
предвид три измере-
ния за пребиваването
му в Аржентина: това
е непосредственото
участие в срещата на
най-високо равнище на
"двайсетицата", двуст-
ранните срещи в раз-
лични формати и офи-
циалното посещение в
Аржентина, което ще
се състои също в спо-
менатите дни.

Песков не конкрети-
зира в кой от дните, в
които Путин ще преби-
вава в Аржентина, ще
се състои неговата
среща с Тръмп.

Áåëèÿò äîì íÿìà
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женост" по повод ситуацията и зая-
ви подкрепа за Украйна.

В разпространена от Държавния
департамент декларация на Помпео
се казва, че Вашингтон призовава
руския президент Владимир Путин
и украинския лидер Пьотр Порошен-
ко да участват пряко в урегулира-
нето на ситуацията в Керченския
пролив. Помпео призова Русия "да
върне на Украйна нейните кораби
и задържаните членове на екипа-
жа, а така също да уважава суве-
ренитета и териториалната цялост
на Украйна в пределите на между-
народно признатите граници и на
нейните териториални води". По-ра-
но от Държавния департамент на
САЩ отказаха да отговорят на въп-
рос на кореспондент на ТАСС как
Вашингтон се отнася към решение-
то на Порошенко да въведе военно
положение в Украйна.

Джон Болтън
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- Знаете, че Украйна об-
винява Русия в опит за
мащабно нахлуване и в
опит да анексира аквато-
рията на Азовско море.
Как ще го коментирате?

- Първо, исках да прояс-
ня това, което се е случило
на 25 ноември в акватория-
та на Черно море, ще за-
почнем от това. Доколкото
разбирам, сега се прави ак-
цент основно върху внуше-
нието, че Русия е "провока-
тор" и "агресор" и била го-
това за военни действия
срещу Украйна. В действи-
телност всичко беше абсо-
лютно по друг начин.

На 25 ноември сутринта
два военни катера и влекач
навлязоха в руските тери-
ториални води - подчерта-
вам в Черно, а не в Азовс-
ко море, подчертавам. Те са
тръгнали от Одеса и са се
движили в посока на моста
при Керченския пролив.

Разбира се, когато воен-
ни кораби навлизат в тери-
ториалните води на която и
да е държава, включително
и България, сигурен съм, че
тази страна има право да
поиска от морските съдове
да се идентифицират, каква
е тяхната цел и накъде са
се насочили. Руската бре-
гова охрана обаче не полу-
чи никакъв отговор. На всич-
ки наши запитвания тези два
катера и влекачът мълчаха.

Естествено възниква въп-
росът какво се случва. За-
щото там, както ви е из-
вестно, се намира Керчен-
ският мост, входът към Кер-
ченския пролив. Ясно е, че
този мост има стратегичес-
ко значение, защото съеди-
нява Русия и Крим. При това
положение нормално е да
се опитаме да спрем тези
кораби. Нашата гранична
охрана направи всичко въз-
можно да избегне съпри-
косновението с украински-
те кораби, които маневри-
раха из акваторията неда-
леч от Керченския пролив.

След това определен пе-
риод от време опитите те да
бъдат спрени са продължи-
ли и едва, когато на един от
украинските катери оръди-
ето, което е било на борда
му, е било въведено в бой-
на готовност, нашите грани-
чари са започнали да реа-
гират по необходимия начин
и са преминали към актив-
ната фаза на задържане на
украинските кораби. Така те
бяха задържани и след то-
ва докарани в пристанище-
то в Керч.

След това започнаха след-
ствени действия по провер-
ка състоянието на кораби-
те. В състава на екипажа
освен моряците се оказаха
двама офицери от Служба-
та за сигурността на Украй-
на, които са координирали
тази провокация. По реда на
закона тези хора са задър-
жани и прехвърлени в Сим-
феропол, където им бе оп-

Ïðîâîêàöèÿòà íà Ïîðîøåíêî å î÷åâèäíà
Интервю на посланика на
Русия в България Анатолий
Макаров по повод инцидента
в Керченския пролив

ределена мярка за неоткло-
нение. В конкретния случай
става дума за обвинение в
незаконно пресичане грани-
цата на Руската Федерация.
Това е първо, което бих ис-
кал да кажа.

Що се отнася до втория
сюжет, защо е предприета
тази провокация? Де факто
тя е била организирана от
президента Порошенко в на-
вечерието на президентски-
те избори в Украйна. Знае-
те, че те са насрочени за
31 март 2019 г. и затова

президентът прави всичко
възможно тези избори да не
се състоят заради ниския му
рейтинг. Затова беше въве-
дено и военно положение.
Отначало той предложи то
да се въведе за 60 дни на
територията на цялата стра-
на, но Радата гласува за 30.
След ожесточени дебати де-
путатите посочиха 10 реги-
она от страната.

По този начин става яс-
но, че военното положение
предвижда потискане пра-
вата на гражданите, забра-
на за дейността на полити-
ческите партии, на митин-
гите и много други ограни-
чения като въвеждане на ко-
мендантски час и т.н. Така
че няма съмнение - ние сме
свидетели на откровена про-
вокация, планирана от гос-
подин Порошенко.

- Как бихте коментирали
българската позиция по
деескалация на напреже-
нието и завръщането на
украинските моряци?

- Чух изказването на гос-
подин Радев по време на
пресконференцията с пре-
зидента на Полша и стано-
вището на г-н Борисов. Смя-
там, че изявленията са пре-

мерени и са израз на же-
ланието напрежението меж-
ду страните да бъде нама-
лено. Това е абсолютно нор-
мално. Всичко, което ста-
ва, изисква съответни ра-
зисквания, но така или ина-
че е очевидно, че бе извър-
шено незаконно навлизане
в териториалните води на
Русия и затова моряците мо-
гат да бъдат върнати едва
след като бъдат извършени
нужните следствени дейст-
вия и определени по-ната-
тъшните стъпки спрямо мо-
ряците. Засега съдът се из-
казва, че те ще бъдат за-
държани за 60 дни.

- Съобщава се, че руски
военен кораб се е насочил
към Азовско море и пред-
стои разполагане на про-
тиворакетни системи

С-400. Свързано ли е то-
ва с инцидента на 25 но-
ември и с обявеното воен-
но положение в Украйна?

- Нямам такава информа-
ция, така че не мога да го-
воря по този въпрос. Но
смятам, че това няма никак-
во отношение към инциден-
та, това е очевидно. Но мо-
га да ви кажа само едно: не
ние въведохме военно поло-
жение, не ние навлязохме в
териториалните води на Ук-
райна. Всичко това бе из-
вършено от Украйна. Това е
нейна провокация.

- Готви ли се Русия за
война с Украйна?

- Това твърди господин По-
рошенко. Ние не се подгот-
вяме за война и не искаме
да воюваме с нашия братс-
ки народ. Това е 100-про-
центната истина.

- Държавният департа-
мент на САЩ призова Ев-
ропейския съюз да въве-
де още санкции срещу Ру-
сия. Очаквате ли подобно
решение?

- Тъкмо такава развръзка
на своята провокация очак-
ваше Порошенко. Той иска-
ше срещата на президенти-
те Доналд Тръмп и Влади-

мир Путин в Аржентина по
време на форума на Г-20, да
бъде отменена. Разбира се,
той призовава да се въве-
дат нови санкции срещу Ру-
сия, знаем го и не ни изне-
надва, за съжаление. Това се
е превърнало в натрапчива
идея на украинския прези-
дент. Но най-важното, ще
повторя още веднъж, е, че
този инцидент е провокация,
организирана от него в на-
вечерието на президентски-
те избори в Украйна.

- Видяхте ли украински-
те карти, където е посоче-
но, че инцидентът е станал
не в кримските територи-
ални води, а в неутрални
води?

- Инцидентът се случи в
териториалните води на Рус-
ката Федерация. Във води-

те на черноморския - повта-
рям, не на азовския басейн.
Те тръгнаха от Одеса и ис-
каха да се промъкнат в Азов-
ско море. Става дума тъкмо
за това, че всичко се случи
в черноморския басейн, в те-
риториалните води на Русия,
които винаги са били руски
дори до присъединяването на
Крим към Русия.

- Как виждате пътя към
деескалация на напреже-
нието?

- Това на първо място за-
виси до каква степен ще се
изпълняват Минските спора-
зумения. Сега сме свидете-
ли само на политическите
борби, които се разгръщат
в Украйна в навечерието на
президентските избори.

- Каква е вашата прог-
ноза за отношенията меж-
ду Украйна и Русия?

- Засега не виждам перс-
пективи към подобряване.
Дай боже, те да се появят.
Може би, ако дойде ново ръ-
ководство в Украйна, перс-
пективи ще се появят. За-
сега обаче такава възмож-
ност за подобряване на от-
ношенията не виждам. За
съжаление.

Ще ви дам един пример:

ако ние решим да вземем
един танков батальон и да
минем направо до Калинин-
градска област. Каква би
била реакцията на балтий-
ските страни? Ако през тях-
на територия минат наши
танкове, без да реагират на
каквито и да е запитвания
от тяхна страна. Навярно,
това би била тревога, би се
смятало за нападение сре-
щу страна-членка на НАТО?
Но когато аналогични дейс-
твия се предприемат спря-
мо Русия, се приема за нор-
мално. Русия била агресор.
В какво е агресор? Нима
ние сме навлизали в техни-
те териториални води? Как-
во сме направили?

Разбира се, има ред, по
който корабите трябва да
преминават под Керченския

мост. Да, наистина това е
стратегически обект. Разби-
ра се, той е много важен за
нас. Колко призиви само бя-
ха отправени от Киев той да
бъде взривен! Така че пре-
минаващите под него морс-
ки съдове наистина трябва
да бъдат проверявани. И то-
ва се прави без проблеми.
Украински военни кораби ве-
че преминаваха - през сеп-
тември два такива кораба
минаха. Минаха нормално,
направиха съответната заяв-
ка, получиха лоцман. Без то-
ва не може, защото морето
там е много плитко. Стигна-
ха спокойно до Бердянск и
там акостираха. Нямаше
проблеми.

Но защо им беше нужна
тази провокация? Аз виждам
едно: това е опит на Поро-
шенко да направи всичко
възможно изборите да не се
състоят. Рейтингът му е кри-
тично нисък. Така че нека
не прехвърляме от болната
глава на здравата. Нека сме
реалисти.

(Интервюто е дадено за
БНТ, БТВ и Нова телевизия

и е предоставено от
пресслужбата на Посолст-

вото на Русия у нас)



30 ноември - 6 декември 2018

Выходит при содействии Правительства Москвы30 ноября - 6 декабря 2018

"Ðàñöâåòàé,
ìîÿ Ðîññèÿ"

Снежана Лоуренс

С этой песни начался V
Балканский фестиваль рус-
ской песни российских соо-
течественников, прошедший
24-го ноября в Российском
культурно-информационном
центре г.София.

Фестиваль организуется
Координационным советом
российских соотечественни-
ков в Болгарии, Федераци-
ей "Союз соотечественников"
и Национальным обществом
"Вместе с Россией" при под-
держке Посольства РФ в
Болгарии и представительс-
тва Россотрудничества в
Болгарии.

Около 300 участников
разных возрастных категорий
и различных песенных жан-
ров представили свои твор-
ческие номера, которые оце-
нивало профессиональное
жюри, в составе профессо-
ра консерватории "Панчо
Владигеров" Нади Христовой,
известного певца-барда Ми-
лена Тотева, руководителя
Русского камерного театра
Юлии Дихановой, главного
секретаря Федерации "Друж-
ба с народами России и стра-
нами СНГ" Боряны Илиевой и
председателя Координацион-
ного совета российских соо-
течественников в Болгарии,
председателя Федерации "Со-
юз соотечественников" Ма-
рины Дадикозян.

Жюри предстояла непрос-
тая задача, ведь каждый
участник исполнял свою ком-
позицию не только на высо-
ком профессиональном уров-
не, но и с душой, с полной
отдачей и с искренней лю-
бовью к России. Торжествен-

ная Церемония награждения
победителей Пятого Балкан-
ского фестиваля русской
песни соотечественников
состоялась по окончании
конкурсной программы.

В номинации "Солисты - I
возрастная категория" (7-12
лет)  два первых  места:  у
Темира Хусаинова из Москвы
и Алины Соколовой из г.Бур-
гаса, второе место  - у Мар-
гариты Бойчевой (г.Самоков)
и  Ульяны Левтеровой (г.Бур-
гас), а  третье - у Марины
Бойчевой из г.Самоков. Спе-
циальная награда вручена и
самой маленькой участнице
фестиваля- очаровательной
Марии Ранголовой (г.Само-
ков). Поощрительные наг-
рады фестиваля вручены На-
тали Николовой (г.Бургас) и
Кристияну Трифонову (г.Са-
моков).

В номинации "Солисты - II
возрастная категория" (13-20
лет) первое место завоева-
ла Анастасия Иванова (г.Тор-
говиште), второе место -
Алессье Честари (Ита-
лия,г.Милан), третье место-
у Йордана Иванова (г.Бур-
гас). Поощрительную награ-
ду получила Елизабет Ник-

лина (г.Сапарева Баня).
В номинации "Солисты-лю-

бители, возрастная категория
20 лет и старше" победите-
лем  стал Мадлен Джавизов
(г.Сливен). Второе место - у
Борислава Недева  (г.Стара-
Загора) и  Светланы Якимен-
ко (г.Несебр). Жюри прису-
дило также два третьих мес-
та в данной категории - их
завоевали Калин Найденов
(г.Хасково) и Ирина Панчева
(г. София). Специальных наг-
рад фестиваля удостоены Ни-
на Димитрова (г.Хисаря) и Те-
менужка Тюкфекчиева (г.Пер-
ник). Поощрительные награды
получили Алексей Менделев
(г.Ботевград),Никола Радиков
(г.Кырджали), Александр Куз-
нецов (г.Бургас).

В категории "Солисты-про-
фессионалы" первое место
завоевала Ольга Василенко
(г.Варна), второе место -
Светлана Трапезникова
(г.Бургас), а третье  место-
Владимир Буриянов  (г.Шу-
мен).Специальная награда
феставиля вручена Ольге
Ждан (Италия).

В номинации "Малые
формы", младшая группа
жюри присудило первое

место  дуэту "Поющие сер-
дечки" (г.Ботевград), второе
место - у квартета "Солнеч-
ные лучики" (г.Ямбол), а тре-
тье- у трио "Домисольки"
(г.София).

В номинации "Малые
формы", старшая группа -
первое место у дуэта "Але-
нушки" (г.Благоевград), вто-
рое- у дуэта "Мелодия"
(г.Свиленград), третье- у Во-
кальной группы "Берег"
(г.Червен Бряг). Поощритель-
ная награда вручена Вока-
льному трио "Черноморец"
(г.Черноморец) и дуэту "Мат-
решка" (г.Сапарева Баня).

Среди коллективов были
вручены две первых награды,
победителями стали Ансамбль
"Чайка" (Македония) и Вока-
льная группа "Пятница-13"
(г.Ямбол). Жюри присудило и
два вторых места, их завое-
вали Вокальная группа "Вио-
лина" (г.Ямбол) и Вокальная
группа при Доме культуры
г.Торговиште. Третьи места
жюри присудило Вокальной
группе "Гармония" (г.Свиленг-
рад) и Вокальной группе "По-
ющие сердца" (г.Ботевград).
Ансамблю "Славянка" (Маке-
дония) вручена специальная

награда "Послы русской пес-
ни на Балканах". Поощрите-
льные награды вручены кол-
лективу "Душа поет" (г.София),
Русско-болгарскому хору
"Славяне" , Вокальной груп-
пе "Россиянка" и Вокальной
группе "Русская песня" из
г.Сливен.

Специальные награды фес-
тиваля вручены и художест-
венным руководителям кол-
лективов Елене Ивановой
(г.Ямбол) и Владимиру Тере-
щук (г.Сливен).

Высшую награду - Гран-при
Фестиваля - получила Оле-
са Грац из Словакии, кото-
рая тронула и зрителей, и
жюри исполнением песен
"Журавли" и "Ой, цветет ка-
лина".

Приз зрительских симпа-
тий вручен Юлии Алексеев-
не Бойчевой - члену Вокаль-
ной группы "Русская песня"
(г.Сливен), которой в этом
году исполнился 81 год.

Завершился фестиваль ис-
полнением песни "Нам пес-
ня строить и жить помога-
ет", которую пели все вмес-
те - и участники, и зрители.

Фото Лилия
Ашарфудинова

В рамках конференции обсужда-
лись актуальные вопросы деятель-
ности российских соотечественни-
ков: сохранение российского ис-
торического наследия, укрепление
идентичности Русского мира, за-
щита прав и законных интересов
соотечественников; расширение
русскоязычного пространства, об-
разования и русского языка в Бол-
гарии, межкультурные связи Рос-
сии, Болгарии и Европы; дальней-
шая консолидация организаций со-
отечественников, диалог с граж-
данским обществом; развитие мо-
лодежного движения российских
соотечественников. Состоялась
оживленная дискуссия. Участники
делились опытом деятельности сво-
их организаций, рассказывали о
планах на будущее и обсуждали
совместные проекты. Отдельное
внимание было уделено передаче
опыта молодежи и развитию свя-
зи поколений. На конференцию
были приглашены и члены правле-
ния молодежной организации Фе-

26 ноября 2018 года отметила
90-летний юбилей ветеран

Великой Отечественной войны,
ветеран труда, награжденная
юбилейными медалями и ак-

тивный член Совета ветеранов
Нина  Михайловна  Жеребцова
Она родилась в городе оружейни-

ков - Туле. Начало войны застало
ее в школе. Как вспоминает Нина
Михайловна: в класс вошла учите-
льница и сказала: "Девочки идите
домой, война!"

...В ноябре 1941г. ее с семьей
эвакуировали на Урал, в г. Ижевск,
где она поступила в ремесленное
училище. Так как к этому времени
ей уже исполнилось 13 лет то она,
как и другие подростки начала ра-
ботать контролером на оружейном
заводе. В конце 1942 г. они с ма-
мой вернулись в Тулу. После войны
она продолжила работать на Тульс-
ком оружейном заводе. Нина Ми-
хайловна вырастила пятерых детей,
всем дала образование. Уже бо-
лее 20 лет она живет у дочери в
г. Карлово.

От имени ветеранов ВОВ, живу-
щих в Болгарии сердечно поздрав-

дерации "Союз соотечественников",
рассказавшие о деятельности и ме-
роприятиях, которые реализуются
молодежными секциями Русских
клубов  в городах Болгарии.

Состоялись выборы нового сос-
тава Координационного совета Бол-
гарии и его председателя. В сос-
тав КС вошли председатель Феде-
рации "Союз соотечественников"
Марина Дадикозян, председатель
Русского клуба г.Плевен Светлана
Бейдова, председатель Русского
клуба г.Перник Любовь Сосновс-
кая, председатель Русского клуба
г.Самоков Марина Шуманова, пред-
седатель Русского культурно-ин-
формационного клуба г.Благоевград
Виктория Богданска, руководитель
Русского камерного театра Юлия
Диханова, председатель Координа-
ционного совета граждан русского
происхождения Ольга Захариева.

 Председателем КСОРС Болгарии
единогласно переизбрана Марина
Дадикозян. Итогом мероприятия
стало принятие резолюции.

XI СТРАНОВАЯ КОНФЕРЕНЦИЯ ОРГАНИЗАЦИЙ РОССИЙСКИХ
СООТЕЧЕСТВЕННИКОВ В БОЛГАРИИ СОБРАЛА 25 НОЯБРЯ

ОКОЛО 70 РУКОВОДИТЕЛЕЙ ОРГАНИЗАЦИЙ
СООТЕЧЕСТВЕННИКОВ ИЗ РАЗНЫХ ГОРОДОВ СТРАНЫ

Юбилей

ляю Нину Михайловну с юбилеем,
желаю здоровья и радости от об-
щения с родными и близкими!

С уважением: И.Н.Завьялов
председатель Совета ветеранов
Великой Отечественной войны
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- Доцент Маринова, как
известно, одна из распрос-
траненных причин пребы-
вания российских граждан
в Болгарии - заключение
брака с болгарскими граж-
данами. Какими законами
регулируются междуна-
родные браки, в частности,
болгаро-российский?

- С точки зрения междуна-
родного частного права се-
мейно-правовые вопросы с
международным элементом и
связанные с ними проблемы
иностранцев в Республике
Болгария регулируются пре-
имущественно Кодексом
международного частного
права. В первую очередь он
предусматривает порядок
заключения брака. Вступаю-
щие в брак имеют право
выбрать закон, который бу-
дет применен к их браку, т.е.
закон какого государства бу-
дет применяться в отноше-
нии их брака. Важными пра-
вовыми институтами для се-
мейного права, в правоотно-
шениях которых присутству-
ет международный элемент
являются: личные и имущес-
твенные отношения между
супругами; установление про-
исхождения; признания пра-
воотношений между родите-
лями и детьми; выплата али-
ментов; усыновление; опекун-
ство и попечительство; прек-
ращение брака. Можно сде-
лать вывод, что нормы Ко-
декса в области семейных от-
ношений с международным
элементом сочетают крите-
рий гражданства с критери-
ем обычайного проживания в
духе европейских свободы

Право имеем

Âîïðîñû ñåìåéíîãî ïðàâà â ìåæäóíàðîäíîì àñïåêòå
Светлана Тютюнджиева

Диана Маринова - доцент и
доктор по праву, преподава-
тель международного частно-
го права на юридическом фа-
культете УНСС - (Универси-
тет национального и мирово-
го хозяйства - рус. пер.).

Окончила факультет права
в Софийском университете
им. Св. Климента Охридско-
го, затем там же факультет
международных отношений.
Специализировалась по между-
народному торговому праву в
Оттавском университете
(Канада). Активно участвова-
ла в процессе гармонизации
болгарского законодательства с европейским в ходе при-
соединения Республики Болгария  к ЕС. В качестве предс-
тавителя Болгарской ассоциации по морскому праву свыше
десяти лет участвует в деятельности Международного
морского комитета. Она автор ряда публикаций в облас-
ти международного права и права ЕС. Диана Маринова
удостоена награды "Золотая книга" за вклад в развитие
болгарской науки, которая присуждается Советом Евро-
пейского научного и культурного сообщества и Клубом
болгарской культурной и научной элиты. Участвует с на-
учными докладами и выступлениями в многочисленных на-
циональных и международных научных форумах.

Диана Маринова

передвижения людей, услуг и
капиталов. Семейные право-
отношения с международным
элементом также регулиру-
ются международными источ-
никами - двусторонними и
многосторонними. В числе
двусторонних источников сле-
дует назвать преимуществен-
но договоры о правовой по-
мощи и консульские конвен-
ции.

- Какими документами
руководствуются консуль-
ские службы двух стран в
настоящее время?

- Консульская конвенция
между Республикой Болгария
и РФ составлена в 1995 году
и обновлена в 1999 году.
Можно отметить положения
ст. 41 относительно функций
консульского должностного
лица в области информации.
Консульское должностное ли-
цо должно выяснить всеми
законными средствами усло-
вия и развитие коммерчес-
кой, экономической, культур-
ной и научной жизни в при-
нимающем государстве, со-
общать о них правительству
направляющего государства
и предоставлять сведения за-
интересованным лицам. Сог-
ласно ст. 43, б. "а" консульс-
кое должностное лицо может
связываться с гражданами
направляющего государства
в границах своего консульс-
кого округа, давать им советы
и оказывать им всяческую
помощь и содействие, вклю-
чительно оказывать им или
предпринимать меры по ока-
занию правовой помощи.

Двусторонними междуна-
родными источниками, регу-

лирующими семейные пра-
вовые отношения с междуна-
родным элементом между ли-
цами из Республики Болга-
рия и Российской Федерации
являются Консульская кон-
венция между двумя государ-
ствами и Договор о право-
вой помощи между НРБ и
СССР (тогда, ныне это их
правопреемники - РБ и Рос-
сийская Федерация) подпи-
санный в январе 1976 года,
но, к сожалению, в нем
нормы международного час-
тного права в области се-
мейных правоотношений не
столь многочисленны. Мож-
но все же перечислить неко-
торые положения. Например,
ст. 4, которая касается объ-
ема правовой помощи пос-
редством выполнения возло-
женных для совершения про-
цессуальных действий, таких
как вручение документов. В
ст. 14, п. 1 устанавливаются
порядок выдачи и получения
гражданами одной из дого-
варивающихся стран доку-
ментов об образовании, тру-
довом стаже и других доку-
ментов, касающихся личных
или имущественных прав и
интересов этих граждан. Зап-
росы, адресованные органам
другой договаривающейся
стороны, отправляются дип-
ломатической почтой.

В ст. 17 Договора говорит-
ся о дееспособности лиц, она
определяется согласно зако-
нодательству договариваю-
щейся стороны, гражданином
которой является лицо. Сог-
ласно правилам международ-
ного частного права это наи-
более удачная гипотеза при-
менения закона благоприят-
ная для ребенка по вопросу
его образования.

- Если же брак заканчи-
вается разводом, то начи-
наются проблемы с иму-
ществом а, прежде всего, с
детьми. Как закон решает
эту проблему?

- При разводе супругов с
одинаковым гражданством
применяется их отечест-
венный закон (lex patriae), при
разводе между супругами с
различным гражданством
применению подлежит закон
согласно их общего обычай-
ного проживания (lex com-
munis habitationis), а при от-
сутствии обычайного прожи-
вания применяется болгарс-
кий закон. В принципе Меж-
дународное частное право в
наше время характеризиру-
ется предоставлением прио-
ритетных прав ребенку, что
выражается преимуществен-
но в применении отечествен-
ного закона ребенка (вопрос
имеет правовое значение, ес-
ли отечественный закон ре-
бенка отличается от закона,

применяемого к его родите-
лям.). При этом согласно
п. 5, Ст. 25, если ребенок яв-
ляется гражданином одного
государства Договора, а жи-
вет на территории другого
договаривающегося государ-
ства и законодательство это-
го другого договаривающего-
ся государства более благо-
приятно для ребенка, то при-
меняется законодательство
этого государства. Кроме то-
го, семейные правоотношения
с международным элементом
регулируются многосторонни-
ми международными догово-
рами, преимущественно кон-
венциями. Наряду с нацио-
нальным законодательством
в отношениях между родите-
лями и детьми применяется
важный международно-пра-
вовой источник - Конвенция
о юрисдикции, применимом
праве, признании, исполне-
нии и сотрудничестве в от-
ношении родительской ответ-
ственности и мер по защите
детей (вступившая в силу в
РБ в 2007 г.). Конвенцией, в
частности, регулируются воп-
росы, связанные с исполне-
нием, прекращением, лише-
нием, ограничением родите-
льских прав, установлением
опеки или попечительства в
отношении несовершеннолет-
них, определением места их
жительства, возможности
временного проживания их в
ином месте, право посеще-
ния другого (разведенного)
родителя.

- А как решается вопрос
с алиментами?

- Выплата алиментов - это
важнейший институт в облас-
ти семейных правоотношений.
В соответствии с Кодексом
Международного частного
права (Ст. 87) обязательство
по содержанию регулирует-
ся правом государства обы-
чного проживания иностран-
ца, кроме случаев, когда за-
кон в его Отечестве более
благоприятен для него. Если
подавший на алименты и тот,
кто обязан их выплачивать -
граждане одного и того же
государства, применяется их
общее национальное законо-
дательство. В ином случае
применяется болгарское за-
конодательство. В любом
случае в отношении алимен-
тов важно установить: на ка-
ких основаниях, в каком раз-
мере, и от кого можно их тре-
бовать, в какие сроки, при
каких условиях и пр.

И, наконец, в числе важ-
нейших международных зако-
нодательных источников в об-
ласти семейных правоотноше-
ний с международным эле-
ментом следует назвать Кон-
венцию ООН о правах ребен-
ка (1990 г.), в Болгарии она

вступила в силу с 1991 года.
Основное различие между
нею и рассматриваемыми
выше многосторонними кон-
венциями состоит в том, что
положение в ней выражают
в основном прямые нормы
международного частного
права, а не коллизионные. В
качестве примера здесь мож-
но назвать нормы в сфере
образования: гарантирование
обязательного и бесплатного
начального образования; по-
ощрение развития различных
форм среднего образования,
включительно общего и про-
фессионального образования;
доступного высшего образо-
вания для всех на основе
способностей и всеми под-
ходящими средствами; дос-
тупность для всех образова-
тельной информации и инфор-
мации по профессионально-
му обучению и ориентации,
снижение процента детей,
бросивших школу.

- Как Вы оцениваете об-
щую правовую ситуацию у
наших соотечественников?

- При решении проблем,
связанных с положением рос-
сийских соотечественников в
Республике Болгария всегда
следует иметь в виду доку-
менты, которые регулируют
семейные правовые отноше-
ния с международным эле-
ментом - национальные и
международные (двусторон-
ние и многосторонние). Рав-
ноправное членство Болгарии
в Европейском Союзе пред-
полагает принятие решений
с учетом наднациональных
источников Международного
частного права - преимущес-
твенно регламентов и дирек-
тив. Не в последнюю очередь
важно подчеркнуть, что, к со-
жалению, регулирование от-
ношений, в которые вступа-
ют российские соотечествен-
ники в Болгарии, весьма сла-
бо изучены с точки зрения
их последствий в междуна-
родном частном правовом по-
ле. Вместе с тем следует от-
метить, что такие правовые
институты, как брак, отноше-
ния между родителями и де-
тьми, уплата алиментов и
прочие, которые мы с вами
обсуждали, имеют детально
установленный порядок.

Открыта канатная доро-
га от Воробьевых гор до
Лужников, сообщает сто-
личная мэрия. Кабинки
уже курсируют от бере-
га к берегу. Отмечается,
что канатка сможет пе-
ревозить до 1600 пас-
сажиров в час. Её про-
тяженность - 720 метров.
Стоимость проезда бу-
дет составлять 400 руб-
лей в будни и 500 руб-
лей в выходные. Туда-
обратно, соответствен-
но, обойдется в 700 и
800 рублей. Для детей
предусмотрены льготы.

Более 17 пло-
щадок откро-
ются в эти
выходные. На-
кануне про-
шел гранди-
озный празд-
ник в Парке
Горького. Там
з а р а б о т а л
самый боль-
шой каток в
Европе. Од-
новременно
там смогут на-
х о д и т ь с я
шесть тысяч
человек.
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9. БЛИЖНЕЕ ЗАРУБЕЖЬЕ

В четверг в Грузии состо-
ялся второй тур президентс-
ких выборов. Впервые за всю
историю независимости
разрыв между кандидатом,
поддержанным правящей
партией "Грузинская мечта"
Саломе Зурабишвили, и ее
противником - выдвиженцем
партии Саакашвили "Единое
национальное движение" Гри-
голом Вашадзе - менее од-
ного процента. И хотя это
символическое лидерство ос-
талось за дамой, Вашадзе
поспешил объявить себя по-
бедителем, а в правящей пар-
тии началась форменная па-
ника. Почему у сторонников
Саакашвили появился ре-
альный шанс вновь вернуть-
ся к власти и как они им вос-
пользовались.

РАЗБИТАЯ "МЕЧТА"
Насколько представители

партии "Единое национальное
движение" были вне себя от
счастья, ровно настолько
"Грузинская мечта" была ра-
зочарована в исходе перво-
го тура выборов. Представи-
тели действующей власти
поспешили признать свои
ошибки, хоть и с оговорка-
ми. Мэр Тбилиси и гене-
ральный секретарь правящей
партии Каха Каладзе заявил,
что первый тур продемонст-
рировал важную вещь - пра-
вительство "Грузинской
мечты" сформировало в стра-
не подлинную демократию.

"К сожалению, концентра-
ция власти придала нам из-
лишнюю самоуверенность и,
соответственно, в ряде слу-
чаев не было адекватной об-
ратной связи с обществом, -
сказал Каладзе. - Мы пола-
гались на результаты только
внутренних исследований, что
еще больше ослабило восп-
риятие настроений".

Действительно, самоуве-
ренности у правящей партии
было предостаточно, в то
время как оппозиционный те-
леканал "Рустави-2" работал
в авральном режиме, чуть ли
не ежедневно публикуя дис-
кредитирующие власть доку-
менты, расследования и дан-
ные о личном имуществе чле-
нов кабмина и депутатов пра-
вящей партии. Любое ЧП или
резонансное преступление,
которое происходило в пред-
выборный период, связыва-
ли с неэффективностью пра-
вительства "Грузинской
мечты".

На эти нападки власти
практически не реагировали,
иногда отшучиваясь в интер-
вью с журналистами. В об-
щем, всячески игнорировали
кампанию, развернутую про-
тив "Мечты" и ее кандидата.

И лишь когда впервые в ис-
тории Грузии президентские
выборы дошли до второго ту-
ра, в правящей партии поня-
ли, что что-то пошло не так.
Власти осознали, что пора
активизироваться, но време-
ни на то, чтобы исправить по-
ложение, оставалось крити-
чески мало - менее месяца.

В ПОСЛЕДНИЙ БОЙ
Уже на следующий день

после объявления результа-
тов первого тура о переходе
на чрезвычайный режим ра-
боты заявила телекомпания
"Имеди", у которой с сорат-
никами Саакашвили сложи-
лись очень непростые отно-
шения.

Во времена правления Са-

Ñààêàøâèëè âîçâðàùàåòñÿ!?
Его соратники почти у власти и жаждут грузинский реванш

акашвили, когда "Единое на-
циональное движение" было
у руля, "Имеди" было оппо-
зиционным СМИ и принадле-
жало главному оппоненту
действующей власти - ныне
покойному бизнесмену Бад-
ри Патаркацишвили. Журна-
листы телеканала до сих пор
со страхом вспоминают, как
7 ноября 2007 во время пря-
мого эфира спецназ ворвал-
ся в здание "Имеди". Эмоци-
ональное обращение ведуще-
го новостей Георгия Таргама-
дзе в момент, когда в сту-
дию ворвались люди в мас-
ках, помнят по сей день.

"Пока есть время, мы об-
ращаемся к грузинской и
международной обществен-
ности, посольствам, так как
в Грузии уже не существует
силы, которая остановит эту
диктатуру и тиранию. Но, ка-
жется, гости уже пришли", -
это были последние слова
Таргамадзе, перед тем, как
в студии погас свет и пропа-
ло изображение.

На спасение "Грузинской
мечты" и ее кандидата сот-
рудники "Имеди" пошли как в
последний бой. Большую
часть эфирного времени за-
няли политические ток-шоу,
спецвыпуски и прямые вклю-
чения с проправительст-
венных митингов и других по-
литических мероприятий. Ну
и, конечно, телеканал регу-
лярно напоминал зрителю о
"кровавом режиме" Саакаш-
вили - кадры разгонов ми-
тингов, интервью с людьми,
которые подверглись репрес-
сиям в годы его правления,
и родственниками тех, кто
был убит по политическим
мотивам.

В социальных сетях полу-
чил популярность флешмоб
#"Нет Мише!": любой мог за-
писать видео с рассказом о
том, почему он не желает
возвращения Михаила Саа-
кашвили. Запустил его жур-
налист Шалва Рамишвили, ко-
торый при прежней власти
был политзаключенным.

На экранах все чаще стал
появляться Бидзина Иваниш-
вили, которого в республике
называют не иначе как
серым кардиналом грузинс-
кой политики. Сразу после
первого тура в своем видео-
обращении к гражданам он
призвал соотечественников
ни в коем случае не голосо-
вать за Григола Вашадзе.

"Я понимаю, что вы недо-
вольны, так как думаете, что
некоторые чиновники больше
заботятся о личном благоден-
ствии, нежели о людях, - го-
ворил Иванишвили. - Вы не-
довольны, так как думаете,
что сегодняшние власти не
сумели восстановить спра-

ведливость. Многие из вас
рассержены, что мы допус-
тили возможность возвраще-
ния насильственного режима.
Это понятно. Но важно по-
нять, что сегодня наша роди-
на находится на историчес-
ком распутье. И есть боль-
шой риск принять ошибочное
решение".

Оппозиция восприняла это
видеообращение как призна-
ние проигрыша, но это был
только первый выстрел
"Мечты". Затем подошла и тя-
желая артиллерия.

Сперва премьер-министр
Мамука Бахтадзе заявил, что
социально незащищенным се-
мьям увеличат ежемесячную
помощь - на каждого ребен-
ка они будут получать по 20
долларов. Позже стало из-
вестно, что со следующего го-
да учителям увеличат надбав-
ку к зарплате.

менты. В основном это пред-
ставители социально незащи-
щенных слоев населения:
многодетные семьи, пенсио-
неры, инвалиды со средней
задолженностью в районе 800
долларов.

НЕТРАДИЦИОННАЯ
ПОЛИТИЧЕСКАЯ

ОРИЕНТАЦИЯ
Если говорить о взаимоот-

ношениях кандидатов в этот
непростой период, то они
были похожи на детское про-
тивостояние в песочнице: "Ты
работаешь на Россию!", "Сам
ты работаешь на Россию",
"Нет, ты!" О том, почему Са-
ломе Зурабишвили оппозиция
считает прорусской - не сек-
рет. Ведь она возложила ви-
ну за начало войны в августе
2008 на грузинскую сторону,
конкретно - на правительст-
во Саакашвили.

Впрочем, она всего лишь
процитировала заключение
международной комиссии,
созданной Евросоюзом, по
расследованию обстоя-
тельств войны. Там говорит-
ся, что войну начала Грузия,
но этому предшествовали
многомесячные провокаци-
онные действия со стороны
России. Но ее оппоненты из
"Нацдвижения" в эфире "Рус-
тави-2" поспешили обвинить
Саломе в предательстве и
пророссийской ориентации,
а также назвали ее позором
правящей партии.

Однако, если уж по гам-
бургскому счету, то у Ваша-
дзе пророссийского куда бо-
льше, чем у гражданки
Франции Зурабишвили.
Чтобы в этом убедиться,
достаточно просмотреть его
биографию. Вашадзе окон-
чил факультет международ-
ного права МГИМО. В 1981-
1988 годах работал в Минис-
терстве иностранных дел
СССР. Сначала в отделе
международных организа-
ций, а затем в отделе кос-
моса и ядерного разоруже-
ния. В 1988 году стал аспи-
рантом Дипломатической
академии МИД СССР и то-
лько в 2004-м вернулся в
Грузию. Само собой, Ваша-

дзе в прошлом гражданин
Российской Федерации, а в
одном из своих интервью,
еще до выдвижения в пре-
зиденты, он называет себя
"человеком русской куль-
туры".

Конечно, это все - настоя-
щий козырь для правящей
партии, ведь для президента
Грузии нет ничего хуже, чем
тесные связи с Россией, пусть
и в прошлом. То ли дело Са-
ломе со своим блестящим
послужным списком - потом-
ственный дипломат, работа-
ла в МИД Франции, в предс-
тавительствах ООН,ОБСЕ и
НАТО, пока не начала поли-
тическую карьеру в Грузии.

ВТОРОЕ ПРИШЕСТВИЕ
Соратники Саакашвили го-

товят его возвращение. Гру-
зины в шоке

Однако сторонников Саа-
кашвили и "Нацдвижения"
прошлое Вашадзе ничуть не
пугает. Даже больше - вооб-
ще не волнует. Ведь, как они
сами признаются, свои го-
лоса они отдают не за Ва-
шадзе, а за возвращение Ми-
хаила Саакашвили. Вашадзе
уже заявил во всеуслыша-
ние, что как только произ-
несет президентскую клятву,
он первым делом подпишет
указ о помиловании Саакаш-
вили, который заочно осуж-
ден на 9 лет. К тому же, пре-
зидент вправе вернуть ему
грузинское гражданство, ко-
торое он утратил в 2015 го-
ду, получая украинское. Поэ-
тому вполне вероятно, что
Михаил Николаевич уже си-
дит на чемоданах и брони-
рует билет на рейс Амстер-
дам - Тбилиси.

И все идет к тому, что
Новый год Саакашвили
встретит уже в Грузии. Судя
по соцопросам, накануне вто-
рого тура Вашадзе пусть и
незначительно, но опережа-
ет Зурабишвили - 37 процен-
тов против 35. Остальные
респонденты либо отказались
ответить на вопрос, либо не
определились.

Ситуация действительно
непростая. Пожалуй, вперв-
ые за шесть лет "Грузинская
мечта" настолько сдала по-
зиции, что может потерять
власть. Народ обвиняет пра-
вительство в неэффективнос-
ти, бездействии и невыпол-
нении данных обещаний. Од-
нако, если что и дала Грузии
"Мечта", - это свобода сло-
ва, толерантность и соблю-
дение прав человека.

Григол Вашадзе практичес-
ки в каждом выступлении за-
являет, что его цель - свер-
жение действующей власти.
А это означает, что в случае
победы кандидата от "Нацдви-
жения" Грузию вновь ожида-
ют непростые и тревожные
времена.

Во втором туре выборов президента Гру-
зии лидирует Саломе Зурабишвили, кото-
рую поддерживает правящая партия "Гру-
зинская мечта". Таковы данные экзитпо-
лов, передает РИА Новости.

Согласно опросу, проведенному по за-
казу телеканала "Рустави 2", Зурабишви-
ли набирает 55 процентов голосов, канди-
дат от объединенной оппозиции Григол Ва-
шадзе - 45 процентов.

По версии экзитпола Gallup International,
сделанного по заказу телеканала "Имеди",
Зурабишвили получает 58 процентов го-
лосов, Вашадзе - 42 процента. Избирате-
льные участки закрылись.

Ñàëîìå Çóðàáèøâèëè ëèäåðóåò ïî äàííûì ýêçèòïîëîâ
Вашадзе заявил, что не признает пора-

жение.
"Мы обязательно дождемся оконча-

тельных итогов выборов, так как данные
экзитпола - это данные на 17:00, а боль-
шое число избирателей пришли на выборы
именно после 17:00", - сказал Вашадзе.

Вашадзе участвует в выборах от объеди-
нения "Сила в единстве", в которое входит
"Единое национальное движение" бывшего
президента Грузии Михаила Саакашвили.
Представители объединения заявили о 818
нарушениях в ходе голосования.

28 октября Зурабишвили выиграла
первый тур президентских выборов.

Данные экзитполлов показывают, что в президентских
выборах победила Саломе Зурабишвили, поддерживаемая
правящей партией "Грузинская мечта"

Григол Вашадзе

Саакашвили не признал дан-
ные екзитполов

Не мудрено, что предста-
вители оппозиции поспешили
осудить действия властей и
назвали их популизмом и поп-
ыткой подкупа избирателей.
Население тоже неоднознач-
но восприняло такое реше-
ние. Больше всего это воз-
мутило граждан, которые в
течение многих лет исправно
выплачивают долги по кре-
дитам.

Впрочем, большинство оце-
нили эту инициативу позитив-
но. Ведь под акцию предвы-
борной щедрости попали не
только асоциальные эле-
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Министерство труда и соцзащиты
планирует ввести образовательные сер-
тификаты тем, кто по-идее уже бли-
зок к завершению трудовой жизни.
Сейчас это предложение рассматривает

Экспертный совет при правительстве РФ.
Из федерального бюджета на эти цели
хотят взять около 5 млрд руб. Пенси-
онный возраст повысили, работать надо
продолжать, а прежних знаний недоста-
точно. Оплатить курсы переобучения сер-
тификатом смогут люди старше 50 лет.
Работодателей обяжут предоставить уче-
никам отпуск на 3 месяца и будут выпла-
чивать стипендию в размере МРОТ (сей-
час он составляет 11 163 руб.).

Президент Белоруссии Александр Лу-
кашенко подписал указ о привлечении
в 2018-2022 гг. госзаймов в размере
2 миллиардов долларов путем эмиссии
с размещением на внешних рынках
ценных бумаг в эквивалентном размере.
Кроме того, в пятницу Лукашенко подпи-
сал указ о строительстве жилья для жур-
налистов, работающих в белорусских го-
сударственных средствах массовой ин-
формации, глава республики отдал со-
ответствующее распоряжение Мингорис-
полкому, сроки реализации предполага-
ют решение постановленной задачи в
период 2019-2025 гг.

Банк России проводит переговоры с
банками Турции, чтобы карты россий-
ской платежной системы "Мир" нача-
ли работать в этй стране. Об этом со-

общила директор департамента нацио-
нальной платежной системы ЦБ РФ Алла
Бакина. Заявление Бакина сделала на VI
Национальном платежном форуме Рос-
сии "Будущее конкуренции на рынке пла-
тежных услуг". По ее словам, система
"Мир" до конца года заработает на прос-
транстве ЕАЭС. Имеются в виду такие
государства как Киргизия, Казахстан, Ар-
мения и Белоруссия. Представитель ЦБ
РФ добавила, что работа также ведется
и с другими странами, популярными у
российских туристов: Турцией, Таиландом,
ОАЭ, Вьетнамом и другими.

Дополнительную финансовую поддер-
жку государство окажет регионам, где
выросли цены на топливо. Дмитрий
Медведев отметил, что нужно будет под-
готовить проект распоряжения для выде-
ления средств из резервов. Кроме того,
он отметил высокий уровень готовности
сферы ЖКХ к холодам. Субъекты РФ под-
готовили порядка 72 тысяч котельных,
привели в порядок теплотрассы и во-
допроводы, создали необходимые запасы
топлива. На склады завезено более 5
млн тонн угля и свыше 2 млн тонн жид-
кого топлива. Однако остается традици-
онная проблема - огромные долги орга-
низаций ЖКХ перед поставщиками топ-
ливно-энергетических ресурсов. На 1 но-
ября общий объем задолженности уве-
личился на 7,4 % и составил почти 200
млрд рублей.

С января 2019 года в
России вырастет макси-
мальный размер ежеме-
сячного пособия по уходу
за ребенком, сообщили
РИА Новости в Фонде со-
циального страхования
(ФСС). Ежемесячная вы-
плата составит 26,1 тыся-
чи рублей (сейчас - 24,5
тысячи). Также вырастет
максимальный размер по-
собия по беременности и
родам - до 301 тысячи
рублей.

Как пояснили в фонде,
за счет средств ФСС сей-
час выплачиваются четы-
ре вида пособий: пособие
по беременности и родам,
ежемесячное пособие по
уходу за ребенком, еди-
новременное пособие при
рождении ребенка и еди-
новременное пособие
женщинам, вставшим на
учет в медицинских орга-
низациях в ранние сроки
беременности.

Первые два зависят от
доходов застрахованного
лица. Последние два
выплачиваются в разме-
ре, установленном зако-

С 24 ноября вводятся
новые таможенные прави-
ла ввоза ювелирки. С
вступлением в силу новых
правил за контрабанду
указанных товаров общей
стоимостью свыше 1 млн
руб. предусмотрена уго-
ловная ответственность.
Федеральная таможенная
служба включила в список
"стратегически важных то-
варов" любые изделия из
драгоценных металлов,
камней и жемчуга. Сюда
входят часы, ремешки,
браслеты и т.п. Перевоз-
ка этих вещей через гра-
ницу без оформления та-
моженной декларации бу-
дет считаться контрабан-
дой.

"По сути, правила про-
воза остаются прежними,
- рассказал адвокат по
таможенным спорам Мак-
сим Шеметов - Дорогие
покупки свыше 10 тыс.
евро нужно было декла-
рировать и раньше. При-
чем любые покупки: часы,
ювелирку, шубу - не важ-

С 2015 года запасы на-
личной иностранной ва-
люты Центробанка увели-
чились в 24 раза. Сейчас
уже в 26 - ЦБ докупил еще
деньжат. У Банка России
имеется наличка на 2
трлн. руб. В отчетах не
уточняется в какой конк-
ретно иностранной валю-
те. Но вряд ли речь идет
о турецкой лире или бе-
лорусском рубле. Скорее
всего, в закромах лежат
доллары и евро. В долла-
рах - 30,5 млрд. Весят они
290 тонн. Это грузоподъ-
емность 193 "Газелей" или
145 самолетов (багажный
отсек среднего пассажир-
ского борта берет 2
тонны).

Можно подумать, что ЦБ
все эти капиталы самоле-
тами возит в страну, а по-

Ââîäÿò íîâûå òàìîæåííûå ïðàâèëà
У владельцев дорогих "побрякушек" возникнут проблемы на границе

но. Другой вопрос, что ра-
ньше, если вы купили до-
рогие часы и не заплати-
ли пошлину, вам грозила
максимум административ-
ная ответственность.
Обычно это был штраф.
Либо с конфискацией, ли-
бо без. Теперь, когда их
приравняли к стратегичес-
ки важным товарам, ответ-
ственность будет уголов-
ная".

Однако по мнению пер-
вого замначальника Управ-
ления таможенных рассле-

дований и дознания Вячес-
лав Козлов новые прави-
ла довольно строже. "На-
казание за контрабанду
может быть разным. Если
человек действовал один,
то он может лишиться сво-
боды на срок от 3 до 7
лет. Кроме этого, предус-
мотрен штраф до 1 млн.
рублей" - пояснил он.
Эксперты говорят, что у
владельцев дорогих "поб-
рякушек" теперь регуляр-
но будут возникать проб-
лемы на границе. Как ми-

нимум - лишние вопросы.
Чтобы этого избежать, ес-
ли вы уезжаете из страны,
а на руке у вас "Ролекс",
не забудьте указать его в
декларации. В противном
случае на обратном пути
доказать, что вы не купи-
ли эти часы только что, бу-
дет очень сложно. В об-
щем, если у вас в чемода-
не есть дорогостоящие по-
купки, лучше добровольно
пойти по "красному кори-
дору" и задекларировать
все, что полагается.

Самолетом в Россию без
пошлины можно ввезти
купленные за границей то-
вары, чья общая стоимость
не превышает 10 тысяч ев-
ро. С суммы выше этого
порога платится пошлина в
размере 30%. Например,
если товар стоит 11 тысяч
евро, налог нужно запла-
тить именно за 1 "лишнюю"
тысячу евро. Для наземных
видов транспорта стои-
мость товаров для беспош-
линного ввоза - 1500 евро.
Размер пошлины тот же.

Ðàñòóò ïîñîáèÿ ïî óõîäó çà ðåáåíêîì

нодательством. Их размер
не изменится: 16 759 руб-
лей - это единовременное
пособие при рождении ре-
бенка, 628,47 рубля - это
единовременное пособие
женщинам, вставшим на
учет в медицинских орга-
низациях в ранние сроки
беременности.

Повышенная сумма посо-
бия по уходу за ребенком
в 2019 году будет се-
рьезным подспорьем для
семей, считает профессор
кафедры труда и социаль-
ной политики Института го-
сударственной службы и
управления (ИГСУ) РАН-
ХиГС Любовь Храпылина.

"Уход за детьми очень до-
рогой, он требует не толь-
ко надзора со стороны ро-
дителей, но и много других
элементов - развивающе-
го, оздоровительного харак-
тера. Но если отбросить
рассуждения о структуре
ухода, то само увеличение
- это хорошо, и сумма хо-
рошая, которая называет-
ся. Думаю, что мамам та-
кая сумма - это серьезное
подспорье", - сказала она.

Эксперт отметила, что
значение материнского ухо-
да нельзя недооценивать.
"Ребенку нужна именно ма-
ма в этом возрасте, а не
чужая какая-то женщина
или даже кто-то из членов
семьи. И общество должно
осознавать локальную поль-
зу сохранения ухода со сто-
роны мам. Соответственно,
не жалеть средства на то,
чтобы дети вырастали здо-
ровыми, спокойными имен-
но благодаря взаимодейс-
твию с мамой. И, конечно,
пособия и до 1,5 лет, и до
3 лет должны существо-
вать, должно сохраняться
рабочее место, и должна
быть поддержка после
выхода из декрета", - зая-
вила Храпылина.

ÖÁ õðàíèò çà ðóáåæîì 290 òîíí äîëëàðîâ

том раскидывает по сво-
им секретным хранили-
щам. И если по нашим бан-
кам ударят санкции, то у
страны будет запасец на
черный день. И на часть
вкладов населения хватит,
и бизнес поддержим. Но
оказалось, что все не так
просто. По тем же отче-

там Центробанка выходит,
что половина налички (а
может и больше) хранит-
ся за рубежом - в других
национальных центральных
банках, Банке междуна-
родных расчетов и МВФ.
Непонятно, зачем нам сто-
лько налички. Эксперты
полагают, что российские

власти готовятся к само-
му жесткому варианту вто-
рой порции американских
санкций.

В 1979 году после ислам-
ской революции Запад за-
морозил Ирану все иност-
ранные валютные активы.
Для экономики страны это
стало шоком - какое-то
время Иран не мог прово-
дить вообще никакие сдел-
ки с другими государства-
ми. Большой запас на-
личных позволил бы этого
избежать. Но тогда поче-
му деньги лежат не в Рос-
сии, а за рубежом? Слу-
чись что, понадобится не-
мало времени, чтобы пе-
ревезти их к нам. Если еще
отдадут. Например, Рос-
сийская Империя часть
своих золотовалютных за-
пасов хранила во Фран-
ции. После революции эти
ценности нам так и не вер-
нули.
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16 декабря 1943 года родился добрый друг бол-
гарского народа и российских соотечественни-
ков за рубежом В.А. Иванов-Таганский.  Накану-
не славной даты  хочется припомнить, что с Бол-
гарией Валерия Александровича связывает не
только счастливый брак с болгаркой Дианой Че-
кийска. На болгарский язык переведены неско-
лько его книг, здесь помнят и его фестиваль дет-
ского театрального творчества "Подсолнушек", ко-
торый они с женой проводили на "Золотых пес-
ках", он перевел на русский язык и поставил в
2001 году в театре "Содружества актеров Таган-
ки"  пьесу болгарского драматурга Христо Бой-
чева и с его легкой руки она многие годы стоит в
репертуаре российских театров. Не говорю уже
обо всех его ответственных должностях в твор-
ческих союзах России, имеющих прямое отра-
жение на сотрудничестве с болгарскими союза-
ми писателей и журналистов.

Личность он многогранная и одно краткое пе-
речисление этапов жизненного пути говорит о
многом: в 60-70-е годы был ведущим актером
Театра на Таганке, заслуженный артист России,
лауреат Всероссийских конкурсов артистов-чте-
цов, многолетний ведущий телепередачи "Иска-
тели" на "Первом канале", постановщик и пр.

 Он автор 9 романов, повестей, рассказов.
Его книга "Триумф и наваждение. Записки о те-
атре на Таганке", вышедшая в 2015 году, уника-
льна по жанру. Это и театральные мемуары, и
остросюжетное повествование, и публицистичес-
кие размышления.

"За рубежом литературные критики называют
Иванова-Таганского духовным учеником Влади-

Ïëàìåííûé çàùèòíèê Îòå÷åñòâà
è "àíàëèòèê ðóññêèõ ôîáèé"

Валерий Иванов-Таганский после вручении пре-
мии "Имперская культура"
Фото: Андрей Объедков, "Вечерняя Москва"

мира Набокова. В судьбе этого писателя сущес-
твует несомненная интрига. В чем она? Это и
загадка происхождения и почти криминологичес-
кий способ построения сюжета и, наконец, по-
черк непревзойденного аналитика русских фо-
бий: от истинного величия до саморазрушения и
имперской влюбленности", - высказался когда-
то о нем болгарский писатель Анибал Радичев.

Прямое отношение к Болгарии имеет напи-
санный в 2002-2004 годах роман "Семя Отечес-
тва" - книга о судьбах соотечественников, раз-

бросанных по всему миру.
Неслучайно в послесловие он вынес стихи Ни-

колая Зиновьева:
"У карты бывшего Союза
С обвальным грохотом в груди
Стою. Не плачу, не молюсь я,
А просто нету сил уйти.
Я глажу горы, глажу реки,
Касаюсь пальцами морей.
Как будто закрываю веки
Несчастной Родине моей."
Стрелец по знаку зодиака он стреляет прице-

льно ядрами из пушки, разнося в пух и прах
несовершенства нашей действительности. Од-
нако, вскрывая гнойные нарывы на теле совре-
менного общества, он не оплевывает Россию,
как сейчас принято, а пишет с болью о ее былом
величии и с верой, что возрождение Отечества
возможно и, что  достойные люди на нашей земле
не перевелись.

Уверена, что это писатель, которого будет чи-
тать и открывать для себя ни одно поколение
читателей. Хочется пожелать ему здоровья в
труде, а все остальное у него есть.

СЕМЯ ОТЕЧЕСТВА
(отрывок из романа)
Марков долго брел по длинному,

многолюдному в этот час бульвару
Евлогия Георгиева, всматриваясь в
номера домов. Вдруг за невысоки-
ми строениями он увидел массив-
ное здание светло-коричневого цве-
та. Казалось, будто в этом месте
упала золотая гривна, которая, уда-
рившись о землю, встала на реб-
ро, замерла и превратилась в за-
мок. Это и был "Русский клуб". Поз-
же Марков узнал, что построили
"бастион" умные и сметливые люди
первой волны изгоев - эмигрантов
из России, сумевшие начать собст-
венное дело и ставшие полезными
приютившей их (в какой раз!) Бол-
гарии. Камни дома были похожи на
латы, а окна, как бойницы, пугали
своей неприступностью. Вход пора-
зил Маркова парадным величием:
не дом, а крепость - монумент рус-
ской прочности. Массивная ручка
двери открылась тяжело и надолго
оставила в ладони ощещение холод-
ного рукопожатия. Тусклое освеще-
ние первого этажа резко контрас-
тировало с ярко освещенной, ши-
рокой мраморной лестницей. Рядом
немного в глубине, виднелся лифт
со старинной решеткой перед ми-
ниатюрной кабиной, похожей на ис-
поведальню католического священ-
ника. Рядом с лифтом находился
вахтер. Марков без труда оставил
ему рукопись и дважды повторил,
что следует передать ее Ивану
Шишкову. Вахтер сообщил, что ему
уже звонили и попросил Маркова
не волноваться.

Уловив раздавшиеся с верхних
этажей звуки музыки, Марков ре-
шил подняться пешком. Ступая по
массивным ступеням лестницы, он
расслышал русскую речь, которая
разливалась, как многоголосье: то
густым, плотным говором, то вне-
запно долетающими радостными
восклицаниями и веселым смехом.
Замедлив шаги, он взглянул наверх,
где на квадратной площадке второ-
го этажа разметалось застолье. На
одной площадке застолье не огра-
ничивалось, столы тянулись и даль-

ше, в коридор и часть внутреннего
помещения. Без сомнения, за сто-
лом сидели его соотечественники.
Эти люди веселились с таким пе-
рехлестом, с таким "черт меня по-
бери", которые отличают русских от
любой нации. Если в несчастье
ближнего действительно есть что-
то веселящее, то в русском засто-
лье, как в парилке, изгоняется сущ-
ность несчастия - страх, который
на отчаянной ноте на всем миру пе-
реливается в неистовое веселье. Их
было много, человек восемьдесят,
а может и того больше. Рядом, на
свободной площадке, кто-то танце-
вал, здесь же носились дети. В цен-
тре, окруженные вниманием, рас-
положились представители старшего
поколения, с орденами - возмож-
но, ветераны. Было много выпивки
и всевозможных закусок, разло-
женных на белой одноразовой по-
суде, в центре каждого стола трех-
литровые банки с грибами, огурца-
ми и разными компотами. Народу
набилось так много, что на Марко-
ва вначале никто не обратил вни-
мания. Он замер на последней сту-
пеньке и с нескрываемым удивле-
нием стал наблюдать за этим счас-
тливым русским "табором" в цент-
ре Софии. Вечер, по-видимому, был
в разгаре, и Марков пожалел, что
опоздал.

... После выступления хора веду-
щая дала слово какому-то бывше-
му физику, а ныне почетному пен-
сионеру. Тот долго возмущался, что
одну из лучших атомных станций в
Европе, гордость болгарской энер-
гетики, "американские и прочие зах-
ватчики" пытаются закрыть, а рос-
сийские партнеры ничем не могут
или не хотят помочь.

... Внизу, у самого входа, дейст-
вительно оказалось кафе со
странным назнанием: "Соотчич". Ря-
дом с дверью ждала с ключами мо-
ложавая седовласая женщина.

- Вот одна из хозяек нашего ка-
фе - госпожа Венгерская, - предс-
тавила Ольга.

- Рита, открывай! Угощай нашего
гостя.

Пока хозяйка отпирала дверь, по-

доспели Галя и вездесущие болгар-
ские поэты.

- А почему такое название? - из
вежливости поинтересовался Мар-
ков.

- "Соотчич" - древнее славянское
определение соотечественника. Оно
употребляется у разных народов,
встречается в русских, болгарских
и сербских летописях и хоть звучит
загадочно, но, тем не менее, осмы-
сленно, - прокомментировала гос-
пожа Венгерская. - А, в сущности,
все очень просто: смотреть в очи
соотечественнику, у которого с то-
бой один Отец. Вот и получается
соотчич!

... Кафе было расположено в бо-
льшой квадратной комнате. По сте-
нам висело множество картин. Ско-
рее всего, это была чья-то персо-
нальная выставка. В уголке каждо-
го полотна вместо подписи стояла
римская буква V. У окна сверкало
до блеска натертое пианино все с
тем же названием "Родина", весь
центр занимали аккуратные столи-
ки с приборами для приправ и сал-
феток. На одной из стен были при-
деланы ящики с надписями: "Детс-
кий клуб "Сказка", "Пенсионерам",
"Ветеранам". И тут же красочный
лозунг - "Успех решают финансы!"
Один стол был отгорожен лентой,
на нем - надпись: "Место мэра
Москвы!"

- Это что за чудо? - удивился
Марков.

- Это место нашего Юрия Долго-
рукого! - с гордостью сообщила О-
льга. - Когда полгода назад мэр
приезжал в Софию, мы по поруче-
нию председателя клуба выведали
место его пребывания. Начали дей-
ствовать, но безуспешно. Пока не
обратились в наше посольство к Ра-
дову. А тот, на наше счастье, знал
мэра раньше, когда был послом на
Кипре.

***
- Вот и хорошо, к концу девя-

ностых пришло время собирать кам-
ни, Вадим Борисович.

- Как вы себе это представляе-
те? Мы теперь страна цитат, а не
серьезный конкурент на мировом

рынке.
- У мирового рынка свои "депрес-

сии" бывают, - с усмешкой отмах-
нулся Радев. - Войной тут дыр, не
залатаешь. Все мы под одной
крышей, и конфессия у нас одна -
Причащение. Как говорил Иоанн
Златоуст: "кто хорошо подготовил-
ся к своей кончине, тот от всеоб-
щей не потерпит никакого вреда".
Собирать камни - это значит снова
строить, а не разрушать, объеди-
нять людей, соединять их новой иде-
ологией, каким бы нафталином это
слово ни отдавало.

- - И какой же идеологией соеди-
нять?

- Идеология, с моей точки зрения,
одна: жить лучше, настолько лучше,
чтобы выжить! Оставленные за гра-
ницей люди нуждаются в сильной ор-
ганизации, в людях, способных та-
кую организацию создать и защи-
тить ее. Вот вам конкретное дело.

- Спасибо за блестящий спич, Лев
Георгиевич. Жаль, что вы уезжаете
из Болгарии. Я даже удивлен.

- Чему! Вы думаете все дипло-
маты только и ждут, как пожиро-
вать в командировке, набраться "ви-
таминов", а потом опять серая лям-
ка в Москве, до следующей поезд-
ки? Неправда! Уезжаю с тяжелым
сердцем, потому что оставляю здесь
все на полдороге.

... - На сколько вы все-таки хоти-
те уехать?

- На неделю всего, Лев Георгие-
вич.

- Хорошо, если на неделю, тогда
я вас дождусь. Я хотел бы тогда
вместе с вами провести совмест-
ную встречу с управительным со-
ветом клуба. Они меня недавно
приглашали, а тут будет подходя-
щий повод. В сущности, повод один
- проводы, - грустно добавил Ра-
дев. - Надо вас по возвращении и с
послом познакомить. У нашего рус-
ского землячества запланирована
конференция соотечественников в
Пловдиве - хотят создать "Союз со-
отечественников", шуточное ли де-
ло - почти пятьдесят тысяч русских
здесь. Так что работы в Болгарии
более чем достаточно.

Кроме столицы, где его пьесы идут на сцене теат-
ров: "Сопричастность",  "Содружество актеров Та-
ганки" и др. в начале ноября состоялась премье-
ра на сцене Калмыцкого респубриканского театра
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Так можно представить
прекрасную выставку, кото-
рую до 1 января 2018 года
можно увидеть в Белом фо-
йе Российского культурно-
информационного центра в
Софии. Московская фотоху-
дожница Лилия Ашарфудино-
ва представляет авторский
проект, в котором жители
Болгарии - как болгары, так
и российские соотечест-
венники - примерили на се-
бя образы сказочных, бы-
линных героев с картин Вас-
нецова, Корзухина, Маковс-
кого, Врубеля и Шишкина,
иллюстраторов Кочергина
и Билибина.

Те, кто следит за програм-
мой РКИЦа попали 20 нояб-
ря, на торжественном отк-
рытии выставки на настоя-
щий русский праздник с ча-
епитием с сушками, фото-
сессией в кокошниках и чу-
десной флейтовой музыкой
в живом исполнении. С при-
ветственным словом высту-
пила Наталья Ушкова заве-
дующая библиотекой и ру-
ководитель проекта "РКИЦ-
детям", сыгравшая важную
роль в реализации проекта.
Лилия поблагодарила всех за
поддержку, вручила участни-
кам проекта календарь, с их
"картинами".

Проект стартовал в ию-
не 2018 года: сначала были
отобраны картины, затем
под каждую из них подыски-
вались герои. Перевоплоще-
ние тоже было волшебным -
Наташа Ушкова стала
рыжебородым богатырем, ху-
дожник Павел Николов прев-
ратился в Даждьбога, Вера
Горнева в Леля, лучезарная
Ирина превратилась во влас-
тную "Медной горы хозяйку",

Надежда Бабенко

В клубе "Родники", что мно-
го лет действует при цент-
ральной библиотеке ставро-
польского города Светлогра-
да, состоялся творческий
вечер поэтессы Елены Лу-
ценко.

Она родилась в семье пе-
дагога и торгового работни-
ка. Все отмечали матема-
тический склад ее ума. Веч-
ная круглая отличница, Ле-
на с красным дипломом
окончила Ставропольский
строительный техникум, а
ужасный и непостижимый
сопромат был ее любимым
предметом. По распределе-
нию попала в Воронеж, где
встретила лучшего парня на
свете, стала его женой. Под-
растала дочка, на работе
тоже все в порядке - она
была ведущим инженером-
мелиоратором, и вдруг - бе-
да, проблемы со здоровьем.
Работу пришлось оставить.
Дочь Ирина выросла и уе-
хала в Германию. Вот тогда
она затосковала, и вдруг из-
нутри, из самых потаенных
уголков души, прорвались на
свет первые ее стихи. Ко-
нечно же, они были о близ-
ких людях. Потом, когда пе-
речитала тысячи стихотво-
рений Юлии Друниной, Анд-
рея Дементьева, Эдуарда
Асадова, горизонты стихос-
ложения значительно рас-
ширились. Но настоящим са-
моучителем стала для нее
книга Ларисы Рубальской.

Ïîäàðèëè òîëñòóþ òåòðàäü…
Кстати, в Светлограда Еле-
ну Луценко часто сравнива-
ют именно с ней. А извест-
ность районного масштаба
поэтесса получила благода-
ря Валентине Папоновой,
возглавлявшей в ту пору
всю библиотечную систему
Петровского района. Вален-
тина Николаевна пригласи-
ла ее на творческую встре-
чу, потом библиотека выпус-
тила несколько поэтических
сборников. В то время еще
существовало светлоградс-
кое местное телевидение. И
однажды во время очеред-
ного интервью какая-то жен-
щина с экрана говорит:

- Мне хочется прочитать
мое любимое стихотворение
"Поверь в себя".

Это был не Пушкин, не
Блок, даже не Рубальская -
это было ее стихотворение!
Елена словно почувствова-
ла крылья за спиной.

Кстати! В том же самом
году сестра-близняшка ее
Ирина, проживающая в Ка-
релии, историк и руководи-
тель школьного театра, со-
вершенно неожиданно ста-
ла писать стихи и прозу, из-
дала два романа и стала по-
бедителем литературного
конкурса среди педагогов
России. Для Елены поэзия
стала настоящим эликсиром
бодрости духа, но самое
главное даже не собствен-
ные проблемы, а то, что
стихи ее нужны были людям.
Кого-то они вдохновляли, ок-
рыляли, кто-то не мог сдер-

жать слез. Ей немало дове-
лось побывать в больницах,
и однажды, едва вошла в па-
лату, она услышала востор-
женное:

- Как же нам повезло,
ведь Вы - писательница?!!

Вся палата переживала на
нее, а потом, едва ей стало
чуточку легче, женщины про-
сили почитать им стихи о
любви - перед операцией.
Разве она могла отказать?

В другой раз Лена в сос-
таве творческой группы го-
товилась к проведению
праздника славянской пись-
менности, но перед самым
мероприятием попала в бо-
льницу. Вдруг через неско-
лько часов в отделении пе-
реполох: по коридору
спешным шагом идет свя-
щенник. В палатах заволно-
вались: к кому? А это отец
Георгий, один из участников
праздника письменности,
зашел Елену проведать.
Всех окропил святой води-
цей, просфорой угостил, уте-
шил: все будет хорошо. Сло-
ва батюшки в точности

сбылись. Стихов у нее на-
копилось несколько общих
тетрадок. Сначала, как пра-
вило, она пишет черновик -
случается, что на обертке
от шоколадки или салфетке,
но всегда - ровным почер-
ком чертежника советских
времен. Она может подня-
ться в два часа ночи по зо-
ву вдохновения, а иногда
озарение приходит, как го-
ворится, средь шумного ба-
ла - и тогда записывай хоть
на манжете. Она помнит все
свои четыреста или пятьсот
стихотворений наизусть, их
не нужно даже зубрить -
достаточно вспомнить пер-
вую строчку - и дальше все
идет без запинки. Ее тексты
охотно используют местные
артисты - коллективы "Рус-
ские узоры", "Станичники" и
другие. А когда в Светлог-
раде шла запись популяр-
ной телепередачи "Играй,
гармонь!", светлоградский
композитор Виталий Звона-
рев исполнял песню на сти-
хи Е. Луценко "Казачий
край" - для этого принес из
дома ценный раритет - ста-
ринную гармошку. Потом
"крутили" по центральному
телевидению этот номер
шесть раз! Заволокины уе-
хали, а творчество осталось
с Еленой. Она по-прежнему
находит вдохновение в род-
ной ставропольской земле,
ее красотах - сельских и го-
родских, в сюжетах телепе-
редач, историях, которые
случаются с ее многочислен-
ными знакомыми. Она ез-
дит на заседания поэтичес-
кого клуба в соседнее село

Благодатное, участвует в ра-
боте жюри ежегодного
творческого проекта "Души
прекрасные порывы", высту-
пает в школах, учит детей и
взрослых видеть красоту
жизни и ценить каждый по-
даренный судьбой день. Ге-
рои ее стихов - мать солда-
та, или старушка, собираю-
щая со стола хлебные крош-
ки, или озаренная любовью
женщина. Жизнь подбрасы-
вает темы - взрыв в Пите-
ре, недопуск россиян на
олимпиаду, события на Ук-
раине. Ее стихи уже даже
цитируют: "Женский возраст
словно платье - нужно пра-
вильно носить", "Хоть плохо-
вато с ловеласом, но хуже
все же без него", "Коль го-
лова умна, то пешку и ко-
роль не испугает, построит
так игру она, что голову он
потеряет".

На творческом вечере
звучали стихи и песни
Елены, сама она рассказа-
ла автобиографию - естест-
венно, в стихах. Литера-
турный салон удался на сла-
ву. Почитателей ее таланта
набралось - полный чи-
тальный зал, в том числе и
ее верный Фан-клуб. Кро-
ме прочих, ей торжествен-
но вручили подарок со
смыслом толстенную тет-
радь для новых стихов. А ге-
роиня праздника пообеща-
ла, что в следующем году
обязательно выпустит свою
первую настоящую  книгу
стихов.           Фото автора
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Мария Боровик в "Последне-
го защитника" и т.д.

Грим, костюмы, фотосъем-
ка в одном из софийских пар-
ков и в помещениях РКИЦ, а
затем - полгода кропотливой
работы в компьютерных
программах.

Специально для ежене-
дельника "Русия днес -
Россия сегодня" Снежана
Лоуренс пообщалась с ав-
тором:

Фотографией Лилия нача-
ла увлекаться в 12 лет, ког-
да папа подарил ей первую
зеркальную камеру - "Зе-
нит". Постепенно хобби на-

последующей выставкой в
Москве. В феврале 2018 го-
да ей пришла идея проекта,
связанного с детскими сказ-
ками, которая была поддер-
жана руководителем РКИЦ
Павлом Журавлевым. Бук-
вально через пару месяцев
Лилия совместно с Натальей
Ушаковой провели лекторий
по сказкам и картинам ху-
дожников, на который были
приглашены дети, изучаю-
щие русский язык. При
этом мероприятие стало ин-

Фотограф Лилия (слева) и визажист колдуют над образом
врубелевской царевны-лебедь

Лучезарная Ирина превратилась во власт-
ную "Медной горы хозяйку"

Наташа Ушкова стала рыжебородым бога-
тырем

лучив специальность "Кино-
оператор", а также факуль-
тет журналистики в Россий-
ском Государственном Со-
циальном Университете. На
данный момент основная де-
ятельность - фотожурналис-
тика. Для нее это стало
чем-то больше, чем просто
профессия, ее практически
невозможно застать без ка-
меры. Успешный фотограф
принимала участие в раз-
личных проектах, одним из
самых ярких было участие
в экспедиции в Арктике с

тересно также и студентам,
и взрослым. А уже в июне
она приехала с визажистом
Марией Валиулиной, и на-
чался творческий процесс.

"Весь процесс съемок за-
нял 2 полноценных дня (с ут-
ра и до вечера). Каждый ге-
рой перевоплощался и чув-
ствовал себя сказочным или
былинным персонажем. И
все справились успешно", -
продолжает делиться под-
робностями создания про-
екта автор. "Милая Ната пе-
ревоплотилась в дедушку

Квасуру, бога хмельной муд-
рости; всегда улыбчивая
Ирина в хозяйку медной
горы. Девушка, пришедшая
на курсы русского языка и
не подозревала, что будет
в проекте Царевной Лебе-
дем, но, увидев ее взгляд, я
поняла, что это ее образ.
Кстати, изначально, она дол-
го не соглашалась, но сила
искусства оказалась силь-
нее (смеется). Образ "Лель"
довольно органично приме-
рила на себя флейтистка из

Софии. Большое мужество
потребовалось от мальчика
Яна: выйти в городской парк
Софии в жаркий день в кос-
тюме Ивана Царевича", - го-
ворит Лилия с улыбкой.

Что касается планов на
будущее: идей у нее много,
особенно привлекательными
она считает проекты, нап-
равленные на развитие ин-
тереса к русской культуре.

P.S. Лилия очень полюби-
ла Болгарию, значит встре-
чи с ней и ее творчеством
еще предстоят.

чало перерастать в профес-
сиональную деятельность и
определило дальнейший ка-
рьерный путь. Она закончи-
ла обучение во ВГИКе, по-
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Ровно 250 лет назад, в но-
ябре 1768 г., Османская им-
перия объявила войну Рос-
сийской империи. Екатери-
на II почти три недели жда-
ла, пока турки образумятся,
но вынуждена была ответить.
По итогам шестилетней кам-
пании началось поэтапное
присоединение Крыма к Рос-
сии. Однако только террито-
риальными приобретениями
дело не ограничилось.

Боевым действиям пред-
шествовала сложнейшая по-
литическая интрига. XVIII сто-
летие с самого начала не за-
далось для Блистательной
Порты. Турки проиграли ряд
войн, территория империи
постоянно сокращалась. Сул-
тану Мустафе III досталось тя-
желое наследство: разложив-
шаяся армия, увядающая
экономика, рост религиозно-
го фанатизма, сепаратизма -
когда-то могучее государст-
во трещало по швам.

Исправить ситуацию мо-
нарх решил путем реформ.
Из Европы пригласили совет-
ников, по большей части
французов. Им поручили мо-
дернизировать армию, а так-
же создать национальную ту-
рецкую науку, чтобы поднять
экономику. Определенные пе-
ремены к лучшему действи-
тельно начались, однако Мус-
тафа III попал под сильней-
шее французское влияние, по
сути, он стал инструментом
внешней политики Версаля.
К тому же у Франции были и
свои интересы на Ближнем
Востоке. Армию и флот тур-
кам не слишком уж модер-
низировали (в планы Европы
усиление Османской империи
не входило), но в качестве
расходного материала много-
численные войска можно ис-
пользовать.

От прадеда к правнуку - так
замысловато перешла власть
в Париже в 1715 г. Все дети
и внуки Людовика XIV зага-
дочным образом умирали, в
итоге остался только один
пятилетний мальчик. В 1723-
м молодой человек взошел
на престол под именем Лю-
довик XV, но править не смог
- не имел к тому способнос-
тей. Страной стала руково-
дить любовница короля зна-
менитая маркиза де Помпа-
дур. Фаворитка посадила во
внешнеполитическое ведом-
ство удобного ей человека -
Этьенна де Шуазеля. Имен-
но с его молчаливого согла-
сия Франция внезапно стала
союзником Священной Рим-
ской империи, хотя раньше
эти государства враждовали.
А Вена, в свою очередь, в те
дни противопоставляла себя
Санкт-Петербургу. Это и ста-
ло причиной конфликта.
Агенты влияния Священной
Римской империи в Версале
через своих турецких друзей
вынудили султана объявить
войну Российской империи.
Немного замысловато, но в
международной политике
встречаются и куда более
сложные комбинации.

Пикантности ситуации до-
бавляло то, что, по сути, од-
на царственная дама пошла
войной на другую. В Вене тог-
да правила Мария Терезия -
вдова императора Франца I
Стефана. Умнейшая женщи-
на, которая уделяла много
внимания развитию культуры,
науки и образования. Импе-
ратрица железной рукой на-
водила в державе настоящий

Òóðåöêèé ìàðø ðóññêîé àðìèè
Европа не
забыла
политических
интриг
250-летней
давности

Екатерина II и Мария Терезия - две великие императрицы не договорились Граф Петр Румянцев

немецкий порядок. Во внеш-
ней политике Мария Терезия
тоже была правителем край-
не успешным: она, постепен-
но возвращая пошатнувшие-
ся позиции Вены, способст-
вовала росту собственного
влияния. Однако в Санкт-Пе-
тербурге на престоле сиде-
ла ничуть не менее решите-
льная женщина, умная и де-
ловая. В общем, нашла коса
на камень - две великие им-
ператрицы не договорились.

"По большому счету, авст-
рийцы просто испугались де-
ятельной немки на русском
престоле, ведь, располагая
ресурсами огромной страны,
она могла многое. О каких-

то планах русской экспансии
в Европу ничего не известно
- их просто тогда не было,
но в Вене не на шутку вспо-
лошились. Прежде всего по
поводу балканского направ-
ления: на полуострове тра-
диционно жило много правос-
лавных. И европейцы реши-
ли руками турок через фран-
цузов осложнить жизнь
Санкт-Петербургу", - считает
доцент исторического факу-

льтета МГУ Александр Орлов.
Чтобы остановить дальней-
шие успехи русской полити-
ки, Австрия и Франция при-
бегли к содействию Турции.

Формальным поводом для
войны стала Речь Посполи-
та. В феврале 1768-го ясно-
вельможные паны внезапно
вспомнили, что они ревност-
ные католики и решили по-
воевать. Образованная шлях-
той на австро-французские
деньги так называемая Бар-
ская конфедерация потребо-
вала восстановить некие
древние привилегии католи-
ческих дворян, а всех сто-

ронников православия объя-
вить практически вне зако-
на. Вспыхнул бунт, под фла-
гом защиты католицизма
шляхтичи начали грабить и
убивать православных, те
стали оказывать вооружен-
ное сопротивление. Король
Станислав Понятовский об-
ратился за помощью к Ека-
терине II. Ведь против него,
по сути, был поднят бунт по-
льской знати. Императрица
войска прислала, но, как ска-
зали бы позже, "ограни-
ченный контингент".

Поляков использовали
втемную, их было никому не
жалко. Про зверства конфе-
дератов против православных

многие историки как-то стес-
няются рассказывать, хотя
творили паны жуткие вещи.
Кстати, вот парадокс: пра-
вославных в те дни называ-
ли "диссидентами", то есть
инакомыслящими - так оно
звучит на латыни. И этот тер-
мин именно с тех дней во-
шел в русский язык, вот то-
лько впоследствии так стали
именовать не защитников
свободы вероисповедания, а

совершенно иных людей.
К прямому противостоя-

нию русским войскам конфе-
дераты способны не были. А
вот устроить провокацию -
вполне. Ее и организовали.
Отряд бойцов сопротивления
заманили в глубь турецкой
территории, куда намеренно
отступили конфедераты. Тур-
ки сидят и ждут, когда им под-
ставят православных. Через
некоторое время это проис-
ходит. Саsus belli формальный
повод налицо - России объ-
является война. Екатерина
Великая пытается взывать к
международному сообществу,

апеллирует к законам. Но,
будучи умной женщиной, не
увлекается, потому что пони-
мает - сила есть право. И на-
чинает готовиться дать отпор.
С тех пор прошло 250 лет, а
что-то в международных от-
ношениях и в политике Ев-
ропы к России изменилось?

Несмотря на неблагопри-
ятный геополитический рас-
клад в Европе, начавшаяся
война развязывала Россий-
ской империи руки на юж-
ном направлении. Застаре-
лую крымскую проблему
требовалось срочно решать,
ведь местные татары про-
должали набеги на южные
пределы России. Ханство,

сотни лет специализирую-
щееся на работорговле,
нужно было призвать к по-
рядку или просто уничто-
жить. Помимо этого, для
расширения международной
торговли России требова-
лись порты в Черном море
и возможность прохода че-
рез Босфор и Дарданеллы.
То есть не только крымских
татар, но и турок нужно
было ставить на место.

В 1768-ом Россия не слиш-
ком спешила начинать бое-
вые действия, а турецкая ар-
мия оказалась не готова. Но
уже в битве при Ларге 18 ию-
ля 1770 г. при более чем трех-
кратном перевесе противни-
ка турецкое войско было раз-
бито, а ровно через две не-
дели при Кагуле соотноше-
ние сил было и вовсе 10:1.
Однако и 1 августа 1770 г.
османы бежали, а авторитет
графа Петра Румянцева, как
полководца, взлетел на не-
досягаемую высоту, а войну
стали называть "Румянцевс-
кой". В Чесменской бухте

русский флот полностью унич-
тожил турецкую эскадру.

События первых трех лет
войны кардинально измени-
ли обстановку в Европе. Рос-
сия заявила о себе как
сверхдержава того времени:
политические карты приш-
лось пересдавать. Боевые
действия продолжались, а
дипломаты заключали новые
союзы. Подписание 21 июля

1774 г. Кючук-Кайнарджийс-
кого договора, завершивше-
го 6-летнюю войну, стало
крупным политическим успе-
хом России. Екатерина II до-
билась крупных успехов в
продвижении России к Чер-
ному морю. В этом вопросе
российское правительство
столкнулось с сильным про-
тиводействием Франции и Ав-
стрии, которые во время бо-
евых действий России с Бар-
ской конфедерацией втянули
в войну Турцию. Для России
война на два фронта была до-
вольно обременительной, но
Екатерина II была уверена в
победе русской армии. В на-
чале войны она писала: "Не
первый раз России побеж-
дать врагов".

Согласно договору, ранее
завоеванные крепости Азов
и Кинбурн оставались за
Россией, крепости на побе-
режье Крыма Керчь и Ени-
кале, как и степи между Бу-
гом и Днепром также пере-
ходили к ней. Черное и Мра-
морное моря объявлялись
свободными для российских
торговых судов. Грузия осво-
бождалась от позорной дани
юношами и девушками, отп-
равляемыми в Турцию. Боль-
шое значение имел договор
для народов Молдавии и Ва-
лахии, которые оказывались
под протекторатом России.

Договор обязывал Турцию
обеспечивать "твердой за-
щиты христианскому закону
и церквам оного", Россия по-
лучала право с перспективой
выступать от имени закаба-
ленного мусульманами хрис-
тианского населения Болга-
рии, Греции и Сербии, что
усиливало ее значение на
международной арене.

Атака русских войск при Кагуле. Несмотря на более чем десятикратном перевесе, турки
потерпели поражение
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30-го августа 2018 года
весь мир облетела тяжелая
весть - ушел из жизни вели-
кий певец и замечательный
человек Иосиф Давыдович
Кобзон. В тот же вечер бол-
гарский телеканал "Алфа"
повторил запись концерта
ансамбля им. Александрова
с участием Иосифа Давыдо-
вича в Болгарии, летом в
парке. Он был в прекрас-
ной форме, хотя временами
в нем чувствовалось неко-
торое напряжение и уста-
лость. Радость видеть и слу-
шать его была "со слезами
на глазах"... Газета "Русия
днес - Россия сегодня" отк-
ликнулась на эту тяжелую ут-
рату статьей, в которой от-
мечалось, что Кобзон инте-
ресовался проблемами лю-
дей и помогал всем, кто к
нему обращался за помо-
щью.  Помогал он и молодым
талантам. И в подтвержде-
ние этого я хочу рассказать,
как его отзывчивость и доб-
рота коснулись и нас с
сыном.

Мой сын Искандер был
тогда студентом в классе
оперного пения Государст-
венной музыкальной акаде-
мии им. Панчо Владигерова
в Софии. Болгарская школа
оперного пения, выросшая
под плодотворным влиянием
школы русского оперного ис-
кусства, была в те годы на
завидном уровне, и многие
ее воспитанники успешно пе-
ли на лучших оперных сце-
нах Италии, Франции, Гер-
мании, Англии, Америки и др.
Одним из ее блестящих уче-
ников был болгарский тенор
Калудий Калудов из Варнен-
ского села  Любен Караве-
лов. В 1978 году он успешно
закончил Детскую музыкаль-
ную школу в классе извест-
ного педагога Лилианы Жаб-
линской, которая в 2001 го-
ду помогала Искандеру го-
товиться к конкурсу молодых
оперных певцов Елены Об-
разцовой в Санкт-Петербур-
ге. От нее он слышал прек-
расные отзывы о ее бывшем
ученике.

Осуществив блестящую
мировую карьеру, Калудий
Калудов с 1990 года стал
жить в Польше и петь в опер-
ном театре Варшавы. Не по-
рывая связи с Родиной,  он
в 1994 году стал проводить
мастерский класс в Варне,
и Искандер загорелся жела-
нием принять в нем участие.
Пока он учился, мы жили на
мою скромную зарплату пе-
реводчика с арабского язы-
ка в Институте лечения инос-
транных граждан (ныне бо-
льница "Света Анна"), и на-
ши материальные возмож-
ности были исключительно
скромны, но я все-таки наш-
ла необходимые средства,
понимая, как это важно для
сына. Он был счастлив!

Через год, летом, снова
состоялся мастерский класс,
но у меня совсем не было
никакой возможности помочь

Ìèð íå áåç äîáðûõ ëþäåé
"Таков закон безжалостной судьбы,
Не люди умирают, а миры...
Уходят люди,
Их не возвратить,
Их тайные миры не возвратить.
И каждый раз
Мне хочется опять
От этой невозвратности
кричать."                                                    Е.Евтушенко

Светлана Туриаре и Искандер после спектакля "Ночь в Вене-
ции" в Сан-Галлен, 2015 г.

Искандер рядом с И.Кобзоном после концерта легенды рос-
сийской и советской эстрады  в НДК, 2011 год.
Справа О. Мелик-Пашаев с дочерью

Выступление на Ассамблее

30 лет спустя. С Георгием Иордановым и его дочерью на дип-
ломатическом приеме, 2011 год

сыну осуществить его горя-
чее желание.

"Знаешь, мама, все, что я
учу в консерватории, на его
уроках вдруг оживает. Он не
только объяснит, но и наг-
лядно показывает технику и
приемы дыхания. И вдруг все
становится ясно". Мне было
больно видеть его огорчение
от невозможности поехать в
Варну.

Именно тогда на гастроли
в Софию приехал ансамбль
им. Александрова с участи-
ем Иосифа Кобзона. "Утопа-
ющий за соломинку хватает-
ся" - гласит поговорка. Я ку-
пила билет на концерт в НДК
и написала письмо Иосифу
Давыдовичу. Концерт, как
всегда, был великолепен.
Овации долго не смолкали.
Наконец - занавес, и народ
стал расходиться, но не я. Я
поднялась на сцену и блуж-
дала, пока не нашла выхода
в коридор. И вдруг вижу, и
в нем Кобзон и Мелик-Па-
шаев. Они уже спускались
по лестнице, возможно на
коктейль. Я успела догнать
Кобзона и положила руку на
плечо. Он обернулся. "У ме-
ня сын студент консервато-
рии, учит оперное пение и
мечтает поехать на мастер-
ский класс болгарского те-
нора Калудия Калудова, но
у меня нет средств. Нам
очень нужна помощь!" - го-
ворила я скороговоркой, гло-
тая слова и видя, что его
ждут внизу. - Напишите Ва-
шу просьбу. - Я написала
Вам письмо. Кобзон взял
конверт и привычным муж-
ским жестом положил его в
левый внутренний карман
пиджака.

До начала мастерского
класса оставалось четыре
дня. Сыну я ничего не ска-
зала. Ждала, не смея наде-
яться. И вот через два дня
в нашу комнату в студенчес-

ком общежитии, где нам
пришлось жить долгих 18 лет,
раздался звонок от портье-
ра: "Светлана, ищут Искан-
дера". Женский голос по те-
лефону просил передать
сыну, чтобы он срочно об-
ратился к г-ну Мелик-Паша-
еву: для него из Москвы есть
перевод. Нашу радость труд-
но описать! Искандер был
счастлив! Пришлось расска-
зать ему о своем "подвиге".

Прошли годы... Искандер
стал оперным певцом. В Гер-
мании вышел его диск на не-
мецком языке. И снова в Со-
фии гостил ансамбль им.
Александрова. На концерте
в НДК мы были вместе с
сыном. Радость возбужден-
ного зала, нестихающие ова-
ции были, как всегда. Мы

попали на коктейль и подош-
ли к Кобзону. Искандер
представился, мы напомни-
ли о случае с нами, горячо
поблагодарили, и Искандер
подарил свой первый диск.
Вот такое воспоминание яр-
ко всплыло в памяти после
констатации в газете, что
Кобзон помагал всем и мо-
лодым талантам. Иосифа
Давыдовича не стало, но мы
с Искандером никогда его не
забудем!

***
Отмечая память о неза-

бываемом Иосифе Давыдо-
виче Кобзоне, вспоминаю и
других замечательных и
добрых людей, которых мы
встретили в Болгарии. Мы с
сыном оказались в Народ-
ной (тогда) Республике Бол-

гария в 1981 году, спасаясь
от войны Сомали с Эфиопи-
ей. 10-летний Искандер при-
нял участие в Международ-
ной детской Ассамблее "Зна-
мя мира", созданной Людми-
лой Живковой. Ассамблея
спасла нас и определила
весь наш жизненный путь.
Как написал в поэме "Свет-
лана" поэт Вл. Красногорс-
кий:
"Их приютила цветущая

Болгария.
Не то сомалийская беда,
Здесь они - как пролетарии:
Нет ни кола и ни двора.
Светлана с грустью

прошептала
Все надо начинать

сначала..."
Да начало было очень

трудным: без знания болгар-
ского языка, без работы и
опоры, но...
"Не извела ее кручина.
Боролась, закусивши удила,
Все вытерпела, вырастила

сына,
Ему прекрасную профессию

дала".
И сейчас по прошествии

стольких лет, с теплой бла-
годарностью я вспоминаю
людей, которые тогда нас
поддержали: детский писа-
тель Петр Димитров-Рудар,
врач Аксана Сергеевна Ан-
гелова и ее семья, заведую-
щая учебной частью музыка-
льной школы им. Любомира
Пипкова госпожа Кынева,
флейтист Александр Велев,
чинивший флейту сына поч-
ти без денег (Искандер по
своему буйному характеру
иногда использовал флейту
как шпагу) и весь педагоги-
ческий коллектив тех дале-
ких лет - людей , любящих
свою специальность и своих
эмоциональных учеников.
Особенно дорога была нам
дружба с замечательной поэ-
тессой Елизаветой Багряной,
которая часто приглашала
нас в гости и, зная нашу нуж-
ду, подарила нам часть
суммы для покупки пианино,
столь необходимого Искан-
деру. Много лет спустя мы
навещали ее в старческом
доме в Горна-Баня.

Особую роль в развитии
Искандера в его школьные
годы играл господин Георгий
Йорданов, председатель Ко-
митета культуры после без-
временной смерти Людмилы
Живковой, именно он был
инициатором того, чтобы мы
остались в Болгарии. С го-
рячей благодарностью вспо-
минаю преподавателя опер-
ного пения госпожу Розу Ми-
тову, которая успешно под-
готовила Искандера к пос-
туплению в Государственную
музыкальную академию.

Я же много лет работала
переводчиком с арабского
языка в Институте лечения
иностранных граждан в ве-
ликолепном коллективе
высококвалифицированных
врачей.

После музыкальной акаде-
мии Искандер пел солистом
в Капелле "Светослав Обре-
тенов" и в Музыкальном теат-
ре "Стефан Македонский".
Сейчас он поет в опере горо-
да Сан-Галлен в Швейцарии.

Низкий поклон всем, кто
помогал нам в трудную ми-
нуту.
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Страницу подготовила Ольга Гурская

Круглый стол прошел 23
ноября в столице Республи-
ки Корея Сеуле под пред-
седательством митрополита
Волоколамского Илариона,
председателя Отдела внеш-
них церковных связей Мос-
ковского Патриархата.

На заседании круглого сто-
ла, посвященного соработни-
честву РПЦ и соотечествен-
ников в Юго-Восточной
Азии, Австралии и Океании,
митрополит Иларион обра-
тился с приветственным сло-
вом к присутствующим. Он
отметил, что конференция
уже девятая по счету. Ранее
подобные мероприятия про-
ходили в Брюсселе, Буэнос-
Айресе, Пекине, Сан-Фран-
циско, Йоханнесбурге, Риме,
Берлине и Рабате. В орга-
низации встречи приняли
участие Министерство инос-
транных дел России в лице
Департамента по работе с

В интервью информацион-
ному отделу Одесской епар-
хии представитель Патриар-
ха Сербского при Патриар-
хе Московском и всея Руси,
настоятель подворья Серб-
ской Православной Церкви
в Москве епископ Моравич-
ский Антоний поделился сво-
им видением религиозной си-
туации на Украине.

"Церковь Божия - это бо-
гочеловеческий организм,
который состоит из По-
местных Православных Цер-
квей. Как человеческий ор-
ганизм состоит из раз-
личных членов, так и Цер-
ковь состоит из Поместных
автокефальных Церквей. И
если один член страдает, то
и все тело болит. И если од-
на Церковь страдает, то и
все Поместные Церкви не

Блаженнейший Архиепископ Тираны
и всей Албании Анастасий считает, что
константинопольский проект украинс-
кой автокефалии опасен расколом в
мировом Православии и "станет "хож-
дением по минному полю"". Об этом
Блаженнейший владыка сообщил в пос-
лании Предстоятелю Русской Правос-
лавной Церкви Святейшему Патриар-
ху Кириллу, передает Информационно-
просветительский отдел УПЦ.

"Оно напоминает опасное предприя-
тие с непредвиденными побочными действиями… - под-
черкнул Архиепископ Анастасий. - В итоге вместо единст-
ва православных на Украине проступает опасность рас-
кола единства мирового Православия".

Предстоятель Албанской Православной Церкви также
отметил, что этим мнением он поделился с Патриархом
Константинопольским Варфоломеем во время личной
встречи на острове Крит.

"Такое развитие событий стало бы болезненным ударом
по доверию к Православию, чего всеми силами необходи-
мо избежать, - уверен Блаженнейший Архиепископ Анас-
тасий. - Как бы это ни казалось невозможным, полагаем,
что все мы должны "сделать все", чтобы вернуться к Соб-
раниям Предстоятелей и планированию нового Великого
Собора. Мы отдаем себе отчет в том, что некоторые соч-
тут эти предложения нереальными и в итоге неосущест-
вимыми. И, тем не менее, я убежден, что никто не может
быть реалистом, если не верит в чудо, и что невозмож-
ное человекам возможно Богу (Лк. 18. 18-27)".

Согласно болгарскому
церковному календарю 21
ноября решением Священ-
ного Синода Болгарской
православной церкви с
1929 года отмечается День
христианской семьи и пра-
вославной молодежи. В
этот день Шуменский рус-
ский клуб "Славяне 2000"
собрался вместе с болга-
рами и армянами в зале
читалишта "Напредък -
1869", чтобы почтить вни-
манием праздник Введение
во храм Пресвятой Бого-
родицы - праздник, ко-
торый пришел к нам из
Церковного Предания. В
этот день христиане вспо-
минают, как святые Иао-
ким и Анна привели трех-
летнюю Деву Марию в Иерусалимский Храм.
Так родители Богородицы исполнили свой
обет - обещание посвятить долгожданную
дочь Богу. Согласно традиции в этот день
родители вместе с детьми идут в церковь,
ведь Бог благословил человечество на се-
мью, которую надо беречь, как зеницу ока
и помнить, что семья это храм, где учат
добру, любви, создаются христианские тра-
диции, семейные ценности. Вот и в Шумене
с утра молодые люди посетили церковь и
поставили перед иконами зажженные све-
чи во здравие родных и благополучие сво-
их семей... "Сильная семья сильное госу-
дарство. Бог создал мужчину и женщину,

Â Ñåóëå ñîñòîÿëñÿ êðóãëûé ñòîë "Ðóññêàÿ
Ïðàâîñëàâíàÿ Öåðêîâü è ñîîòå÷åñòâåííèêè"

соотечественниками и рос-
сийских посольств за рубе-
жом, Россотрудничество в
лице российских центров на-
уки и культуры, а также
Фонд "Русский мир", благо-
даря поддержке которого
стало возможным участие в
заседании церковной деле-
гации из Москвы, сообщил
сайт "Патриархия.ру".

По словам митрополита

Волоколамского Илариона,
Священноначалие Русской
Православной Церкви пору-
чило Отделу внешних цер-
ковных связей Московско-
го Патриархата вести рабо-
ту по взаимодействию с со-
отечественниками, прожи-
вающими в дальнем зарубе-
жье. Важной частью такой
работы является проведение
круглых столов, в ходе ко-

торых в атмосфере конст-
руктивного диалога рассмат-
риваются вопросы, связан-
ные с поддержкой русско-
язычной диаспоры в раз-
личных регионах мира.

"Россия имеет свой непов-
торимый путь историческо-
го развития, и мы не мо-
жем обойти стороной важ-
ные вехи в истории нашего
государства. Нынешний год
отмечен памятной датой -
100-летием со дня трагичес-
ких событий 1918 года, ког-
да были зверски убиты Цар-
ская семья и другие члены
Дома Романовых. Октябрь-
ский переворот, чудовищная
расправа над императором
Николаем и его домочадца-
ми, братоубийство, террор
и массовые репрессии, а
также массовый исход соо-
течественников - все это
стало бедой и испытанием
для нашего народа.

Оказавшись на чужбине,
наши сограждане встали пе-
ред дилеммой: либо утра-
тить свою духовную и куль-
турную идентичность, а за-
тем раствориться, ассими-
лироваться с другими наро-
дами, либо вновь явить свою
способность к единению.

В заключении митрополит
Волоколамский Иларион,
председатель Отдела внеш-
них церковных связей Мос-
ковского Патриархата ска-
зал: "Несмотря на наличие в
мире многочисленных проб-
лем, вызовов, с которыми
сталкиваются верующие, я
глубоко убежден, что хрис-
тианство никогда не превра-
тится в религию прошлого.
Оно окрепнет в горниле ис-
пытаний, как уже много раз
бывало в истории, и для мно-
гих народов и культур вера
во Христа Иисуса вновь ста-
нет путеводной звездой."

Åñëè îäíà Öåðêîâü ñòðàäàåò, òî è âñå Ïîìåñòíûå Öåðêâè
íå ìîãóò îñòàòüñÿ ðàâíîäóøíûìè

могут остаться равнодуш-
ными, - сказал епископ Ан-
тоний. - Естественно, что
все мы прибегаем к молит-
ве и делаем все, чтобы ув-
рачевать такие проблемы.
Особенно сейчас это акту-
ально для Украины, где
пытаются смутами разде-
лить единство Православной
Церкви".

Епископ Моравичский Ан-
тоний рассказал о позиции
Сербской Церкви: "Сербс-
кая Православная Церковь
в лице своего Архиерейско-
го Собора, который состо-
ялся 6-8 ноября сего года,
приняла очень четкое реше-
ние о том, что будет приз-
навать только каноническую
Украинскую Православную
Церковь под омофором Бла-
женнейшего митрополита

Киевского и всея Украины
Онуфрия и не будет приз-
навать и сослужить с рас-
кольническими организаци-
ями, которые возглавляет
Михаил Денисенко и так на-
зываемый митрополит Ма-
карий (Малетич)".

Говоря о том, что думают
Поместные Православные
Церкви об украинской ав-
токефалии, владыка Антоний
добавил: "Я надеюсь, что все
Поместные Православные
Церкви понимают эту проб-
лему и поддерживают вся-
чески истинное Правосла-
вие. Многие Поместные
Церкви определились по
этому вопросу - Александ-
рийская, Антиохийская, Ие-
русалимская, Румынская,
Албанская, Польская, Чеш-
ских земель и Словакии.

Практически все Поместн-
ые Церкви официально за-
явили о поддержке канони-
ческой Украинской Правос-
лавной Церкви".

"Мы не понимаем: 300 лет
была одна Церковь, а сей-
час вдруг все поменялось.
Это каноническое наруше-
ние, которое разрушает цер-
ковные традиции. И, во-
вторых, давать Томос и авто-

кефалию может не одна Пра-
вославная Церковь, а через
консенсус всех Правос-
лавных Поместных Церквей.
Их никто по этому вопросу
не спросил, и большинство
из них не согласны с реше-
нием Константинопольского
Патриархата", - подчеркнул
представитель Патриарха
Сербского при Патриархе
Московском и всея Руси.

Äåéñòâèÿ Êîíñòàíòèíîïîëüñêîãî
ïàòðèàðõàòà â Óêðàèíå -
õîæäåíèå ïî ìèííîìó ïîëþ

Äåíü õðèñòèàíñêîé ñåìüè îòïðàçäíîâàëè â Øóìåíå
разделил роли, таким об-
разом, что каждая из них
достойна и значима. Уважая
эти праздники, мы даем мо-
лодым пример, что христи-
анские ценности надо бе-
речь, помнить свой род и
корни. В дни, когда прихо-
дится искать пропитание в
чужом краю - хочу поже-
лать, чтобы все семьи вос-
соединились, чтобы все воз-
вращались в родные мес-
та. Желаю всем благоден-
ствия и стабильности, пусть
не гаснет огонь любви, вза-
имопонимания", - пишет в
нашу редакцию, сообщая о
событии Тамара Стилияно-
ва, председатель Шуменс-
кого русского клуба "Сла-
вяне 2000".

Молодежный танцевальный состав "Фа-
милия" при читалиште и их хореограф Пен-
ка Великова порадовали присутствующих
своим выступлением. Каждый из собрав-
шихся в зале читалишта "Напредък-1869"
оставил свои проблемы и посвятил время
встрече с близкими людьми. Пили чай с
русскими пряниками и баранками, болгар-
ской баницей, армянским печеньем.
Каждый освободил душу и зарядился по-
ложительной энергией, слушая русские, ар-
мянские, болгарские песни о семье и о
любви к Родине.
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Кроссворд

ОТВЕТЫ НА КРОССВОРД:

По горизонтали: 1. Катет. 5. Долма. 8. Олень. 9. Насер. 10.
Янцзы. 11. Игрок. 14. Эпос. 17. Мята. 19. Метёлка. 20. Леер. 21.
Соло. 22. Акведук. 23. Форд. 25. Аапа. 28. Багаж. 31. Лобио. 32.
Измир. 33. Мираж. 34. Манеж. 35. Абкин.

По вертикали: 1. Каноэ. 2. Тесло. 3. Тори. 4. Кедр. 5. Дьяк. 6.
Лоция. 7. Алыча. 12. Готовка. 13. Оглядка. 15. Плечо. 16. Смрад.
17. Маска. 18. Тулуп. 23. Фильм. 24. Рубин. 26. Аймак. 27. Аарон.
28. Бомж. 29. Гурт. 30. Жижа.

Хотите узнать РЕЦЕПТ СМЕХА?
Он - на страницах книги

Наталии Ерменковой "Наташки".
Это - сборник веселых историй и окра-

шенных легкой грустью и иронией рассказов,
написанных на болгарском и русском языках.
Как отмечает литературная критика, юмор в
книге - очень добронамеренный, "щядящий",
перо автора талантливо и  деликатно. Читая
на одном дыхании страницу за страницей, не-
вольно "заражаешься" атмосферой увлекательной прозы и даже
становишься своеобразным соавтором, вспоминая свои смешные
и порой нелепые житейские ситуации. Реакция всех, кто уже
имел удовольствие прочитать книгу "Наташки", однозначна: "Когда
будет продолжение?"

Что ж, это - самая высокая читательская оценка!
Книга "Наташки" предлагается в Российском культурно-инфор-

мационном центре в Софии - в книжном магазине, и на сайте
"книги онлайн" www.ozone.bg и https://www.ozone.bg/product/natashki/

По горизонтали: 1. Спутник мадам Гипотенузы.
5. Кушанье. 8. Северное домашнее животное. 9.

Русская кухня глазами иностранцев

Говорим и пишем грамотно

ÏÐÎÃÐÀÌÌÀ ÐÊÈÖ

30 ноября (Пятница)
18:30 Мраморный зал - Кон-

церт камерного оркестра "Клас-
сика", приуроченный к 115-ой
годовщине со дня рождения
А.Хачатуряна

1 декабря (Суббота)
10:00 Малый зал - МУЛЬТ-

УТРО: Сборник мультфильмов
11:00 Библиотека - Детские

чтения на русском языке
17:00 Библиотека - Полезная

мастерская для детей
20:00 Белое фойе - Моно-

спектакль "Здравствуйте - это
я Марио!"

2 декабря (Воскресенье)
11:00 Большой зал - Гала-

концерт лауреатов фестивалей
"Алеша" и "Серебряные жаво-
ронки"

4 декабря (Вторник)
18:30 Малый зал - Правос-

лавный клуб "Луч" представля-

ет документальный фильм о Ва-
лаамском монастыре "Дорогая
сердцу обитель…", 60 мин.

5 декабря (Среда)
10:00 Библиотека - Полез-

ная мастерская для взрослых
18:30 Малый зал - КИНО-

КЛУБ "РОССИЯ" представляет до-
кументальные фильмы: "Ни шагу
назад. Битва за Москву", реж.:
А.Строева, 2011, 45 мин.; "Цвет
войны. Битва за Москву", реж.:
Ю.Однопозов, 2011, 45 мин.

6 декабря (Четверг)
18:30 Малый зал - В рубри-

ке "Юбилей": к 35-летию со дня
выхода на экраны. Художест-
венный фильм " Мы из джаза",
реж.: К.Шахназаров, в ролях:
И.Скляр, П.Щербаков, А.Панкра-
тов-Черный, Л.Долина, Е.Цыпла-
кова, Е.Евстигнеев, 1983, 87
мин., с переводом на болгарс-
кий язык

Озеро в Египте. 10. Река в Азии. 11. Завсегдатай
казино. 14. Повествовательный род литературы.
17. Душистое растение. 19. Тип соцветия, цветка.
20. Верёвочное ограждение на судне. 21. Музы-
кальное произведение. 22. Мост с водоводом. 23.
Марка автомобиля. 25. Тип болота на севере Ев-
разии. 28. Груз пассажира. 31. Грузинское блюдо
из фасоли. 32. Мегаполис в Турции. 33. Плод
пустынного воображения. 34. Арена цирка. 35. Зас-
луженный деятель науки России.

По вертикали: 1. Спортивная лодка. 2. Вид то-
пора. 3. Атакующий в дзюдо. 4. Хвойное дерево.
5. Духовное звание в России. 6. Раздел судовож-
дения. 7. Южное плодовое дерево. 12. Стряпня
повара. 13. Крайнее внимание. 15. Часть тела.
16. "Аромат" помойки. 17. Карнавальный "налич-
ник". 18. Шуба-прыжок. 23. Произведение кино-
или телеискусства. 24. Минерал, разновидность
корунда. 26. Единица деления земли в Монголии.
27. Первый еврейский первосвященник. 28. Без-
домный мужик. 29. Ребро монеты. 30. Вязкая гус-
товатая жидкость.

Многие из нас не понима-
ют, как это французы мо-
гут есть лягушек, а ки-
тайцы - кузнечиков. Однако
и в русской национальной
кухне есть блюда, которые
шокируют большинство
иностранцев.

ГРЕЧНЕВАЯ КАША С
ГРИБАМИ.Кроме стран
постсоветского пространст-
ва и Польши, гречневую ка-
шу едят еще в Корее и Япо-
нии. А вот в Индии гречку
добавляют в различные
блюда, но не варят из нее
каши. А жители Запада не
то что гречневой каши не
едят - они вообще не пони-
мают, как в кашу можно до-
бавлять грибы! И могут да-
же подумать, что вы хотите
таким образом отравить
гостя… Поэтому иностранца
лучше таким блюдом вооб-
ще не угощать.

ЩИ. Существуют блюда,
которые немного похожи на
щи, например, боннский суп
в Германии и капустный суп
в Чехии. Но такой пряной
похлебки с кислой капустой
и массой овощей вы нигде,
кроме России, не попробу-
ете. Тем более с мясом.
Иногда чужеземцы даже зо-
вут наши русские щи не ина-
че как "салат с бульоном".

ОКРОШКА. Дело в том,
что в России она в большин-
стве случаев готовится на
квасе. Ту, что на кефире,
иностранцы еще более-ме-
нее спокойно воспринимают,
но вот как можно крошить
в квас нарезанную колба-
су, крутое яйцо, лук и огурцы
- это для представителей
других национальностей
просто немыслимо! Это все
равно что залить салат ко-
ка-колой.

ХОЛОДЕЦ. И европейцы,
и азиаты, и американцы
просто не в состоянии по-
нять, зачем сваренный мяс-
ной бульон остужать и прев-
ращать в желе, не забыв
обязательно добавить туда
свиные ножки, да еще по-
том есть его с хреном… Мя-
со и желе - для большинст-
ва иностранцев понятия не-
совместимые. Бульон они
могут представить себе то-
лько в горячем состоянии.

ВИНЕГРЕТ. Вообще-то
разного рода салатами
иностранцев не удивишь. Да
и придумали большинство из
них вовсе не у нас, а в Ев-
ропе. Взять хотя бы клас-
сический "оливье"… Но вот
российский винегрет для чу-
жеземцев - это нечто! Для
начала гость будет сомне-
ваться в том, отварные ли

Займ или заём, занять или
одолжить - как правильно?

Слово заём сегодня очень по-
пулярно, и такую славу ему обес-
печили мы сами. Россияне пе-
рестали считать кредиты и займы
опасными, изменили к ним от-
ношение и стали воспринимать
их как удобный финансовый ин-
струмент. Кроме того, увеличи-
лась дистанция между людьми, и
стало как-то нехорошо брать де-
ньги в долг у друзей и соседей,
а вот у банков и кредитных ор-
ганизаций - никакой неловкос-
ти, деловые отношения. Конеч-
но, это привело к развитию
сферы предоставления таких ус-
луг и появлению соответствую-
щей рекламы - одного из зер-
кал нашего языка и сознания.
Займ на карту, займ быстро,
займы до зарплаты, срочный он-
лайн займ - наверняка вы виде-
ли эти словосочетания не раз.

Но почему займ, а не заём?
Ведь правило гласит, что в фор-
ме именительного, винительного
падежей, единственного числа -
заём. Во множественном числе -
й. В косвенных падежах - тоже
й. То есть: заём, но займа, займу,
займом, о займе, займы, займов,
займам, займами, о займах.

Воспринимается эта информа-
ция тяжело, а ошибка займ ста-
ла до такой степени частотной,
что уже не распознается как
ошибка.

И как же это слово-самозва-
нец попало в нашу речь?

в нем овощи, а потом -
спрашивать, зачем все инг-
редиенты так мелко нашин-
ковали.

СЕЛЕДКА ПОД ШУБОЙ.
Это чисто российское изоб-
ретение шокирует иностран-
цев просто "диким" сочета-
нием продуктов. Поначалу
многие вообще боятся его
пробовать. К тому же, ки-
тайцам может не нравиться
обилие в блюде майонеза,
европейцам - изобилие мел-
ко натертых овощей, а аме-
риканцев напугает "сырая"
рыба, то есть сельдь. Хотя,
говорят, те, кто бывал в
России неоднократно, со
временем начинают охотно
есть это кушанье, весьма
популярное за праздничным
столом.

ДРАНИКИ. Вообще-то
блюдо родилось в Белорус-
сии, но и в России оно дос-
таточно популярно. На са-
мом деле это просто кар-
тофельные оладьи. Вкусно и
недорого… Но вот иност-
ранцы, как правило, отно-
сятся к картофельным дра-
никам с подозрением. Как
это можно использовать
картошку в качестве теста
для оладушек? Зачем вооб-
ще это делать? Ведь карто-
фель можно есть просто жа-
реным или в виде пюре…

КУРНИК. На Руси этот пи-
рог было принято делать на
праздник, особенно на Тро-
ицу или свадьбу. Начиняли
курник чаще всего куряти-
ной (отсюда и название), но
могли положить в качестве
начинки и говядину, бара-
нину, рыбу, картофель,
грибы, яйцо с луком, ква-
шеную капусту, кашу и да-

же орехи. В наши дни это
блюдо опять стало попу-
лярным. Есть курник, кро-
ме русских, станут разве что
китайцы. Остальным можно
сказать, что это такая "пиц-
ца по-русски". И даже если
кто-то отважится попробо-
вать курник, нет гарантии,
что они потом не расскажут,
что русские накормили их
какой-то дрянью, сделанной
из того, что попалось под
руку…

ПИРОГИ С КАПУСТОЙ.
Сами пироги едят везде. Но
вот белокочанная капуста в
качестве начинки - это чисто
российское "ноу-хау"! Да
еще если эта капуста кис-
лая, как любят у нас в Рос-
сии… Скорее всего, иност-
ранец просто откажется
есть такие пирожки, и вы
его никогда на это не уго-
ворите.

КИСЕЛЬ. Даже для нас
самих кисель является не то
напитком, не то десертом.
А уж иностранцев он вооб-
ще напрочь дезориентирует.
То ли желе, то ли морс… Они
еще более-менее нормаль-
но воспринимают кисель, ес-
ли его подают в чашке.
Правда, обычно просят раз-
бавить кипятком. Но если
налить кисель в глубокую та-
релку наподобие супа, заг-
раничные гости придут прос-
то в ужас! Словом, наша кух-
ня - это лишний повод для
иностранцев посудачить о
том, "какая загадочная рус-
ская душа" и что "умом Рос-
сию не понять"… А может,
не так уж и плохо, что мы
такие "особенные", даже в
том, что касается кулина-
рии?

В данном случае - на примере
слова заём - мы наблюдаем пре-
образование падежной парадигмы
слова, то есть упрощение сис-
темы в определенном ряду форм
- происходит выравнивание ос-
нов. Происходит тем быстрее, чем
более частотно употребление сло-
ва. Форма исходного падежа под-
страивается под косвенные и по-
лучается ряд займ, займа, займу,
займом, о займе, займы. Как раз
такие случаи показывают стрем-
ление языковой системы к упро-
щению и единообразию.

Но и этим не исчерпываются
денежно-лингвистические воп-
росы. Упрощение другого поряд-
ка проявляется на примере гла-
голов одолжить и занять. Слова-
ри сообщают нам, что одолжить
- это дать взаймы, а занять -
взять взаймы. Однако в речевой
практике слово занять успешно
справляется "за себя и за того
парня". Я могу занять у тебя де-
нег? - Да, я могу занять тебе
немного. Да, бывает и так, когда
слово "тянет на себя одеяло",
присваивая себе несколько лек-
сических значений. Пример той
же тенденции - слово одеть, ко-
торое в речевой практике рабо-
тает за троих: одеть, надеть и
обуть.

Мы все еще считаем ошибкой
употребление слова занять в зна-
чении "дать взаймы" и слова
займ, но язык явно пытается нам
что-то сказать, продолжая нас-
таивать на своем.
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Пятница, 30 ноября (болгарское время)

Воскресенье, 2 декабря

Пятница, 30 ноября (московское время)

Воскресенье, 2 декабря

05.00 Новости 05.10 "Гении и злодеи" (12+) 05.35 Леонид Быков в
комедии "Максим Перепелица" (0+) 07.05 "Играй, гармонь люби-
мая!" (12+) 07.45 "Смешарики. Новые приключения" (0+) 08.00
"Умницы и умники" (12+) 08.40 "Слово пастыря" (0+) 09.00 Новости
(с субтитрами) 09.10 Премьера. "Владимир Машков. Один по лез-
вию ножа" (16+) 10.10 "Теория заговора" (16+) 11.00 Новости (с
субтитрами) 11.15 "Идеальный ремонт" (6+) 12.05 "Никита Михал-
ков. Чужой среди своих" (12+) 13.05 Юрий Богатырёв, Анатолий
Солоницын, Александр Пороховщиков, Константин Райкин в филь-
ме Никиты Михалкова "Свой среди чужих, чужой среди своих" (12+)
14.50 Юбилейный концерт Ильи Резника (0+) 17.00 Премьера се-
зона. "Эксклюзив" с Дмитрием Борисовым (16+) 18.35 "Сегодня
вечером" (16+) 20.00 "Время" 20.20 "Сегодня вечером" (16+) 21.50
Премьера. Валерий Сюткин. "То, что надо". Юбилейный концерт
(12+) 23.40 Иван Охлобыстин, Евдокия Малевская, Анастасия Ме-
льникова, Гарик Сукачёв в фильме "Птица" (12+) 01.15 Геннадий
Хазанов, Вячеслав Невинный в фильме "Полицейские и воры" (12+)
02.55 Павел Луспекаев, Борис Новиков в фильме "Голубая стрела"
(12+) 04.25 "Контрольная закупка" (6+)

05.00 Телеканал "Доброе утро" 08.00 Новости 08.20 "Се-
годня 30 ноября. День начинается" (6+) 08.55 "Модный
приговор" (6+) 09.55 "Жить здорово!" (16+) 11.00 Новос-
ти (с субтитрами) 11.15 "Время покажет" (16+) 14.00 Но-
вости (с субтитрами) 14.15 "Давай поженимся!" (16+) 15.00
"Мужское / Женское" (16+) 16.00 "Время покажет" (16+)
17.00 Вечерние новости (с субтитрами) 17.25 "Время по-
кажет" (16+) 17.50 "Человек и закон" с Алексеем Пима-
новым (16+) 18.50 "Поле чудес" (16+) 20.00 "Время" 20.30
"Лучше всех!" (0+) 21.55 "Вечерний Ургант" (16+) 22.45 К
юбилею Бориса Гребенщикова. Концерт "Огонь Вавило-
на" (16+) 00.05 Станислав Говорухин, Сергей Бугаев, Та-
тьяна Друбич, Виктор Цой в фильме Сергея Соловьева
"Асса" (16+) 02.35 "Время покажет" 03.25 "Мужское / Жен-
ское" (16+) 04.10 "Модный приговор" (6+)

05.40 Сквозной эфир. Гость 06.00 Сквозной эфир
06.25 "Особое мнение" 09.05 Т/с "Громовы", 5 с
10.00 Новости 10.30 Сквозной эфир 12.35 Сквоз-
ной эфир. Гость 13.00 Сквозной эфир 15.10 Т/с
"Парфюмерша", 4 с 16.10 Т/с "Котовский", 7 с 17.05
Т/с "Котовский", 8 с 18.00 Новости 18.15 Сквозной
эфир. Live 19.00 Новости 19.15 Сквозной эфир.
Live 20.00 Новости 20.15 Сквозной эфир. Live 21.00
Новости 21.15 Сквозной эфир. Live 22.00 Новые
итоги. Live 23.00 Т/с "Чкалов", 1 с 00.00 Т/с "Чка-
лов", 2 с 01.05 "Особое мнение" 02.40 Сквозной
эфир 03.00 "Тайм-код" с Владимиром Ленским 03.30
Сквозной эфир 04.50 Сквозной эфир. Гость

05.00 Сквозной эфир. Гость 05.20 Сквозной эфир
06.25 "Особое мнение" 09.05 Т/с "Громовы", 6 с
10.00 Новые итоги 11.15 Х/ф "Репетитор" 13.00
Шоб я так ел 13.55 Х/ф "Веселое сновидение,
или Смех сквозь слезы", 1 с 15.10 Т/с "Парфю-
мерша", 5 с 16.05 Т/с "Чкалов", 1 с 17.05 Т/с
"Чкалов", 2 с 18.05 Сквозной эфир. Гость 18.30
Сквозной эфир. Гость 21.25 "Тайм-код" с Влади-
миром Ленским 22.00 Израиль за неделю 23.00
Т/с "Чкалов", 3 с 00.00 Т/с "Чкалов", 4 с 01.00
"Особое мнение" 02.40 Лиза из Сохо 04.00 Т/с
"Главные роли", 2 с 04.10 Т/с "Главные роли", 1 с
04.50 Т/с "Главные роли", 3 с

05.40 Т/с "Главные роли", 4 с 06.30 Т/с "Главные
роли", 5 с 07.20 Т/с "Главные роли", 6 с 08.15
Мультфильмы 09.05 Т/с "Громовы", 7 с 10.00 Из-
раиль за неделю 11.30 Х/ф "Женский день" 13.00
Шоб я так ел 13.55 Х/ф "Веселое сновидение,
или Смех сквозь слезы", 2 с 15.10 Т/с "Парфю-
мерша", 6 с 16.05 Т/с "Чкалов", 3 с 18.05 Сквоз-
ной эфир. Гость 22.00 Намедни в караоке 22.30
Т/с "Чкалов", 5 с 23.30 Т/с "Чкалов", 6 с 00.30
Лиза из Сохо 01.00 "Особое мнение" 02.30 Т/с
"Парфюмерша", 1 с 03.25 Т/с "Парфюмерша", 2 с

RTVI

05.00 Новости 05.10 "Гении и злодеи" (12+) 05.35 Леонид
Харитонов в фильме "Улица полна неожиданностей" (0+) 06.50
"Смешарики. ПИН-код" (0+) 07.00 "Часовой" (12+) 07.30 "Здо-
ровье" (16+) 08.25 "Непутёвые заметки" с Дм. Крыловым (12+)
09.00 Новости (с субтитрами) 09.15 Премьера. "Строгановы.
Елена последняя" (12+) 10.10 "Теория заговора" (16+) 11.00
Новости (с субтитрами) 11.15 Премьера. "Вокруг смеха" в
Государственном Кремлевском Дворце (12+) 12.35 "Наедине
со всеми" (16+) 14.25 Кино в цвете. "Приходите завтра..."
(0+) 16.15 Премьера. Андрей Дементьев. Концерт-посвяще-
ние "Виражи времени" (12+) 18.30 "Лучше всех!" (0+) 20.00
"Толстой. Воскресенье" 21.30 "Что? Где? Когда?". Зимняя се-
рия игр (0+) 22.40 Дмитрий Нагиев в комедии "Одной левой"
(16+) 00.10 Павел Прилучный, Анна Старшенбаум, Илья Глин-
ников, Алексей Чадов в фильме "Любовь с ограничениями"
(16+) 01.50 Ольга Будина, Евгений Миронов, Андрей Смир-
нов в фильме "Дневник его жены" (16+)

1 КАНАЛ

Суббота, 1 декабряСуббота, 1 декабря

Воскресенье, 2 декабря

05.00 Утро России 09.00 О самом главном 10.00
Вести 10.25 Вести. Местное время 10.40 Су-
дьба человека с Борисом Корчевниковым 11.50
60 минут 13.00 Вести 13.35 Вести. Местное
время 13.50 Пятое измерение 14.20 Тайны
следствия-16 16.00 Вести. Местное время 16.25
Андрей Малахов. Прямой эфир 17.50 60 минут
19.00 Вести в 20:00 19.45 Вести. Местное вре-
мя 20.00 Юбилейный вечер Владимира Вино-
кура 23.30 Осколки хрустальной туфельки. Х/
ф 01.00 Белая студия. Александр Горбатов
01.40 Мой нежно любимый детектив. Х/ф 03.10
Невеста на заказ. Х/ф

05.00 Утро России. Суббота 08.40 Местное
время. Суббота 09.15 Диалоги о животных.
Московский зоопарк 10.00 Вести 10.20 Вес-
ти. Местное время 10.40 Моя любовь - Рос-
сия! 11.05 Пятеро на одного 11.50 Смеяться
разрешается 12.50 Любовь по ошибке. Х/ф
14.35 Выход в люди 15.40 Субботний вечер с
Николаем Басковым 17.05 Привет, Андрей!
19.00 Вести в субботу 20.00 Никто кроме нас.
Х/ф 23.25 Романтика романса 00.25 Воспи-
тание жестокости у женщин и собак. Х/ф
02.50 Последний лепесток. Х/ф 04.30 Моя лю-
бовь - Россия!

05.00 Никто кроме нас. Х/ф 08.10 Местное время.
Воскресенье 08.50 Сам себе режиссер 09.30 Сме-
хопанорама Евгения Петросяна 10.00 Вести 10.20
Утренняя почта 10.50 Когда все дома с Тимуром
Кизяковым 11.35 „Измайловский парк“. Большой
юмористический концерт 13.25 Далекие близкие
14.30 Дневной поезд. Х/ф 16.20 Искатели 17.10
Билет в Большой 17.55 Всероссийский открытый
телевизионный конкурс юных талантов „Синяя Пти-
ца“ 19.00 Вести недели 21.00 МОСКВА. КРЕМЛЬ.
ПУТИН 22.00 Воскресный вечер с Владимиром
Соловьевым 23.30 Дежурный по стране 00.15 Пы-
льная работа 01.50 Дневной поезд. Х/ф 03.25 Да-
лекие близкие

Суббота, 1 декабря

RTR

Понедельник,  3 декабря

Вторник, 4 декабря

Среда, 5 декабря

Четверг, 6 декабря

Понедельник, 3 декабря

Среда, 5 декабря

Четверг, 6 декабря

Понедельник, 3 декабря

Вторник, 4 декабря

Среда, 5 декабря

Четверг, 6 декабря

05.00 Телеканал "Доброе утро" 08.00 Новости 08.20 "Се-
годня 3 декабря. День начинается" (6+) 08.55 "Модный
приговор" (6+) 09.55 "Жить здорово!" (16+) 11.00 Новос-
ти (с субтитрами) 11.15 "Время покажет" (16+) 14.00 Но-
вости (с субтитрами) 14.15 "Давай поженимся!" (16+) 15.00
"Мужское / Женское" (16+) 16.00 "Время покажет" (16+)
17.00 Вечерние новости (с субтитрами) 17.25 "Время по-
кажет" (16+) 17.50 "На самом деле" (16+) 18.50 "Пусть
говорят" (16+) 20.00 "Время" 20.45 Премьера. Павел При-
лучный, Катерина Шпица в многосерийном фильме
"Жёлтый глаз тигра" (16+) 21.45 Премьера. "Большая иг-
ра" (12+) 22.45 "Вечерний Ургант" (16+) 23.20 "Познер"
(16+) 00.15 "На самом деле" (16+) 01.10 "Мужское / Жен-
ское" (16+) 01.55 "Давай поженимся!" (16+) 03.05 "Жёлтый
глаз тигра". Многосерийный фильм (16+) 04.00 Новости
04.05 "Модный приговор" (6+)

05.00 Телеканал "Доброе утро" 08.00 Новости 08.20 "Сегодня 4
декабря. День начинается" (6+) 08.55 "Модный приговор"
(6+) 09.55 "Жить здорово!" (16+) 11.00 Новости (с субтитра-
ми) 11.15 "Время покажет" (16+) 14.00 Новости (с субтитра-
ми) 14.15 "Давай поженимся!" (16+) 15.00 "Мужское / Женс-
кое" (16+) 16.00 "Время покажет" (16+) 17.00 Вечерние но-
вости (с субтитрами) 17.25 "Время покажет" (16+) 17.50 "На
самом деле" (16+) 18.50 "Пусть говорят" (16+) 20.00 "Время"
20.45 Премьера. Павел Прилучный, Катерина Шпица в мно-
госерийном фильме "Жёлтый глаз тигра" (16+) 21.45 Премье-
ра. "Большая игра" (12+) 22.45 "Вечерний Ургант" (16+) 23.20
"На самом деле" (16+) 00.15 "Мужское / Женское" (16+) 01.00
"Давай поженимся!" (16+) 01.45 "Пусть говорят" (16+) 03.05
"Жёлтый глаз тигра". Многосерийный фильм (16+) 04.00 Но-
вости 04.05 "Модный приговор" (6+)

05.00 Телеканал "Доброе утро" 08.00 Новости 08.20 "Сегодня
5 декабря. День начинается" (6+) 08.55 "Модный приго-
вор" (6+) 09.55 "Жить здорово!" (16+) 11.00 Новости (с суб-
титрами) 11.15 "Время покажет" (16+) 14.00 Новости (с суб-
титрами) 14.15 "Давай поженимся!" (16+) 15.00 "Мужское /
Женское" (16+) 16.00 "Время покажет" (16+) 17.00 Вечерние
новости (с субтитрами) 17.25 "Время покажет" (16+) 17.50
"На самом деле" (16+) 18.50 "Пусть говорят" (16+) 20.00 "Вре-
мя" 20.45 Премьера. Павел Прилучный, Катерина Шпица в
многосерийном фильме "Жёлтый глаз тигра" (16+) 21.45 Пре-
мьера. "Большая игра" (12+) 22.45 "Вечерний Ургант" (16+)
23.20 "На самом деле" (16+) 00.15 "Мужское / Женское" (16+)
01.00 "Давай поженимся!" (16+) 01.45 "Пусть говорят" (16+)
03.05 "Жёлтый глаз тигра". Многосерийный фильм (16+) 04.00
Новости 04.05 "Модный приговор" (6+)

05.00 Телеканал "Доброе утро" 08.00 Новости 08.20 "Сегодня 6
декабря. День начинается" (6+) 08.55 "Модный приговор" (6+)
09.55 "Жить здорово!" (16+) 11.00 Новости (с субтитрами) 11.15
"Время покажет" (16+) 14.00 Новости (с субтитрами) 14.15 "Да-
вай поженимся!" (16+) 15.00 "Мужское / Женское" (16+) 16.00
"Время покажет" (16+) 17.00 Вечерние новости (с субтитрами)
17.25 "Время покажет" (16+) 17.50 "На самом деле" (16+) 18.50
"Пусть говорят" (16+) 20.00 "Время" 20.45 Премьера. Павел
Прилучный, Катерина Шпица в многосерийном фильме
"Жёлтый глаз тигра" (16+) 21.45 Премьера. "Большая игра"
(12+) 22.45 "Вечерний Ургант" (16+) 23.20 "На самом деле"
(16+) 00.15 "Мужское / Женское" (16+) 01.00 "Давай поженим-
ся!" (16+) 01.45 "Пусть говорят" (16+) 03.05 "Жёлтый глаз тиг-
ра". Многосерийный фильм (16+) 04.00 Новости 04.05 "Модный
приговор" (6+)

05.15 Т/с "Парфюмерша", 4 с 06.50 Т/с "Дом на
Озерной", 5 с 07.55 Т/с "Дом на Озерной", 6 с
09.05 Т/с "Громовы", 1 с 10.00 Новые итоги 11.05
"Тайм-код" с Владимиром Ленским 11.40 Изра-
иль за неделю 12.40 Сквозной эфир. Гость 16.20
Х/ф "Киндер-Вилейское привидение" 18.00 Но-
вости 18.15 Сквозной эфир. Live 19.00 Новости
19.15 Сквозной эфир. Live 20.00 Новости 20.15
Сквозной эфир. Live 21.00 Новости 21.15 Сквоз-
ной эфир. Live 22.00 Новости 23.00 Т/с "Котовс-
кий", 1 с 00.00 Т/с "Котовский", 2 с 01.00 "Осо-
бое мнение" 02.40 Сквозной эфир 03.00 Новости
03.30 Сквозной эфир

05.45 Сквозной эфир. Гость 06.05 Сквозной эфир
06.30 "Особое мнение" 09.05 Т/с "Громовы", 2 с
10.00 Новости 10.30 Сквозной эфир 12.35 Сквоз-
ной эфир. Гость 13.00 Сквозной эфир 15.10 Т/с
"Парфюмерша", 1 с 16.10 Т/с "Котовский", 1 с
17.05 Т/с "Котовский", 2 с 18.00 Новости 18.15
Сквозной эфир. Live 19.00 Новости 19.15 Сквоз-
ной эфир. Live 20.00 Новости 20.15 Сквозной
эфир. Live 21.00 Новости 21.15 Сквозной эфир.
Live 22.00 Новости 23.00 Т/с "Котовский", 3 с
00.00 Т/с "Котовский", 4 с 00.55 "Особое мне-
ние" 02.40 Сквозной эфир 03.00 Новости 03.30
Сквозной эфир

05.40 Сквозной эфир. Гость 09.05 Т/с "Громовы",
3 с 10.00 Новости 10.30 Сквозной эфир 12.35
Сквозной эфир. Гость 13.00 Сквозной эфир 15.15
Т/с "Парфюмерша", 2 с 16.15 Т/с "Котовский", 3
с 17.10 Т/с "Котовский", 4 с 18.00 Новости 18.15
Сквозной эфир. Live 19.00 Новости 19.15 Сквоз-
ной эфир. Live 20.00 Новости 20.15 Сквозной
эфир. Live 21.00 Новости 21.15 Сквозной эфир.
Live 22.00 Новости 23.00 Т/с "Котовский", 5 с
00.00 Т/с "Котовский", 6 с 01.00 "Особое мне-
ние" 02.40 Сквозной эфир 03.00 Новости 03.30
Сквозной эфир

05.40 Сквозной эфир. Гость 06.00 Сквозной эфир
06.25 "Особое мнение" 09.05 Т/с "Громовы", 4 с
10.00 Новости 10.30 Сквозной эфир 12.35 Сквоз-
ной эфир. Гость 13.00 Сквозной эфир 15.10 Т/с
"Парфюмерша", 3 с 16.10 Т/с "Котовский", 5 с 17.05
Т/с "Котовский", 6 с 18.00 Новости 18.15 Сквозной
эфир. Live 19.00 Новости 19.15 Сквозной эфир.
Live 20.00 Новости 20.15 Сквозной эфир. Live 21.00
Новости 21.15 Сквозной эфир. Live 22.00 Новости
23.00 Т/с "Котовский", 7 с 00.00 Т/с "Котовский", 8
с 01.00 "Особое мнение" 02.40 Сквозной эфир 03.00
Новости 03.30 Сквозной эфир

05.00 Утро России 09.00 О самом главном 10.00
Вести 10.25 Вести. Местное время 10.40 Судьба
человека с Борисом Корчевниковым 11.50 60
минут 13.00 Вести 13.25 Вести. Местное время
13.40 Правила жизни 14.10 Тайны госпожи Кир-
сановой 16.00 Вести. Местное время 16.25 Анд-
рей Малахов. Прямой эфир 17.50 60 минут 19.00
Вести в 20:00 19.45 Вести. Местное время 23.50
Вести-Санкт-Петербург 00.05 Сати. Нескучная
классика... с Хиблой Герзмавой и Туганом Сохи-
евым 00.45 Новости культуры 01.05 Отец Матвей
03.25 Судьба человека с Борисом Корчевни-
ковым

05.00 Утро России 09.00 О самом главном
10.00 Вести 10.25 Вести. Местное время 10.40
Судьба человека с Борисом Корчевниковым
11.50 60 минут 13.00 Вести 13.25 Вести. Мес-
тное время 13.40 Правила жизни 14.10 Тайны
госпожи Кирсановой 16.00 Вести. Местное вре-
мя 16.25 Андрей Малахов. Прямой эфир 17.50
60 минут 19.00 Вести в 20:00 19.45 Вести. Мес-
тное время 20.00 Тайны следствия-17 21.55
Вечер с Владимиром Соловьевым 00.25 Вес-
ти-Санкт-Петербург 00.40 Власть факта 01.20
Новости культуры 01.40 Отец Матвей 04.00 Пра-
вила жизни

05.00 Утро России 09.00 О самом главном 10.00 Вести
11.00 Вести. Местное время 11.15 Церемония вруче-
ния Премии "Доброволец России 2018". Прямая тран-
сляция 12.15 60 минут 13.00 Вести 13.25 Вести. Мест-
ное время 13.40 Правила жизни 14.10 Тайны госпожи
Кирсановой 16.00 Вести. Местное время 16.25 Андрей
Малахов. Прямой эфир 17.50 60 минут 19.00 Вести в
20:00 19.45 Вести. Местное время 20.00 Тайны следст-
вия-17 21.55 Вечер с Владимиром Соловьевым 00.25
Вести-Санкт-Петербург 00.40 Линия жизни. Валерий
Плотников 01.30 Новости культуры 01.50 Отец Матвей
03.25 Судьба человека с Борисом Корчевниковым

Вторник, 4 декабря

05.00 Утро России 09.00 О самом главном 10.00
Вести 10.40 Вести. Местное время 11.00 Разго-
вор с Председателем Правительства РФ Дмит-
рием Медведевым 12.30 60 минут 13.40 Правила
жизни 14.10 Тайны госпожи Кирсановой 16.00
Вести. Местное время 16.25 Андрей Малахов.
Прямой эфир 17.50 60 минут 19.00 Вести в 20:00
19.45 Вести. Местное время 20.00 Тайны следс-
твия-17 21.55 Вечер с Владимиром Соловьевым
00.25 Вести-Санкт-Петербург 00.40 Искусст-
венный отбор 01.20 Новости культуры 01.40 Отец
Матвей 03.25 Судьба человека с Борисом Кор-
чевниковым

Бедная Маша

Пятница, 30 ноября (болгарское время)RTR



30 ноября - 6 декабря 2018
18. ГЛАМУР

В актерской профессии
Евгению Миронову, навер-
ное, подвластно все. А ему
этого было мало. И он не
только создал и сочинил
свой Театр Наций, в кото-
ром ставят режиссеры с ми-
ровыми именами, но и вер-
нул к жизни одно из лучших
зданий Москвы - бывший
Театр Корша и филиал
МХАТа. Подробности - в ин-
тервью журнала "Атмосфе-
ра".          (С сокращениями)

- Женя, с какого возрас-
та ты себя помнишь?

- Отчетливо себя помню,
наверное, лет в пять. Это
печальная история, потому
что я прыгал у бабушки в
гостях с дивана на кровать
и промахнулся. Дальше у ме-
ня случилась болезнь Пер-
теса, начались проблемы с
бедром, и это тянулось до-
вольно долго.

- А роли, которые ушли,
но игрались много лет?

- Нет, это стирается. Хо-
тя, если я какую-то роль не
играю два года, то стоит мне
прочесть буквально неско-
лько первых строк - и все
сразу вспоминается. А вот
за более давний срок ниче-
го не всплывает.

- Ты преодолевал свою
застенчивость, выходя на
сцену. С какого момента
тебе стало легче или это и
по сей день сохраняется?

- У меня всегда были
проблемы с коммуникабель-
ностью, но когда ты зани-
маешься делом, то полнос-
тью погружаешься в него и
тогда автоматически забы-

Два года назад Роза Ся-
битова решила променять
городскую жизнь на дере-
венскую и обзавелась учас-
тком площадью 30 соток в
подмосковном Ногинске.
Выбрать место звезде по-
мог случай. "У одного моего
знакомого была земля в 50
километрах от столицы, - де-
лится телесваха со "Стар-
Хитом". - Договорились по
бартеру: я ему свои услуги,
он мне - площадку. Та была
абсолютно пустой, и я на-
чала потихоньку строить ро-
довое гнездо".

Ведущая программы "Да-
вай поженимся" довольно
быстро поняла, что ей не

Буквально на днях Регина Тодоренко впер-
вые станет мамой - своему молодому че-
ловеку, певцу Владу Топалову, она подарит
долгожданного сына, пишет "СтарХит".

Однако не все мысли пары заняты под-
готовкой к рождению малыша, Регина и
Влад также думают о предстоящей свадь-
бе. Напомним, что изначально Топалов и
Тодоренко скрывали свои отношения, но
затем выставили трогательные послания и
видео в свои социальные сети в один день.
Теперь за каждым их шагом следят журна-
листы, и хоть Влад и Регина открыты для
общения, из своей свадьбы они не хотят
делать шоу.

"Хочется веселую одесскую свадьбу, соб-
рать всех родственников и друзей. Приг-
ласить человек 50 самых близких и, воз-
можно, уехать куда-то на остров, и там пля-

Анжелика Варум и Леонид Агутин представили публике
новую совместную песню "На паузу", а позже выпустили
чувственный клип - это история их с Леонидом любви.
Известно, что композиция войдет в одноименный аль-
бом, релиз которого намечен на конец ноября. Несмотря
на любовь публики, Анжелика призналась, что ей нелег-
ко было решиться на очередную пластинку. Появления
большого числа молодых исполнителей и новые совре-
менные музыкальные течения навели певицу на мысль о
том, что пора сделать перерыв в записи новых треков.

Åâãåíèé Ìèðîíîâ: "Ïðèíèìàéòå
ìåíÿ òàêèì, êàêîé ÿ åñòü!"

Новое прочтение одноименной чеховской пьесы в спектак-
ле "Иванов". С Елизаветой Боярской

ваешь о том, чего боишься,
и тебе, может быть, и не
все равно, как реагирует
публика, но некогда об этом
задумываться.

- В твоей памяти оста-
ется больше счастливых,
радостных мгновений или
тяжелых?

- К сожалению, с годами
все больше вспоминаются
печальные моменты, и ча-
ще всего это связано с по-
терей близких людей, что,
наверное, естественно для
взрослеющего организма.
Но эти люди от тебя не ухо-
дят, и в самый неожиданный
момент, даже рабочий,
вдруг вспоминаешь их и
выключаешься на какое-то
время, а потом снова возв-
ращаешься в реальность.
Так устроена память. В об-
щем, зарубок накопилось
немало, ведь мне уже до-
вольно много лет.

- А что тебе дали неко-
торые твои герои как че-
ловеку?

- Они все наложили
сильный отпечаток на меня.
Я понял, что, когда работа-
ешь над ролью, происходит
взаимообмен: ты влияешь на
героя, но, оказывается, и ге-
рой потом влияет на тебя.
Но я не анализирую это. Для
меня важны не только встре-
чи с людьми, но и с моими
героями. Олег Борисов на-
писал в своих дневниках:
"Вот так собрать бы их всех
за одним столом", - а я б
мог представить, что за од-
ним столом сидят Иудушка
Головлев, Мышкин, Гамлет,
Достоевский, Хлестаков…
это сложное собрание.

- А просто расслабиться
ты можешь, позволить се-
бе какое-то сибаритство?

- Могу. Я люблю горные
лыжи, но у меня не так час-
то получается выехать по-
кататься.

- Когда ты к этому прис-
трастился?

- Мы были во Франции с
"Борисом Годуновым", объ-
ездили страну и случайно
заехали на один гор-
нолыжный курорт, и я влю-
бился в него и в этот вид
спорта.

- Не боялся?
- Конечно, боялся. Такого

мата горы не слышали ни-
когда, потому что я катался
без горнолыжного костюма,
просто взял лыжи, и падал,
все руки изодрал в кровь,
потому что снег был покрыт
коростой. Я научился сам,

без тренера. И до сих пор
катаюсь как самоучка. Но
получаю от этого удовольс-
твие. Я люблю горы и мо-
ре, причем любое. И наше
Черное море, и в Болгарии.

- Может быть, потому
что в Болгарию ты приез-
жаешь, когда там отдыха-
ет вся твоя семья?

- Конечно. Редкий момент,
когда мы все можем увиде-
ться.

- Им всем, наверное, хо-
чется твоего внимания…

- Стараюсь вырываться,
выделяю время как-то. У
нас очень много праздников,
потому что у сестры трое
детей, она справляет все дни
ангелов, а их достаточно
много в течение года.

- Оксана раньше пыта-
лась что-то делать на сце-
не после завершения ба-
летной карьеры. Не появ-
лялась ли у тебя мысль о
том, чтобы ей выступить в
Театре Наций?

- Нет, ей это не нужно. У
нее есть своя студия, там
занимается больше ста пя-
тидесяти человек, они очень

успешно выступают на
разных площадках. Некото-
рые девочки уже поступили
в хореографическое учили-
ще, так что она чувствует са-
мореализацию. У нас есть
общие дела, например, фонд
"Галчонок" Юлии Пересильд
организовывает благотвори-
тельные концерты - и в них
участвует и коллектив Ок-
саны. Или в концерте друго-
го проекта "Хочу ходить" то-
же будут выступать ее дети.

- А что с поддержкой
друзей? Хотя дружба - это
не игра в одни ворота и
требует эмоциональных
затрат тоже…

- Конечно, у меня есть
друзья, которые меня под-
держивают, болеют за ме-
ня. Но для меня всегда
главным другом была моя
работа. И плохо это или хо-
рошо, но в угоду ей все ос-
тальное уходит на второй
план. Я не говорю о чем-то
экстремальном, если нужно
помочь. Это не обсуждает-
ся. В других случаях просто
говорю: "Принимайте меня
таким, какой я есть!"

Ðîçà Ñÿáèòîâà ïîêàçàëà çàãîðîäíûé îñîáíÿê

До родового поместья звезда добирается из Москвы 30-40
минут

справиться со строительст-
вом собственными силами.
Работы было слишком мно-
го, а в некоторых вопросах
требовалась консультация
профессионалов. "Стала
привлекать мужчин, - про-
должает Сябитова. - Подру-
жилась с местными влияте-
льными людьми - депутата-
ми, чиновниками... Практи-
чески все прошлое лето ез-
дила по гостям - налажива-
ла связи. Чтобы не возвра-
щаться каждый раз в Мос-
кву, возвела на участке не-
большой гостевой домик, в
котором временно посели-
лась сама".

"Вникала во все детали,

так как понимала: в против-
ном случае рабочие обво-
руют. Поэтому контролиро-
вала каждую копейку. Но не
спасло - одна из бригад все-
таки скрылась с деньгами.
И вообще, всячески пыта-
лись обманывать: был один
прораб, который постоянно
отпрашивался. То у него же-
на заболела, то теща, то со-
бака. Пришлось распроща-
ться. Чтобы другие не пов-
торяли моих ошибок, заве-
ла свой канал на YouTube,
на котором рассказываю,
как создать дом с нуля", -
рассказала Сябитова.

За год на участке вырос
двухэтажный особняк пло-

щадью 164 кв. метров. На
первом этаже находятся гос-
тиная с камином, зона от-
дыха, кухня, кабинет и ван-
ная комната, на втором -
спальни Розы, ее сына Де-
ниса и дочери Ксении. Но-

вое жилье обставлено с раз-
махом: например, унитазы
исключительно фарфоровые,
с золотым тиснением, а сме-
сители - с золотым напыле-
нием. Вся эта роскошь сто-
ила порядка 500 тысяч.

Страницу подготовила  Ольга Гурская

Âëàä Òîïàëîâ ïîäåëèëñÿ
äåòàëÿìè ïðåäñòîÿùåé
ñâàäüáû

сать до упаду, до утра", - рассказала Тодо-
ренко.
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На 27 ноември в Универси-
тета по библиотекознание
и  информационни техноло-
гии (УНИБИТ) в София, проф.
Владимир Перхин изнесе лек-
ция "Дейци на културата в
музейния некропол "Литера-
турные мостки в Санкт Пе-
тербурге". Става дума за
Волковското гробище в
Санкт Петербург, където
са погребани известни рус-
ки културни дейци, сред ко-
ито Островски, Херцен, Гон-
чаров и др. Проф. Владимир
Перхин провежда образова-
телни екскурзии за студен-
ти, като разказва интерес-
ни факти от живота на ве-
ликите личности, погребани
там.

С приветствено слово към
присъстващите се обърна-
ха ректорът на УНИБИТ
проф. д.ик.н. Стоян Денчев
и проф. Ваня Добрева. Проф.
Денчев отбеляза, че проф.
Перхин е за трети път в
България и този път е до-
шъл, за да сподели своя
опит, свързан с неговите
научни постижения.

Професор Владимир Васи-
лиевич Перхин (род. 1942 г.)
е едно от най-големите име-
на на XXI век в областта на
хуманитаристиката, изклю-
чително значима фигура в
световен мащаб. Чете лек-
ции в различни университе-
ти. В София проф. Перхин
пристигна по покана на Со-
фийския университет "Св.
Климент Охридски", където
в сряда прочете същата лек-
ция. Научната и преподава-
телската му дейност е свър-
зана с историята на руска-
та журналистика и литера-
турната критика от първа-
та половина на ХХ век. За-
щитава две дисертации:
"Руската театрална мисъл
от 1870-те години" като кан-
дидат на изкуствознанието
и "Руската литературна кри-
тика от 1930 година" - с нея
получава научната степен
"Доктор на филологически-
те науки". Той е един от най-
известните учени в област-
та на литературознанието.
Огромна популярност имат
неговите книги за Сребър-
ния век и "Русское зарубе-
жье". Той е автор на много
книги, като тази година из-
лезе и новата му творба
"Алексей Толстой и власт-
та". Също така е автор на
множество научни статии,
немалко значима е и  препо-
давателската му дейност.

Проф. Владимир Перхин е
професор в Санктпетербур-
гския държавен университет
- във Висшата школа по жур-
налистика и масовите кому-
никации към университета.

Ето какво разказа проф.
Перхин в интервю за в. "Ру-
сия днес - Россия сегодня"

- Проф. Перхин, как въз-
никна идеята за тази лек-
ция и с каква цел?

- Благодаря ви за този
въпрос. Защото той за мен
е важен. Бих казал, че в жи-
вота много неща възникват
не случайно. Тази лекция
възникна покрай един спе-
циален курс - "История на
журналистиката на руската
емиграция". И за да изпол-
звам същата тематика не
само на лекции, но и в из-
вънучебна работа ми хрум-
на идеята не само да гово-
ря, но и да показвам на сту-
дентите от този специален

Ïðîô. Ïåðõèí: Íàãëè ïðèéîìè â
æóðíàëèñòèêàòà å èìàëî è ïðåäè

Екскурзия на проф. В.В.Перхин със студенти в музея-некропола "Литературные мостки" в
Санкт Петербург

курс за магистри. Съставих
план и го реализирах. В не-
делните дни ходехме на ек-
скурзия на Волковското гро-
бище, където са погребани
велики имена. Целият този
курс от 9-10 души се отне-
се с голям интерес към те-
зи занимания. После започ-
наха да идват и други сту-
денти, които слушаха крат-
кия вариант на лекцията ми.
Тоест, в извънучебна обс-
тановка се използва мате-
риал, който се намира в му-
зея-некропол, който на свой
ред представлява гробище.
Някои хора отрицателно се
отнасят към посещения на
гробища, но интересното е,
че сред студентите не съм
срещал такива.

Ето така възникна тази
лекция: първо провеждах
извънучебни занятия, екс-
курзии за група студенти, а
самата лекция се превърна
в популярна, когато към мен
се обърнаха от Института по
руска литература "Пушкин-
ски дом" с предложение да
участвам в семинар за рус-
ки сънародници зад грани-
ца, които преподават руски
език и литература. Такива
сбирки, доколкото разбрах,
се провеждат всяка година.
В дадения случай се нари-
чаше "Школа на литератур-
ни критици".

- Как посрещнаха лек-
цията участниците?

- Бяхме в една прекрасна
зала със старинни портре-
ти. Аудиторията - основно
учители по руски език и ли-
тература, т.е. хора подгот-
вени за материала, който им
поднесох, слушаше много
внимателно. На едно поред-
но събиране един от участ-
ниците засне филм с някол-
ко интервюта от "Школата
на литературните критици".
Може да се види в интер-
нет като напишете в търсач-
ката "Школа литературных
критиков". Та тези участни-
ци проявиха най-голям ин-
терес именно към тази моя
лекция за Волковското гро-
бище.

- Вие не сте за първи път
в България.

- За трети път съм в Бъл-
гария и за втори път в Со-
фия.

- Можем ли да кажем, че
имате желание да преда-
дете на младите своя опит,
натрупан по време на ва-
шата работа и изследва-
ния?

- Аз съм много увлечен от
тази тема и това е мое же-
лание наистина. Не мога да
обясня защо съм толкова ув-
лечен от тази тема. С удо-
волствие чета за руската
поезия и проза. Събрал съм
много снимки и илюстрации,
за тях малко хора знаят, за-
щото са извадени от старин-
ни издания.

- Попаднах на едно заг-
лавие на една друга ваша
лекция "Журналистиката
на руската емиграция по
време на студената вой-
на". Как оценявате днеш-
ната журналистика?

- Ако говорим за съвре-
менната журналистика, има
много интересни, полезни и
увлекателни нюанси и съ-
щевременно има отделни
вестници и списания, в кои-
то се печатат материали не-
интересни за читателя. С
какво е свързано това? С
липсата на големи талант-
ливи индивидуалности, на
редактори. Защото ако раз-
гледаме историята на жур-
налистиката - руската или
европейската - ще видим, че
в историята като успешно е
влязло онова издание и се
дава за пример, което е би-
ло ръководено от талантлив
редактор, голям деец. Тази
закономерност се потвърж-
дава. Ако начело на списа-
ние или вестник стои талан-
тлив редактор, то винаги е
по-четено от други издания,
които нямат такъв ръково-
дител.

- Има ли разлика между
прийомите, които се из-
ползват в журналистика-
та днес, и в журналисти-
ката преди 40 години, нап-
ример? Предвид засиле-
ната информационна вой-
на през последните годи-
ни, не са ли по-нагли при-
йомите, които използват
журналистите?

- Нагли прийоми е имало
и преди. Имаше толкова наг-
ли и безсъвестни прийоми,
че не отстъпват по наглост
и безскрупулност на днеш-
ното време. Ако журналис-
тът няма съвест, той може
да стигне до всякакво сло-
весно оскърбление, а глав-
ният му принцип на работа
е, че колкото е по-безсъ-
вестен, толкова е по-добре.
А всъщност целта на жур-
налистиката е същата като
на литературата - да изви-
сява душата на човека. Ко-
гато журналистиката е доб-

ра, тогава читателят се от-
нася към нея положително,
тоест купува редовно или се
абонира за дадено списание
или вестник. Но ако там
присъства само унижение на
човека, не само на конкрет-
на личност, а унижаване на
човека като член на чове-
чеството, тогава читателят
спира да чете подобно из-
дание. То остава търсено са-
мо от хора с много ниско
развитие и морал.

- Съвременната литера-
тура се различава от кла-
сическата, но доколкото
зная, в Русия има добри
писатели. Има и друг
проблем - поради навли-
зането в живота ни на ин-
тернет и новите техноло-
гии хората четат все по-
малко, а особено предста-
вителите на младото поко-
ление, които почти не се
интересуват от книги. В то-
зи смисъл, за какво тряб-
ва да пише един съвреме-
нен писател, за да накара
хората отново да се вър-
нат към книгата, да пред-
почетат хартиената книга
с листа и корица  пред
електронните формати на
литературни произведе-
ния?

- Да, от време на време
се появяват и добри писа-
тели. Със сигурност мога да
ви кажа, че читателят иска
да чете за живота си и за
това заключение ми помог-
наха цялата история на рус-
ката литература и цялата
история на журналистиката.
И ако съвременният писа-
тел пише талантливо за жи-
вота на съвременния човек,
тогава книгите му стават
търсени и набират популяр-
ност. Ако се възползваме от
днешната лекция и избро-
им някои имена, като Турге-
нев, Гончаров, Островски,
Херцен, те са се прослави-
ли благодарение на публи-
кациите си в списание "Сов-
ременник". Това списание е
било толкова популярно, за-
щото в него тези талантли-
ви писатели са писали за
съвременния живот в Русия.
Ако пишеш талантливо за
съвременния живот, тогава
със сигурност ще бъдеш
търсен автор. Но ако пишеш
само фантастика или някак-
ви глупави приключения, или
нещо друго, ти ще имаш свои
читатели. Но ако искаш да
те четат милиони, трябва да
пишеш за съвременния жи-
вот в България, в Русия, в
Англия, там където живееш,
защото това е необходимо
на читателя.

- Знаете ли нещо за рус-
ката емиграция в Бълга-
рия?

- Да, имах възможност да
посетя архива и там се за-
познах с един много голям
сборник със съдби на мои
сънародници, а също и други
книги, посветени на руската
емиграция в България. Изк-
лючително съм благодарен
на българските автори, кои-
то са се погрижили тези ис-
тории да стигнат днес до хо-
рата. Изразявам специална
благодарност на тези хора.
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За първи път в света "Ро-
сатом" извърши уникална
операция, която води до
удължаване живота на ре-
акторите с голяма мощност.
Процедурата всъщност пред-
ставлява допълнително зака-
ляване на метала на корпу-
са на реактора. Това е тер-
мична обработка, при която
корпусът се нагрява до оп-
ределена температура, за-
държа се при тези условия
определено време, а след то-
ва бавно се изстудява. Така
се постига възстановяване
на ресурсните характеристи-
ки на метала на корпуса.

Експериментът бе напра-
вен с Първи енергоблок на
Балаковската АЕЦ с реак-
тор ВВЕР-1000. Уникалната
технология е дело на руски
учени от Националния изс-
ледователски център - "Кур-
чатовски институт". "Днес по
света работят около 40 ре-
актора ВВЕР-1000. "Закаля-
ването" е нова и засега
единствена технология в
световната атомна енерге-
тика, но ние смятаме да я
изнасяме, защото е много
изгодна. Кой не би искал да
удължи живота на своите
АЕЦ", заяви генералният ди-
ректор на "Росатом" Алек-
сей Лихачов.

Уникалната процедура
удължава живота на реак-
торите ВВЕР-1000 с 15-30 го-
дини. Освен това по този на-
чин може да се предотврати
изпускането в атмосферата

Към реализирането на
проекта АЕЦ "Белене" има
сериозен интерес, смята
министърът на енергетика-
та Теменужка Петкова. "Тър-
сим възможност за нов
стратегически инвеститор
или инвеститори за проек-
та. Дали сме широка въз-
можност за всички потен-
циални участници. По отно-
шение на проекта е налице
сериозен интерес. Страте-
гическият инвеститор ще
бъде избран с публична
процедура, която защитава
в максимална степен наши-
те национални интереси",
увери тя тази седмица.

Според нея "проектът е
същият, който е нотифици-
ран от Еврокомисията" и до-
бави, че според данните, с
които министерството раз-
полага, регионът, определен
за изграждане на центра-
лата, не е сеизмично акти-
вен.

Дни преди това обаче ста-
на ясно, че Европа смята
да сложи кръст на този бъл-
гарски енергиен проект. То-
ва излиза от отговорите на
Еврокомисията, които са би-
ли дадени на въпросите, от-
правени от евродепутата
Светослав Малинов. Той е
представител на извънпар-
ламентарната опозиция - от
десния блок, формиран от
ДСБ, "Да, България" и Зе-
лените. Малинов е поискал
мнението на комисарите за
решението на българското

Ðåàêòîðèòå íà "Ðîñàòîì" ñ äúëúã æèâîò
Учени от Курчатовския институт
създадоха уникална технология
за обновяване на реакторите

до 7,8 милиарда тона еми-
сии на въглероден двуокис,
както и да се повишат безо-
пасността и икономическите
показатели на централите.
Според руските учени при
удължаване по този начин
живота на реактора, стой-
ността на производството (т.
нар. LCOE) за този "надре-
сурсен" срок може да на-
малее до 29 долара за ме-
гаватчас, което например е
по-ниско от пределните раз-
ходи за производство на
електроенергия от въгли-
ща."Дългосрочната експло-
атация на реакторите от ти-
па ВВЕР под неутронно об-
лъчване води до износване
на метала и понижаване ха-
рактеристиките на корпуса
на реактора. Това огранича-
ва живота на цялата АЕЦ.

Учените от Курчатовския
институт, разработили тех-
нологията за възстановител-
ното закаляване на реакто-
рите ВВЕР-1000, вече я па-
тентоваха. Нещо повече, тя
може да бъде адаптирана
към атомни реактори на во-
да с всякакъв дизайн и мощ-
ност. Пилотното възстанови-
телно закаляване на Първи
енергоблок на Балаковска-
та АЕЦ бе осъществено пре-
ди две седмици. То доведе
до възстановяване на струк-
турата и механичните харак-
теристики на метала на кор-
пуса на реактора до ориги-
налното му състояние. Спо-
ред резултатите, този реак-

тор ВВЕР-1000 ще има 15
години допълнителен живот",
разказа директорът на Кур-
чатовския институт Михаил
Ковалчук.

Преди време подобна тех-
нология бе приложена и изп-
робвана на по-малките реак-
тори ВВЕР-440 в Нововоро-
нежката и Колската АЕЦ в
Русия, Ровненската АЕЦ в Ук-
райна, Арменската АЕЦ, АЕЦ
"Грайфсвалд" в Германия,
българската АЕЦ "Козлодуй"
и финландската "Ловииса".
Закаляването на метала на
корпуса на техните реактори
позволи удължаването на жи-
вота им с 45 до 60 години.

В сравнение с ВВЕР-440
по-мощните реактори от ти-
па ВВЕР-1000 са с по-голям
диаметър и с по-дебела сто-
мана. Така че учените от
Курчатовския институт
трябваше да разработят съ-
вършено нова технология за

продължаване живота на
корпуса на реактори с го-
ляма мощност. В конкретния
случай металът на корпуса
на реактора бе бавно заг-
рят до температура 565 гра-
дуса по Целзий. След това
започна стационарно зака-
ляване продължило  100 ча-
са. После металът бе бав-
но охладен. Всички техни-
чески данни, събрани по
време на процедурата, ще
бъдат представени в док-
лад, който ще бъде предс-
тавен за одобрение на рус-
кия национален регулатор
"Ростехнадзор".

"Росатом" е единствената
компания в света, която
предлага интегрирани реше-
ния за чиста енергия, вклю-
чително дизайн, строителс-
тво и експлоатация на цент-
ралите, добив на уран, кон-
версия и обогатяване, дос-
тавка на ядрено гориво, из-

веждане от експлоатация,
безопасно съхраняване и
транспортиране на отрабо-
тено ядрено гориво. Със се-
демдесетгодишния си опит
компанията е световен ли-
дер на високоефективни ре-
шения за всякакви типове
АЕЦ. Руската енергийна кор-
порация работи и в сегмен-
тите на ветрогенерацията,
ядрената медицина, съхра-
няване на енергия и т.н.

"Росатом" обединява над
300 предприятия и органи-
зации с над 250 000 служи-
тели. Компанията е най-го-
лемият строител в света на
АЕЦ от последно поколение
с 10-годишен експортен по-
ръчков портфейл на стой-
ност 133 милиарда долара.
В световен мащаб "Росатом"
има вторите по големина
уранови резерви и държи 40
процента от пазара по обо-
гатяване на уран.

Ïàöèåíòúò å ïî-ñêîðî æèâ…
правителство да възобнови
строежа на АЕЦ "Белене" и
разясненията по новите пра-
вила за изграждане на атом-
ни централи. Те бяха прие-
ти след аварията в японс-
ката АЕЦ "Фукушима".

Оказва се, че в Брюксел
гледат на АЕЦ "Белене" ка-
то на напълно нов проект и
затова се налагало Евроко-
мисията да изготви изцяло
ново становище, което да
бъде съобразено с новите
правила. Те предвиждат и
по-високи изисквания към
сигурността на централите
от гледна точка на защита-
та от различни природни
бедствия. По думите на ев-
родепутата това означава-
ло, че инвеститорите тряб-
ва да се съгласят да участ-
ват в проект, за който в мо-
мента няма одобрение от
страна на Еврокомисията и
тепърва всичко ще трябва
да се оценява наново по
строгите европейски крите-
рии. "Няма инвеститор, кой-
то да се съгласи на тази
авантюра. АЕЦ "Белене" ни-
кога няма да бъде постро-
ена, но възможността да
бъдат откраднати нови па-
ри от българите все още ос-
тава. АЕЦ "Белене" е мърт-
ва. Защо ГЕРБ отказва да
я погребе?", заяви патетич-
но евродепутатът.

Съобщено бе още, че те-
зи български "патриоти", ко-
ито българският избирател
не пусна в Народното съб-

рание, но ги прати в по-до-
ходоносния Европарламент,
в Брюксел събират подпис-
ка в подкрепа на отворено
писмо до правителството с
призив да се откаже от на-
меренията за изграждане на
централата.

Последното официално
становище на Еврокомиси-
ята за АЕЦ "Белене" е от де-
кември 2007 г. През март
2012 г. Народното събрание
гласува изграждането на
централата да се замрази.
Сред аргументите на депу-
татите, които гласуваха за
решението, се изброяваха
недостатъчно високите стан-

дарти за безопасност, не-
обходимостта от прилагане-
то на най-модерни техноло-
гии, голямата опасност от
земетресения. "Най-мощни-
ят" от всички мотив бяха па-
рите, а пари нямаше, или
по-скоро трябваше да бъ-
дат употребени за други це-
ли. Шест години по-късно
обаче - през юни 2018 г. уп-
равляващите промениха
мнението си, забравиха ста-
рите си опасения и решиха
да възкресят проекта и да
търсят възможности за из-
граждане на АЕЦ "Белене",
като намерят т.нар. страте-
гически инвеститор.

Колкото до "опасенията",
огласени през 2012 г., те бя-
ха изсмукани от пръстите,
тъй като проектът, предла-
ган от "Росатом", не само от-
читаше всички рискове, но
действително предвиждаше
използването на последни-
те технологии в отрасъла.
Иначе руската компания ня-
маше да строи централи по
цял свят и то в най-силно
сеизмичните райони - Тур-
ция, Иран, Индия, Китай…
Миналата седмица предпри-
ятието "Гидропресс" от ма-
шиностроителното подраз-
деление "Атоменергомаш" на
"Росатом" изпрати два ком-
плекта уплътнения от раз-
ширен графит за Първи и
Втори енергоблок на АЕЦ
"Белене". Уплътненията са
разработени и произведени
от конструкторското бюро
на руското предприятие. Те
се използват за херметизи-
ране на възлите на уплът-
ненията на оборудването на
инсталациите с реактори
ВВЕР.

Сега от някогашните "опа-
сения" на управляващите от
ГЕРБ не остана и следа.
Енергийният министър с
пълна увереност заявява:
"Промени в проекта няма
как да има. Предстои да из-
берем инвеститор. Това е
един от най-безопасните
проекти в света". С други
думи, погребението се отме-
ня. Пациентът се оказа по-
скоро жив…
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За трети път във Великоб-
ритания се провежда Седми-
ца на руското кино, която бе-
ше открита в неделя, 25 но-
ември. В рамките на съби-
тието, което ще продължи до
2 декември, в многобройни
зали в Лондон и извън него-
вите предели - в Единбург,
Кеймбридж и Оксфорд, ще
бъдат показани повече от 50
филма, ще се проведат де-
сетки мастър-класа и пред-
ставяния на известни режи-
сьори и актьори.

Кинофестивалът беше от-
крит с драмата на Авдотя
Смирнова "Историята на ед-
но назначение", която спе-
чели наградата "Григорий Го-
рин" за най-добър сценарий
и наградата на зрителите на
кинофестивала "Кинотавър-
2018". В програмата също
така са включени филмът на
Константин Хабенски "Соби-
бор", биографичният филм
на Кирил Серебреников
"Лято" - за Виктор Цой и дру-
ги екранизации. На закри-
ването на седмицата на ки-
ното, ще бъде излъчена
спортната драма на Данила

Руският фестивал под име-
то Rosia fest се проведе на
24-25 ноември в един от
главните паркове на японс-
ката столица - Йойоги. По ду-
мите на организаторите, то-
ва е първото подобно мероп-
риятие в такава градска сре-
да. "Преди три години се за-
познах с Русия благодаре-
ние на руско-японски обмен,
свързан с играта косплей (в
която младежите се преоб-
личат като герои от анима-
ционни филми и ги имити-
рат)и това прерасна в биз-
нес. В крайна сметка, ре-
ших, че мога да се захвана
с организацията на руско-
японски мероприятия и ето,
че успяхме да реализираме
първия Руски фестивал в
парка Йойоги", каза за ТАСС
Такуя Омори - собственик на

Осемнадесетгодишният модел Айрис
Лоу, дъщеря на британския актьор
Джъд Лоу и неговата първа съпруга,
актрисата Сейди Фрост, привлече за
пореден път общественото внимание,
като публикува в "стори", в своя
Instagram профил провокативна сним-
ка, съобщи англоезичната сегментира-
ща мрежа. На снимката девойката е
облякла бяла тениска с изображение
на руския президент, който е гол до
кръста и на кон. Един от първите, кой-
то се появи публично в потник с изоб-
ражение на Путин, бе актьорът Мики
Рурк. След това - британската певица
Ем Ай Ей (M.I.A.). Този път, такава те-
ниска облече 18-годишната Айрис.

Âúâ Âåëèêîáðèòàíèÿ âúðâè
Ñåäìèöà íà ðóñêîòî êèíî

Козловски "Треньор", чиято
премиера беше на Светов-
ното първенство по футбол,
което се проведе в Русия
през лятото.

С отворени лекции, пуб-
лични дискусии и мастър-
класове ще се представят
самите създатели на кино-
лентите и актьори, сред ко-
ито Владимир Машков, Кон-
стантин Хабенски, Авдотя
Смирнова, Данила Козлов-
ски, Марина Зудина, Иван
Охлобистин и много други
авторитетни експерти.

В рамките на киноседми-
цата е организирана фото-
изложба "Самоел Кацев. Ис-
тинският "Ленфилм", по по-
вод 100-годишнината на ед-
ноименното киностудио.

Освен това ще се състоят
и събития в памет на почи-
налия тази година актьор и
режисьор Олег Табаков. Из-
ложбата "Лицата на Олег/
FacesofOleg" (от 1 до 6 де-
кември) ще открие британ-
ският режисьор и продуцент
Брайън Кокс, който тази го-
дина оглавява журито на
Седмицата на руското кино.

Фестивалът,
който можеше
да не се състои
Основателят и генерален

продуцент на Седмицата на
руското кино и наградата
"Златен еднорог" Филип Пер-
кон, в разговор с кореспон-
дент на ТАСС призна, че съ-
битието тази година се е
оказало под заплаха пора-
ди рязкото влошаване на от-
ношенията между двете
страни. "В началото на го-
дината, когато в отношени-
ята (на Москва и Лондон) се
появиха усложнения, ситуа-
цията с партньорите и спон-
сорите се нажежи, а прего-
ворите бяха замразени.В
един момент мислех, че то-
ва мероприятие може да се
закрие - разказа той. - Но
след това спонсорите и пар-
тньорите разбраха, че ми-
сията да се "прокарат мос-
тове" между Русия и Евро-
па е важна."

По думите на Перкон, през
лятото ситуацията започна-
ла да се променя в положи-

телна посока. "Партньорите
от Русия и Англия, британс-
кият режисьор и продуцент
Брайън Кокс, който влиза в
попечителския фонд, Британ-
ският филмов институт, Ми-
нистерството на културата и
Министерството на външни-
те работи на Русия се вклю-
чиха значително по-активно
в подготовката на фестива-
ла", отбеляза главният про-
дуцент на Седмицата на ки-
ното с бюджет около 300
хил. евро ($390 хил.).

Събеседникът на ТАСС
споделя, че организаторите
на фестивала се опитват да
избегнат политизирането на
мероприятието. "Ние се
опитваме да избегнем поли-

тиката и да предоставяме
възможност на креативни-
те хора да общуват, да по-
казват своите творения,
своята творческа продукция.
Ние не искаме да си игра-
ем на политика, това не е
наша работа", отбеляза Пер-
кон.

Кулминацията на фестива-
ла ще бъде тържественото
връчване на наградата "Зла-
тен еднорог". Наградите за
постижения в областта на
руската кинематография ще
бъдат връчени в 12 катего-
рии. Миналата година за
най-добър филм бе избран
"Нелюбов" на Андрей Звягин-
цев, а през 2016 година -
"Ученик" на Серебреников.

Филип Перкон и Авдотя Смирнова

Â ïàðêà Éîéîãè â Òîêèî ñå ïðîâåäå Ðóñêè ôåñòèâàë
се знае малко за Русия и за
много японци тя си остава
"близка, но толкова далечна
страна". Той също така от-
беляза, че чрез други подоб-
ни събития иска да разка-
же на своите сънародници
за руската култура, за рус-
наците и техните традиции.
"Разбира се, все още всич-
ко преминава в по-скромен
мащаб, но се надявам в бъ-
деще да ни се удаде възмож-
ност да организираме и дру-
ги подобни мероприятия", до-
бави Омори. Посетителите
на Йойоги, в рамките на съ-
бота и неделя, имаха въз-
можността да опитат тради-
ционни руски ястия, да де-
густират различни видове
водка и нови продукти от
руските производители на
вино, както и да участват в

няколко мастър-класа.
След срещата през април

2017 година между президен-
та на Русия Владимир Путин
и японския премиер Шиндзо
Абе, бе обявено, че 2018 го-
дина ще бъде Година на кул-
турата на Русия в Япония и
на Япония в Русия. В рам-
ките на събитието са плани-
рани около 120 мероприятия
в областта на политиката,
икономиката и културата.
Един от най-мащабните про-
екти стана изложбата на из-
куството от епохата Едо в
Държавния музей за изоб-
разителни изкуства "А. С.
Пушкин" през есента на 2018
година. Също така през сеп-
тември в Русия гастролира
Японският театър Кабуки,
който рядко пътува извън
границите на страната.

Щанд на фестивала в Токио

първото в Япония руско
мейд-кафе, (верига кафене-
та, в които персоналът изг-
лежда и се държи като

френски прислужници от ми-
нали век) и един от органи-
заторите на фестивала. По
думите му, в Япония все още

Кирил Джувинов

У нас тя дойде с бойците
на победоносната Съветска
армия освободителка. Хора-
та, уморени от войната, я
приеха като свеж полъх на
извоювания мир. Звучеше по
радиото, на всенародни тър-
жества, манифестации, до-
ри селските сватби не ми-
наваха без тази задушевна
руска песен.

В СССР и у нас я смятаха
за народно творчество или
от безименен автор, създа-
дена в годините на войната.
Обаче истинската история е
друга.

Известният съветски по-
ет песенник Михаил Исаков-
ски през 1938 година пише
един куплет:"Разцъфтели
ябълки и круши…." Показал
четиристишието на своя при-
ятел композитора Матвей
Блантер, създал едни от
най-затрогващите песни,
станали класика. Музикан-
тът харесал куплета и по-
молил Исаковски да офор-

Ëþáèìàòà "Êàòþøà" ñòàíà íà 80 ãîäèíè
ми текста в цяло стихотво-
рение, написал музиката на
един дъх. За първи път "Ка-
тюша" е изпълнена на 27 но-
ември 1938 година в Колон-
ната зала на Дома на съве-
тите от певицата Валентина
Батишчева. Публиката въз-
торжено приела новото про-
изведение на Исаковски-
Блантер.

За първи път лаврите об-
рал не композиторът, а ав-
торът на текста Михаил Иса-
ковски. За "Катюша" през
1943 г. той е удостоен със
Сталинска награда - първа
степен и с астрономичната
по онова време сума от 100
хиляди рубли. С тези пари
поетът изгражда Дам на кул-
турата в родното си село
Всходи, Смоленска област.
Там и до днес функционира
единственият музей на "Ка-
тюша".

В годините на Великата
отечествена война песента
придобива особено значе-
ние - повдига бойния дух,
сплотява бойците, а те я

знаят наизуст. "Катюша"
става кръстница на страш-
ното оръжие на възмезди-
ето - многозалповите ра-
кетни установки, кръстени
от войниците "Катюши", об-
ръщали в бягство хитле-
ристките нашественици в
боевете край Москва, Ле-
нинград, Сталинград, Кур-
ската дъга, в Унгария, Че-
хословакия, както и при
щурма на Берлин. За 30-
40 секунди те изсипвали
върху врага по 320 огнени
снаряда.

"Катюша" е от малкото
песни, надживели своето
време. На Световното фут-
болно първенство в Русия
феновете я пееха като свой
химн, може би защото тя се
асоциира с Победата. С нея
от трибуните на стадионите
те подкрепяха своя отбор.
Тя присъства и в репертоа-
ра на съвременни руски пев-
ци.
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Известно е, че не бива да
се употребява много сол.
Увлечението по солени хра-
ни вреди на здравето и при-
чинява задържане на теч-
ности в организма. Но из-
ползването на сол в качес-
твото на лечебно средство
понякога е много полезно.
Разтворът на готварска сол
(натриев хлорид) е способен
да снеме възпалението, с
него се промива носоглът-
ката. На какви чудеса още
е способна обикновената
готварска сол?

Рецептата на доктор И.И.
Шчеглов е проверена - той
я използвал за лечение на
ранени войници по време на
Втората световна война. По
разкази на медицинската
сестра с помощта на хипер-
тоничен (наситен)разтвор на
готварска сол хирургът ле-
кувал доста сериозни рани,
които след 3-4 дни спирали
да гноясват и порозовява-
ли. При използването на то-
зи метод високата темпера-
тура спадала. В практиката
на Шчглов не е имало смър-

Учените от Самарския по-
литехнически университет са
направили съдове за еднок-
ратна употреба, които могат
да се ядат. Те са заменили
полимера и целулозата с
ябълково пюре. При това
свойствата на тези чаши и
чинии с нищо не отстъпват
пред пластмасовите или кар-
тонените. Учебното заведе-
ние е патентовало вече три
уникални изобретения.

Ръководителката на про-
екта и на катедрата "Техно-
логия и организация на об-
щественото хранене" Надеж-
да Макарова разказа, че
първоначално пред учените
е стояла задачата да нап-
равят опаковка, в която
храната може да се запаз-
ва, да се подгрява, а след
това опаковката да се изяж-
да заедно с храната.

Трябва да имаме предвид,
че досега в световната прак-
тика е имало условно "яд-

С
айтът на Министерст-
вото на културата на
Московска област съ-

общи, че по време на раз-
копките на Зарайското се-
лище руските археолози на-
мерили череп на мамут, в
който е било скрито "сък-
ровище".

Тази година разкопките
при Зарайското селище, па-
метник от късния палеолит,
са донесли на археолозите
множество изненади.

В черепа били скрити
кремъчни изделия и оръдия
на труда. На Зарайското се-
лище - паметник със све-
товно значение, разкопки-
те се провеждат вече в про-
дължение на няколко годи-
ни. Миналата година тук е
бил открит нов паметник от
палеолита, който е на въз-
раст не по-малко от 20 хи-
ляди години. И през тази го-
дина Зарайското селище
поднесе не малко изненади.

"Зарайското селище на
древните хора е нашата не-
изчерпаема кутия, от която
ту се появяват скелети на
измрели животни, ту  неве-
роятни предмети на древ-
ните хора. През тази есен
например е бил намерен
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тни случаи. Как е възмож-
но това? Работата е там, че
соленият разтвор абсорби-
ра течността с патогенна
микрофлора като по този на-
чин всмуква всички мръсо-
тии и прочиства тъканите.

 Какви са правилата при
използването на превръз-
ка със сол?

1.Процентът на солта в
разтвора не трябва да е по-
вече от 10. По-добре по-
малко, отколкото повече!
По-голямата концентрация
от разтвора може да дове-

де до разрушаване на ка-
пилярите в тъканите на ле-
куваната област.

2. Материалът, който се из-
ползва при слагането на
превръзката   трябва да е
въздушно проницаем (дишащ).
Това е задължително условие!
Използвайте естествена тъ-
кан - ленена или памучна, ко-
ято многократно е употребя-
вана и неведнъж е прана.

Ако използвате марля я
сгънете на 8 пласта, а все-
ки друг от изброените ма-
териали - на 4 пласта.

3. Действието на превръз-
ката се разпространява са-
мо на тази област, на която
е сложена.

4. Такова лечение може да
протече по-дълго. За да се
види ефект от метода ще е
нужна не по-малко от сед-
мица.

5. По време на слагане на
превръзката разтворът
трябва да е много горещ.
Не изтисквайте силно тъкан-
та - тя не трябва да е мно-
го суха или пък влажна. Бин-
товайте я или я закрепете
с лейкопласт.

Как при конкретни бо-
лести да се използва прев-
ръзка със сол?

При хрема и главоболие:
Сложете кръгова превръз-
ка на челото или тилната
кост. Хремата ще премине
до 1-1,5 часа. За да пре-
махнете главоболието, по-
добре дръжте превръзката
до сутринта.

При симптоми на грип или
настинка веднага приложе-
те метода, посочен по-горе.
Ако все пак сте изпуснали

момента, ще ви се наложи
освен превръзка на главата
да сложите една и на гър-
ба(2 слоя влажна и 2 слоя
суха кърпа). Оставете прев-
ръзката за цялата нощ. Нап-
равете около 4-5 процедури.

А ето и още няколко съ-
вета как правилно да нап-
равите разтвор на готварс-
ка сол:

В един литър преварена
вода (дъждовна или дести-
лирана) разтворете 3 рав-
ни с. л. готварска сол. Раз-
бъркайте добре.

Вземете 8 слоя естестве-
на тъкан, накиснете я в раз-
твора за 1 минута, след ко-
ето леко я изстискайте, за
да не тече.

Сложете превръзката със
сол на болното място и зак-
репете с лепенка или бинт.
Отгоре задължително сло-
жете парче натурална въл-
на, след което легнете да
спите.

Сутринта махнете всичко.
Повторете процедурата и на
следващата вечер преди ля-
гане.

ливи" опаковки, които зара-
ди химическите добавки не
се усвояват напълно от ор-
ганизма, макар че не са
вредни. Технолозите от Са-
марския университет са нап-
равили съдовете само от
природни съставки, без до-
бавка на консерванти и оц-
ветители.

При производството на
хранителни опаковки отна-
чало учените получават пло-
дово или зеленчуково пюре,
след това правят смес с
пластификатор и сушат го-
товия пласт при температу-
ра не по-висока от 60 гра-
дуса.

Съдовете, които стават за
ядене, се правят по подоб-
на технология, но разлика-
та е в това, че лепкавата
маса се залива в специал-
на форма, а след това се
суши.

Но ако хранителните опа-
ковки са направени от пло-

дове и зеленчуци, за съдо-
вете ябълковото пюре е по-
подходящо, тъй като то има
по-добри вкусови и пластич-
ни свойства. В ябълковата
чаша може да се налее вря-
ла вода и тя ще запази свой-
ствата си цял час. А след
това можем да я изядем,
тъй като това изделие съ-
държа малко калории, или
да я изхвърлим. Съдовете
се разлагат за няколко дни.
А ако ги пуснем във вода,
те ще се разтворят за 12
часа.

Самарските технолози се
надяват да започнат произ-
водството на цели комплек-
ти "ядливи" съдове за еднок-
ратна употреба. Наистина
засега цената им не е за
всеки джоб - една чаша
струва 30-40 рубли.

В същото време в дър-
жавния университет в град
Кострома премина регио-
налният етап на междуна-

родния инженерен конкурс
"Волжски мост" (Volga
spaghetti bridge) за строи-
телство на мостове от спа-
гети. Младите инженери
трябвало да направят съо-
ръжение от макарони с тег-
ло не повече от един килог-
рам, а след това да го пред-
ставят на съдийското жури
за изпитания на издръжли-
вост. Най-младият участник
в състезанието стана 12-го-

дишният ученик от лицей
N17 в град Кострома Васи-
лий Корабелников. Напра-
веният от шестокласника
мост издържал натоварва-
не от 47 килограма. Но аб-
солютен победител стана
мост от отбора на бъдещи-
те архитекти от Ивановския
политехнически университет,
наречен "Ангелите на Чар-
ли", издържал натоварване
от 50 килограма.
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Два краеве-
да от град Ир-
кутск случайно
открили уни-
кална пещера,
докато изуча-
вали старинна
карта, състави-
телят на която
е  известният
сибирски пъ-
тешественик
А л е к с а н д ъ р
Черкановски.

Впоследствие пещерата била забравена за повече от
столетие.

Членът на Руското географско дружество Наталия Се-
мьонова е съобщила в групата "Ние от Сибир (Мы из
Сибири)" във Facebok, че откритието е уникално, имайки
предвид, че пещерата, която е получила името "Черка-
новски", е разположена близо до оживен път на остров
Олхон на езерото Байкал, между селата Баяндай и Косая
Степ.

Пещерата не прилича на останалите по своя строеж и
отлагания. Учените са уверени, че тя пази още много за-
гадки. Както подчерта един от изследователите спелео-
лози Александър Осинцев, огромен архив от научна ин-
формация не е бил разрушен.

Учените са открили в това число и хиляди останки от
кости на древни прилепи, многовековни пещерни обледе-
нявания и залежи на криоминерали.

Â Ïîäìîñêîâèåòî íàìåðèõà ÷åðåï
íà ìàìóò ñúñ "ñúêðîâèùå" â íåãî

прообраз на патрондаш от
череп на мамут. Свят ми се
вие просто от мисълта, че
тук са живели хора преди
23 000 години", казва облас-
тният министър на култура-
та Нармин Ширалиева.

Освен черепа със съкро-
вището, археолозите са на-
мерили жилище на първоби-
тен човек. Намерени са и го-

леми кости на мамут, зъби,
бивни и даже цели челюсти.

Отбелязва се, че Зарайс-
кото селище е било откри-
то през 2016 година по вре-
ме на работата в държав-
ния музей резерват "Зарай-
ски Кремъл". Зарайското
селище е едно от най-древ-
ните места, обитавано от хо-
ра в Подмосковието.

Èçîáðåòèõà óíèêàëíè ñúäîâå, êîèòî ìîãàò äà ñå ÿäàòÈçîáðåòèõà óíèêàëíè ñúäîâå, êîèòî ìîãàò äà ñå ÿäàò
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Центърът за връзки с об-
ществеността на Федерална-
та служба за сигурност (ФСБ)
на Русия публикува на своя
сайт хронологията на конф-
ликта, станал в Керченския
пролив с участието на три ук-
раински кораба. В съобще-
нието се казва, че службата
е открила корабите на ВМС
на Украйна в изключително
икономическата зона на Ру-
сия на разстояние 28-30 ми-
ли югоизточно от нос Мега-
ном още на 24 ноември в
16.40 часа местно време.

Украинските кораби са се
движели на североизток в
направление Керченския про-
лив. Според съобщението на
руските специални служби
първоначално украинските
екипажи заявявали, че не
планират преминаване през
Керченския пролив. По-къс-
но те били два пъти предуп-
редени за правилата за пре-
минаване през пролива,

ÒÑÍ ïóáëèêóâà ñïèñúê íà âîåííèòå
îò çàäúðæàíèòå óêðàèíñêè ñúäîâå
Сред арестуваните е и командирът,
който обеща да унищожи руския флот

Телевизионната служба за новини (ТСН) на телевизион-
ния канал 1+1 публикува списък на украинските моряци,
които са били на борда на катерите "Бердянск", "Нико-
пол" и буксирния съд "Яна Капу", задържани на 25 ноемв-
ри от граничарите от Федералната служба за сигурност.

В списъка фигурират 18 имена. "Не всички те принадле-
жат към екипажите, някои лица са били на корабите до-
пълнително", уточняват от ТСН.

На борда на "Бердянск" са се намирали лейтенант Ро-
ман Мокряк, старши матрос Юрий Безязични, старши
матрос Андрей Артьоменко, матрос Андрей Ейдер, стар-
ши матрос Богдан Головаш и капитан ІІ ранг Денис Гри-
ценко. На "Никопол" са се намирали старши лейтенант
Богдан Небилица, старши матрос Вячеслав Зинченко, мат-
рос Сергей Цибизов, капитан-лейтенант Сергей Попов,
старшина І степен Владислав Костишин и старши матрос
Андрей Оприско.

Командир на буксирния съд "Яна Капу" е старшина І
степен Олег Мелничук. На борда са се намирали и стар-
ши матрос Михаил Власюк, старши матрос Виктор Без-
палченко, старши матрос Владимир Терешченко, матрос
Евгений Семидоцки и капитан ІІІ ранг Владимир Лисовой.

В представения от ТСН списък от 18 души (пълномощни-
кът по правата на човека в Русия Татяна Москалкова
заяви, че общо са задържани 24 моряци) присъства лей-
тенант Роман Мокряк. През октомври миналата година
той разказваше за тактиката на украинските Военномор-
ски сили "вълче ято". "Когато "вълчето ято" атакува, рус-
кият кораб няма да бъде в състояние едновременно да
държи на мушка шест, пет, а дори и четири цели. А това
означава, че в крайна сметка едно от тези бронирани
"вълчета" ще удари противника. Така че, ще видим кой
кого", заплашваше тогава Мокряк.

Ръководителят на Службата за сигурност
на Украйна (СБУ) Василий Грицак потвър-
ди, че на украинските кораби, които бяха
задържани от Федералната служба за си-
гурност на Русия в района на Керченския
пролив, са се намирали служители на ве-
домството, се съобщава във вторник на
сайта на специалната служба.

"Офицери от украинските специални служ-
би са изпълнявали задачи по контрара-
зузнавателено осигуряване на подразделе-
нията на ВМС на Украйна", се казва в съ-
общението.

На 26 ноември заместникът на постоян-
ния представител на Русия в ООН Дмитрий
Полянски съобщи, че на един от задържа-
ните украински кораби са се намирали два-
ма служители на СБУ, които са признали,
че са изпълнявали специално задание.

Украинският моряк Андрей
Артьоменко, който се е на-
мирал на задържания в
Керченския пролив катер
"Бердянск", преди излизане-
то в морето е разказал на
приятелката си за получени-
те инструкции, съобщиха не-
гови роднини за изданието
"Информатор". Според съб-
беседниците на изданието
младежът нарушил изисква-
нето да мълчи. "Ако открият
огън, или ви препречат пъ-
тя, не спирайте и стреляйте
в отговор", предал той на
приятелката си съдържани-
ето на заповедта.

Освен това преди задани-
ето телефоните на всички
моряци били иззети и зат-
ворени в каса, съобщават
роднините.

В понеделник станаха из-
вестни имената на моряци-
те, ранени по време на за-
държането на корабите от
Военноморските сили на Ук-
райна. Според информация
на Федералната агенция за
новини керченската болни-
ца №1 са 24-годишният Ан-
дрей Артьоменко, 27-годиш-
ният Василий Сорока и 18-
годишният Андрей Ейдер.

По-рано капитан ІІІ ранг

ÔÑÁ ïóáëèêóâà õðîíîëîãèÿòà íà
êîíôëèêòà â Êåð÷åíñêèÿ ïðîëèâ

предвиждащи предварително
уведомяване. Киев заяви, че
е съобщил на Москва за пла-
на неговите кораби да попад-
нат през пролива от Черно
море (от порт Одеса) в Азов-
ско (в порт Мариупол). ФСБ
на свой ред твърди, че не е
получавала никаква информа-
ция за това.

По време на инцидента ко-
рабите на ВМС на Украйна
са били приведени в бойна
готовност. "Свалени бяха чох-
лите от артилерийските ус-
тановки, стволовете на оръ-
дията бяха издигнати под
ъгъл 45 градуса и насочени
към корабите и катерите на
Руската федерация", описват
ситуацията от ФСБ. Специ-
алните служби уточняват,че
са взели решение за предуп-
редителна стрелба след от-
каза на украинските съдове
да изпълнят исканията да
спрат. В резултат на това ко-
рабите на ВМС на Украйна

са задържани и в 06.40 дос-
тавени в порт Керч за по-
нататъшно разследване.

От ФСБ подчертават, че ук-
раинските военни кораби са
нахлули в териториалните во-
ди на Русия, които са били
такива още преди присъеди-
няването на Крим към Ру-
сия,а координацията на про-
вокацията са осъществявали
двама служители на Служба-
та за сигурност на Украйна,
които са се намирали на ук-
раинските кораби, отбеляз-
ва ТАСС, като се позовава на
друго съобщение на специ-
алните служби.

Руските граничари задър-
жаха три украински военни
кораба в Черно море в неде-
ля, 25 ноември. В резултат
на задържането са пострада-
ли трима украински военни
(Киев заявява за шест пост-
радали). Оказана им е меди-
цинска помощ, уточняват от
руските специални служби.Епизод от екшъна в Керченския пролив

Лейтенант Роман Мокряк не можа да разбие руския флот
със своето "вълче ято"

ÑÁÓ ïðèçíà çà ñâîè ñëóæèòåëè íà åäèí îò êîðàáèòå

Ръководителят на Службата за сигурност на
Украйна (СБУ) Василий Грицак

Êàêâè çàïîâåäè ñà ïîëó÷èëè ìîðÿöèòå
Владимир Лесовой, задър-
жан по време на задържа-
нето на украинските кора-
би, призна, че съзнателно
е игнорирал искането на
руските граничари да спрат.
Той отбезяза, че действия-
та на групировката кораби
от ВМС на Украйна са има-
ли провокационен характер.

Служителят на Службата за
сигурност на Украйна Анд-
рей Драч и матросът Сер-
гей Цибизов, които са се на-
мирали на катера "Никопол",
потвърдиха, че са чули ис-
кането на руските военнос-
лужещи да спрат, както и
предупреждението за откри-
ване на огън.

Бронята на бронирания украински катер "Бердянск" се ока-
за не толкова здрава
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В мач от петия кръг на
груповата фаза на Шампи-
онската лига московският
"Локомотив" надигра турс-
кия "Галатасарай" с резул-
тат 2:0. Дългоочакваната
победа позволи на столич-
ния отбор да остане в бор-
бата за класиране за вто-
рия по значимост евротур-
нир - Лига Европа.

"Локомотив" изпусна шан-
совете си за класиране в
осминафиналите на Шампи-
онската лига още след пре-
дишния си мач, в който же-
лезничарите загубиха от
португалския "Порто" с 1:4.
И само благодарение на за-
губата на "Галатасарай" от
"Шалке" в Германия с 0:2
московският отбор запази
шансовете си за пролетни
мачове за купата на Лига

ÖÑÊÀ èçëåòÿ îò Øàìïèîíñêàòà ëèãà
Московският ЦСКА не успя да победи "Виктория" (Пил-

зен) в домакински мач от петия кръг на груповата фаза
на Шампионската лига, като отстъпи на стадион "Луж-
ники" с 1:2. Поражението лиши столичните армейци от
шанса да се класират за плейофите на най-престижния
европейски турнир и доста утежни задачата да попадне
в пролетния стадий на Лига Европа.

Двубоят срещу "Виктория" стана трети за ЦСКА на
"Лужники" и събра 52 893 зрители. В трите домакински
мача ("Реал" и "Рома") от груповата фаза на Шампионс-
ката лига имаше общо 189 158 зрители, което е рекорд
сред всички руски клубове, играещи в груповите фази
на европейските футболни турнири.

В първите четири мача ЦСКА завърши наравно 2:2 с
"Виктория", надигра "Реал" с 1:0 и два пъти отстъпи на
"Рома" - 0:3, 1:2. Армейците пристъпиха към третия мач
от третото място в класирането в групата, като изоста-
ваха от римляните и мадридците с пет точки.

Заради травми на отбора не можеха да помогнат по-
лузащитниците Алан Дзагоев и Александър Макаров, на-
падателят Абел Ернандес, както и защитниците Хьордур
Магнусон и Виктор Васин. Приятна новина за армейс-
ките фенове беше завръщането на терена на защитни-
ка Родриго Бекао и полузащитника Арнор Сигурдсон.
Бразилецът и исландецът пропуснаха последния мач от
руското първенство с "Ахмат" (Грозни), който завърши
при резултат 2:0.

Мачът започна успешно за ЦСКА. Още от първите
секунди армейците започнаха атакуваща преса в поло-
вината на гостите, като на практика не го допускаха в
своето поле. В 10-ата минута след поредна армейска
атака в наказателното поле на чешкия клуб беше фау-
лиран защитникът Георгий Шченников, а минута по-къс-
но полузащитникът на армейците Никола Влашич реа-
лизира отсъдената дузпа.

След вкарания гол ЦСКА продължи да атакува съперни-
ка, но не успя да реализира голово положение Шченни-
ков. Три минути по-късно "Виктория" беше спасена от вра-
таря Алеш Грушка, който отби удар на Иван Обляков.
Първата голова възможност чешкият клуб получи в края
на първото полувреме, когато същият този Шченников
фаулира Радим Ржезник. Въпреки получения шанс полу-
защитникът Роман Прохазка не успя да надиграе вратаря
на руския отбор Игор Акинфеев от точката на дузпата.

През втората част в армейския отбор стана първата
смяна - вместо Шченников на терена излезе Дмитрий
Ефремов. Играта обаче започна под пълната диктовка
на чешкия отбор. В 58-ата минута на мача Прохазка
изравни резултата, а в 81-ата минута след изпълнение
на ъглов удар защитникът на "Виктория" Лукаш Гейда
изпрати втора топка в армейската врата, като сложи
край на двубоя.

На пресконференция след мача старши треньорът на
ЦСКА Виктор Гончаренко отбеляза, че неговият отбор
не е заслужавал положителен изход от двубоя. Според
него футболистите са престанали да играят след вкара-
ния гол и са действали лошо в централната зона.

В другия мач от групата "Реал" надигра като гост "Ро-
ма" с резултат 2:0.

След пет кръга групата се оглавява от "Реал" с 12
точки, следван от "Рома" с 9, "Виктория" и ЦСКА с по 4.

В последния кръг ЦСКА ще гостува на "Реал", а "Вик-
тория" е домакин на "Рома". Двата мача ще се играят на
12 декември. За да попадне в Лига Европа, ЦСКА тряб-
ва като минимум да не загуби от испанците и да се
надява на победа на "Рома" над "Виктория".

Øàíñ çà åâðîïðîëåò çà "Ëîêîìîòèâ"
ñëåä ïîáåäà íàä "Ãàëàòàñàðàé"

Европа.
Въпреки студеното и

снежно време на мача дой-
доха 14 хил. руски фенове.
Началото на двубоя показа,
че гостите се приспособиха
по-бързо към мразовитото

време - те владееха повече
топката, но въпреки това не
създадоха някакви опаснос-
ти пред вратаря на "Локо-
моотив" Маринато Гилерме.
Домакините пък атакуваха
по-остро благодарение на
взаимодействието на братя-
та Миранчук и на Джефер-
сън Фарфан, както и с опас-
ните включвания на поляка
Гжегош Криховяк. Именно
той в края на първото по-
лувреме стана съавтор на
вкарания гол в турската
врата - след негов удар топ-
ката рикошира от крака на
защитника на гостите Райън
Донк и се оказа в мрежата
на Фернандо Муслера.

През втората част на дву-
боя турците се опитаха да
се активизират и прекара-
ха повечето от времето в по-
зиционни атаки, но в сряда

вечер отбраната на "Локо-
мотив", която се "отличи" с
доста грешки в сегашния се-
зон на Шампионската лига,
не се огъна. Изходът от ма-
ча определи защитникът
Владислав Игнатиев в 54-ата
минута на мача, след което
гостите се отвориха и дадо-
ха възможност на руските
железничари да създават
опасни контраатаки. Възпи-
таниците на старши треньо-
ра Юрий Сьомин обаче не
успяха и резултатът остана
2:0.

Победата над "Галатаса-
рай" е първа за "Локомотив"
от 14 години насам в Шам-
пионската лига. На 24 фев-
руари 2004 г. в първия си
мач от осминафиналите по-
беди френския "Монако" с
резултат 2:1.

"Днес ние проявихме мъ-
жество, не се отпуснахме и
продължихме да играем при
резултат 2:0. Според мен
днес не успяхме да реали-
зираме многото голови мо-
менти. Резултатът можеше
да бъде много по-голям. При
това 2:0 също е добър ре-
зултат, всичко е в нашите
ръце и крака, ще се борим
и по-нататък", каза в разго-
вор с кореспондент на ТАСС
председателят на съвета на
директорите на московския
клуб Анатолий Мещеряков.

След предходните мачове
в Шампионската лига Сьо-

мин се оплакваше от лип-
сата на баланс  в играта на
отбора. "Днес имахме ба-
ланс в атакуващите дейст-
вия, имахме баланс и в за-
щитните действия. Жалко,
че не вкарахме трети гол,
защото футболистите ни бя-
ха уверени в своите дейст-
вия. Жалко, че ни остана са-
мо един мач в Шампионска
лига. Чувствувахме се мно-
го добре в този турнир", ка-
за Сьомин.

Старши треньорът на "Га-
латасарай" Фатих Керим от-
беляза, че съперникът прос-
то е бил по-добър. "До 43-
ата минута "Галатасарай"
контролираше играта, но в
Шампионската лига не тряб-
ва да скръстваш ръце", ре-
зюмира наставникът на тур-
ския отбор.

Сега "Локомотив" заема
четвъртото място в групата
си с 3 точки, пред него е
"Галатасарай" с 4. "Порто" с
13 точки и "Шалке" с 8 вече
са се класирали за плейо-
фите. В последния кръг мос-
ковският отбор ще гостува
на "Шалке", а "Галатасарай"
приема "Порто". Двата ма-
ча са на 11 декември.


